
Sprawozdanie stenograficzne
z rozpraw

galicyjskiego Sejmu krajowego
2. posiedzenia, I. sesyi IX. perycdu

z dnia 16. września 1908.

T R E Ś Ć .

U rlopy posłów .

Spis petycyj.

Interpelacya p. Lea i tow . do c. k. R ządu 
w sprawie trwania sesyi se jm ow ej.

W niosek p. Jahla im ieniem  W ydzia łu  krajow ego 
na w ybór poszczególnych  kom isy j.

W n iosek  p. Lea na w ybór kom isyi do reform y 
w yborczej

U chw alenie obu  w niosków .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  z czynn ości u rzędow ych  za czas od
1. września 1906 do końca m arca 1 9 0 8 .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie odnow ienia  król zam ku 
na W aw elu .

P k rw sze  czytan ie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie  pow iększenia etatu 
urzędników  oddziału  rachunkow ego i o pe 
tycyi aplikantów  W ydzia łu  krajow ego.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie utw orzenia w etacie 
technicznym  W ydzia łu  krajow ego posady in 

żyniera architekty i posady inżyniera m e 
chanika.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie ustanow ienia w  etacie 
konceptow ym  urzędników  W ydziału  krajow ego 
posady wicesekretarza dla spraw roln iczych  
z rów noczesnem  zw in ięciem  posady adjunkta.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow ego  w przedm iocie zrów nania płac ad jun - 
któw krajow ych  A rch iw ów  aktów  grodzkich  
i ziem skich  we Lw ow ie i w K rakow ie z płacam i 
urzędników  konceptow ych  W ydzia łu  krajow ego.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  krajo
w ego o przekazanych mu przez W ys. Sejm  
petycyach .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra jo 
w ego w przedm iocie zm iany §. 3 9 . ustawy 
gm innej z 1 3 . m arca 1 8 8 9 . dz. u kr. r. 
2 4 . i § 3 8 . ustawy gm innej z 3 . lipca 18 '6  
dz. u. kr. r. 51

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  krajo
wego o kra jow ych  funduszach pożyczkow ych  
na budow ę koszar dla w ojska za czas od
3 0 . września 1 9 0 6  do 1. m arca 1 9 0 8 .
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Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie galicy jskiej Kasy 
oszczędności we Lw ow ie.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W y dzia łu  krajo
w ego w przedm iocie przyłączenia sąsiednich 
gm in i obszarów  dw orskich  do miasta K ła 
kowa.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie w yłączenia  przysiółka 
B ielow ice ze zw iązku gm iny Dąbrów ka nie
m iecka i przyłączenia do gm iny Dąbrówka 
polska.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra jo 
w ego w przedm iocie utworzenia z przysiółka 
G ody, należącego po związku gm iny K am ionki 
m ałe powiatu kołom yjsk iego, tudzież z roz
parcelow anej części posiad łości dóbr tabu
larnych  »G od y«  sam oistnej gm iny adm in i
stracyjnej pod nazw ą G ody.

Pierw sze czytanie ^sprawozdania W ydzia łu  k ra 
jow ego  w przedm iocie utw orzenia z roparce- 
low anych obszarów  dw orskich  w K on iow ie  
i Tow arni sam oistnej gm iny adm inistracyjnej 
pod nazwą Jagienka.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  z projektem  ustawy o utworzeniu 
z części gm iny K ryn ica  i części obszaru 
dw orskiego K rynicy nowej gm iny adm inistra- 
cy jnej pod nazwą ^K rynica z d ró j« .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jo w e g o  w przedm iocie utw orzenia z gm iny 
Laszki m urow ane dw óch  sam oistnych  gm in 
adm inistracyjnych  pod nazwą » Laszki m u ro
wane m iasteczk o« i » Laszki m urow ane w ieś* .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra 
jow eg o  z projektem  ustawy o wcieleniu gm iny 
P odm ajerz do gm iny Stary Sącz.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie utworzenia z gm iny 
T yn iow ice-C h orzów  dw óch  odrębn ych  gm in 
adm inistracyjnych .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie utw orzenia z rozparce
low anego obszaru dw orskiego w Zagórzu  sa
m oistnej gm iny adm inistracyjnej pod nazwą 
»M edynia kańczudzka*.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie zezw olenia  reprezen- 
tacyi pow iatow ej w Białej na zaciągnięcie 
im ieniem  powiatu pożyczk i w kw ocie 3 1 8 .4 0 0  
koron na pokrycie po łow y kosztów  budow y 
szpitala w  B iałej.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie zezw olenia R eprezen- 
tacyi pow iatow ej w B och n i na zaciągnięcie
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pożyczk i w  kw ocie  1 5 0 .0 0 0  koron na b u d o 
wę dróg i m ostów .

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  k r a 
jow eg o  w przedm iocie zezw olenia R epre- 
zentacyi pow iatow ej w Tarnobrzegu na u d zie 
lenie im ieniem  powiatu poręki dla pożyczki 
w  kw ocie  hOO.OOO K . zaciągnąć się m ającej 
przez pow iatow ą K asę oszczędności w  T a r
nobrzegu.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w  przedm iocie czasow ego uwolnienia 
n ow ych  dom ów  w  m. B uczaczu  od dodatków  
gm innych  i pow iatow ych.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie prośby gm iny R o z 
w adów  o przyjęcie na fundusz kra jow y k o 
sztów  utrzym ania K arola S zypu ły  w  R zeszo
wie w czasie od 2 2 . lutego 1 8 9 5  do 3 0 . 
kwietnia 1 9 0 5  w kw ocie 2 .9 3 3  K  6 0  h.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w  spraw ie prośby gm iny Lubienie 
o przyjęcie na fundusz krajow y kosztów  
utrzym ania Paw ła D um y w zakładzie dla 
n ieuleczalnych  we L w ow ie w kw ocie 4 1 4  K  2 0  h.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie zm iany ustawy kraj. 
z 1. grudnia 1 8 8 9  Nr. 7 1 . Dz. u. kr. w zglę
dnie z 2 2 . czerw ca 1 8 9 9  N r 8 1 . Dz. u. kr.
0 w ynagrodzeniu  za udzielanie nauki religii 
w  szkołach  lu d ow ych .

Pierwsze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie petycyj n au czycieli
1 nauczycielek  tudzież w dów  po nauczycielach  
o policzen ie w drodze łaski lat służby do 
em erytury i przyznanie em erytury, pensyi 
w dow iej, dodatków  pięcioletn ich  i t. p.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie petycyj gm in o u w o l
nienie, względnie obniżenie lub odpisanie za
ległych  prestacyj nauczycielskich .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w sprawie subw encyi na częściow e 
pokrycie kosztów  budow y »D om u A k adem i
ckiego* we L w ow ie.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  
krajow ego o zam knięciu  rachunków  fun- 
dacyi Stanisława hr. Skarbka za rok 1 9 0 5 .

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o budżecie krajow ym  na rok 1 908 .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o budżecie krajow ym  na rok 19 0 9 .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra 
jow eg o  w przedm iocie zam knięcia  rachunków  
funduszu krajow ego za rok 1 9 0 6 .

dnia 16. września 1908.
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Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  a  zam knięciu  rachunku funduszów  
krajow ych za r. 19 0 7 .i

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie kra jow ych  zbiorn ików  
publicznych  na ropę w Popielach  pod B ory 
sław iem .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  z czynności w zakresie przem ysłu 
krajow ego.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie poboru  opłaty konsum - 
cy jnej od piwa. *

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie spraw górn iczych .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o krajow ej sprzedaży soli.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y dzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie zm iany postępow ania 
sądow ego w spi\ w ach roln iczych .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  o krajow ych zakładach naukow ych 
ro ln iczych  w  Dublanach tudzież o kra jo 
w ych  stacyach dośw iadczalnych  roln iczych  
w  D ublanach i we Lw ow ie.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o krajow ej średniej szkole roln iczej 
i folw arku w Czernichow ie za r. 1 9 0 6 /7  
i 1 9 0 7 /8 .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o kra jow ych  n iższych  szkołach  r o ln i
czych  w Bereźnicy, H orodence Jagielnicy, 
K obiernikach  i M iłocinie.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  o kra
jow y ch  zim ow ych  szkołach  roln iczych  i o 
działalności nauczycieli w ędrow nych .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W y d z ia łu  kra
jow eg o  o krajowej szkole gospodastw a laso- 
w ego we Lw ow ie za rok szkolny 1 9 0 6 /7 .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o krajow ej szkole ogrodniczej w Tar
now ie za rok szkolny lU 0 ó /7  i 1 9 0 7 ,8 .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o kra jow ym  Zakładzie sadow niczym  
w Zaleszczykach , o popieraniu sadow nictw a 
w  kraju i ob jęciu  w zarząd kraju niższej 
szkoły  ogrodniczej na W u lc e  kapitańskiej.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w  przedm iocie w ykształcenia kobiet 
w zakresie gospodarstw a w iejskiego i dom ow ego.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  z czynn ości odn oszących  się do pod 
niesienia hodow li bydła  w  roku 1 9 0 6  i 1 9 0 7 .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie podniesienia chow u  koni.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow ego  w przedm iocie podniesienia hodow li 
drobiu .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  z czynn oćci odnoszących  się do p o d 
niesienia m leczarstw a w kraju.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow ego  o zarządzie krajow ym  składem  p u 
blicznym , połączonym  ze składem  w olnym  
w K rakow ie.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o klęskach elem entarnych w r. 1 9 0 8 .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra 
jow eg o  o w łościach  rentow ych.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W y d z ia łu  k ra 
jow eg o  o Banku krajow ym .

P ierw sze  czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w sprawie zm iany statutu Banku kra
jow eg o .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow ego  o w ykonyw aniu  Patronatu nad spół- 
i ami oszczędności i pożyczek i innem i spół
kami rolniczem i.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  o m elioracyach .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydziału  kra
jow eg o  o regulacyi rzek kanałow ych.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydziału  kra
jow eg o  o budow ie dróg w odnych .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w sprawie zm  any §. 8 7 . krajow ej 
ustawy w odnej.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d z ia łu  kra
jow eg o  o udzielaniu  pożyczek bezprocento
w ych  na osuszanie i drenow anie gruntów.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie operacyi agrarnych.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w sprawie przyznania daru z łask 
Zofii S ch u lcow ej, w dow ie do d ozorcy  m eliora
cy jnym

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow ego o krajow ym  kursie praktycznym  d o 
zorców  drenerskich.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  k ra 
jow eg o  w przedm iocie dalszego w yposażenia 
krajow ego drogow ego funduszu p ożyczk ow ego .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie pow iększenia etatu 
O ddziału  techn iczno-drogow ego W ydzia łu  kra
jow eg o .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jo w e g o  o m egulow an iu  p oborów  kra jow ych  
konduktorów  drogow ych .
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Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w sprawie podw yższen ia  rocznej d o - 
tacyi na cele popierania budow y kolei n iższo- 
rzędnych  z 7 5 0  0 0 0  K na 9 0 0 .0 0 0  K.

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w sprawie udzielenia kolei lokalnej
P iła-Jaw orzno pożyczk i 7 0 .0 0 0  K.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jo w e g o  z projektem  ustawy, norm ującej sto
sunki prawne sezonow ych  robotników  rolnych 
i leśnych.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  z czynności w zakresie publicznego 
pośrednictw a pracy za rok  1907 .

P ierw sze czytan ie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  z projektem  ustawy zm ieniającej orga- 
n izacyę publicznego pośrednictw a pracy

P ierw sze  czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie prelim inarza kosztów  
utrzym ania U rzędów  pośrednictw a pracy w roku
1 9 0 9 .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego w przedm iocie podw yższenia  poborów  
dyrektorów  obu szpitali krajow ych, we L w o
w ie i K rakow ie.

P ierw sze  czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego o potrzebie zm iany etatu posad i płac 
lekarzy i urzędników  kraj. zakładu dla ob łą 
kanych  w K u lparkow ie.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W  działu krajo
w ego w przedm iocie powiększenia etatu i pod
w yższenia poborów  urzędników  adm inistra
cy jn ych  szpitali k ra jow ych  we Lw ow ie i K ra
kowie.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego w przedm iocie przyznania służbie 
niższej krajow ych  szpitali we Lw ow ie i K ra
kow ie zaopatrzeń na w ypadek n ieudolności 
do dalszej pracy.

P ierw sze  czytanie spraw ozdania W ydzia łu  k ra jo
w ego o budow ie zakładu dla um ysłow o 
ch orych  w K obierzynie.

P ierw sze  czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego z przedłożeniem  projektu ustawy krajowej 
norm ującej płace em erytalne lekarzy okrę
gow ych  tudzież zaopatrzenie w dów  i sierót 
po nich pozostałych .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego w sprawie objęcia  na w łasność kraju 
szpitala dla ubogich  dzieci pod nazwą św. 
Zofii we Lw ow ie.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego w sprawie nadania now o zbudow anem u 
szpitalowi pow iatow em u w Czortkow ie chara
kteru szpitala pow szechnego i publicznego.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  k ra jo 
wego w sprawie nadania szpitalowi w K osow ie 
charakteru szpitala pow szechnego i pu
blicznego.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  ktajo- 
w ego w sprawie rozszerzenia i ulepszeń 
szpitala w Stanisław ow ie.

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  k ra jo
wego o zam knięciach rachunkow ych  galicy jskich  
funduszów  propinacyjnych  za rok 1 9 0 7  i o pre- 
lim inarzach  tychże funduszów  na rok 1 9 0 9 .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  kra- 
jow a go  w przedm iocie w ydzielenia gm iny Be- 
łe jow y wraz z obszarem  dw orskim  z okręgu 
c. k Sądu pow iatow ego w B olechow ie a przy
dzielenia do okręgu c. k. Sądu pow iatow ego 
w Dolinie.

P ierw sze  czytanie spraw ozdania W y d zia łu  k ra 
jow eg o  w przedm iocie w ydzielenia gm iny D e-- 
m eszkow ce wraz z obszarem  dw orskim  z o -  
kręgu c. k. sądu pow iatow ego w Bursztynie 
a przydzielenia do okręgu c. k. Sądu p o w ia 
towego w B ołszow cach

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow ego w przedm iocie w ydzielenia gm iny 
D ryszczow a pow . P od h a jce  wraz z obszarem  
dw orskim  z okręgu c. k. Sądu pow iatow ego 
w P od h a jca ch  a przydzielenia d o  okręgu c. k. 
Sądu pow iatow ego w B ołszow cach .

P ierw sze czytanie spraw ozdania W y d zia łu  kra
jow eg o  w przedm iocie w ydzielenia gm iny 
K rasna z powiatu Brzeżańskiego i okręgu c. k. 
Sądu pow iatow ego w K ozow ie a przydzielenia 
je j do powiatu politycznego i do okręgu sądo
w ego w Z borow ie.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo 
wego w przedm iocie zezw olenia R eprezentacyi 
pow iatow ej w  W ieliczce  na przyjęcie im ieniem  
powiatu gw arancyi czystego dochodu  od czę
ści kapitału zakładow ego kolei lokalnej W ie- 
liczka-M yślenice-M szana dolna

Pierwsze czytanie sprawozdania W ydzia łu  krajo
wego w przedm iocie zezw olenia Reprezenta
cyi powiatowej w M yślen icach  na przyjęcie 
im ieniem  powiatu gw arancyi czystego dochodu  
od części kapitału zakładow ego kolei lokal
nej W ieliczka-M yślenice-M szana dolna.

Pierwsze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  krajo
w ego z przedłożeniem  spraw ozdania c. k. 
R ady szkolnej krajow ej o stanie w ych ow a 
nia publicznego za rok szkolny 1 9 0 6 /7 .

Pierw sze czytanie spraw ozdania W ydzia łu  k r a jo 
wego z projektem  zm iany §. 4 7 . krajowej 
ustawy w odnej.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego ^  przedm iocie
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zezw olenia reprezentacyi pow iatow ej w Brzeża- 
n ach  na pobór w roku 1 9 0 8  w yższych  d o 
datków pow iatow ych do podatków  bezpośred
nich. U chw alenie wniosku W ydzia łu  krajo
wego.

Sprawozdanie W ydzia łu  krejow ego w przedm io
cie zezw olenia Reprezentacyi [ ow iatowej w Gry
bow ie  na pobór w r. 1 9 0 8  w yższych  dodat
ków  pow iatow ych do podatków bezpośrednich. 
Uchw alenie w niosku  \Vydziału krajow ego

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego w przedm iocie 
zezw olenia Reprezentacyi powiatowej w K olbu
szow ej na pobór w r. 1 9 0 8  w yższych  dodat
ków pow iatow ych do podatków  bezpośrednich. 
U chw alenie w niosku W ydzia łu  krajow ego.

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego w przedm iocie 
zezw olenia R eprezentacyi pow iatow ej w Urze 
m yślanach  na pobór w roku 1 9 0 8  w yższych  
dodatków  pow iatow ych do podatków  bezpo
średnich  Uchwalenie w niosku W ydzia łu  kra 
jow eg o

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego w przedm iocie 
zezw olenia R eprezentacyi pow iatow ej w  Sta
rym Sam borze na pobór w r. 1 9 0 8  w yższych  
dodatków  pow iatow ych  do podatków  bezpośred 
nich. Uchwalenie wniosku W ydziału  k ra jo 
wego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego w przedm iocie 
zezw olenia R eprezentacyi pow iatow ej w T ar
nobrzegu na pobór w r 1 9 0 8  w yższych  do
datków pow iatow ych  do podatków  bezpo
średnich . Uchwalenie w niosku W ydzia łu  kra
jow eg o .

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego w przedm iocie 
zezw olenia R eprezentacyi powiatowej w T łu 
m aczu na pobór w r. 1908  w yższych  d o 
datków  pow iatow ych do podatków  bezpośred
nich. Uchwalenie wniosku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego w przedm iocie 
zezw olenia Reprezentacyi powiatowej w W a 
dow icach  na pobór w r. 1 9 0 8  w yższych  do
datków  pow iatow ych  do podatków  bezp ośred 
nich. U chw alenie wniosku W ydzia łu  krajow ego

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
sześciu  posłów  na Sejm  kra jow y z okręgu w y
borczego w iększych posiadłości byłego obw odu  
krakow skiego. Uchwalenie w niosku W ydzia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W ydziału  krajow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego o b 
w odu  brzeżańskiego. U chw alenie wniosku 
W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm kra jow y z okręgu 
w yborczego w iększych  posiad łości byłego o b w o 

du czortkow skiego. U chwalenie wniosku W y 
działu krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
dw óch  posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego obw odu  
kołom yjsk iego. U chwalenie wniosku W y d zia łu  
krajow ego.

Sprawozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego w iększych  posiadłości byłego obw odu  
przem yskiego. Uchwalenie w niosku W ydzia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
dw óch  posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego obw odu  
rzeszow skiego. U chw alenie w niosku W ydzia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego w iększych  posiadłości byłego obw odu  
sanockiego Uchwalenie wniosku W ydzia łu
krajow ego.

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych posiadłości by łego  obw odu  
Sam borskiego. U chw alenie w niosku W y d zia łu  
krajow ego.

S praw ozdanie W ydzia łu  krą jow ego  o w yborze
dw óch  posłów  na Sejm  k ra jow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego obw odu  
stanisław ow skiego. U chw alenie w niosku  W y 
działu krajow ego

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
dw óch  posłów  na Sejm  kra jow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego obw o
du stryjskiego. Uchwalenie w niosku W y 
działu  krajowego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego okręgu 
tarnow skiego. U chwalenie wniosku W ydzia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych posiad łości byłego obw od u  
tarnopolskiego. U chw alenie w niosku W ydzia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości byłego ob w o
du złocz iwskiego. U chwalenie w niosku W y 
działu kra jow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  kra jow ego o w yborze 
trzech posłów  na Sejm krajow y z okręgu w y
borczego w iększych posiadłości byłego obw odu  
żółkiew skiego. Uchwalenie w niosku W y d zia łu  
krajow ego.
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Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o "w y b orze ' 
jed n ego  posła na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego  w iększych  posiadłości byłego obw odu  
lw ow skiego. U chw alenie w niosku  W y d zia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
sześciu posłów  na Sejm  krajow y z okręgu 
w yborczego miasta Lw ow a. U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze 
czterech  posłów  na Sejm  kra jow y z okręgu 
w yborczego miasta K rakow a. U ch w a len ie , 
w niosku W y d zia łu  k ra jow ego.

S praw ozdanie W ydziału  krajow ego o w yborze 
jed nego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego miasta Przem yśla. Uchwa enie w n io
sku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
jednego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego miasta Stanisław ow a. U chw alenie 
w niosku W ydzia łu  krajow ego.

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jednego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
b orczego miasta Tarnopola  U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jed nego  posła na S e jm  krajow y z okręgu
w yborczego miasta Brody. U chw alenie w nio 
sku W ydzia łu  krajow ego.

S praw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jed n eg o  posła na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego miasta D rohobycza. Uchwalenie w nio
sku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yboize  
jed nego  posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego miasta R iałej. U chw alenie w niosku 
W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jed n eg o  posła na S e jm  krajow y z okręgu w y
borczego miasta N ow ego Sącza. U chw alenie 
wniosku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jed nego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego miasta Tarnow a. U chw alenie w niosku 
W ydzia łu  krajow ego.

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jednego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego miasta R zeszow a. U chw alenie w n io
sku W ydzia łu  krajow ego.

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jednego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego miasta Stryja. U chw alenie w niosku 
W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
jed nego  posła na S ejm  krajow y z okręgu w y

borczego miasta K ołom yi. U chw aleuie w niosku 
W ydzia łu  krajow ego

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
jed nego posła na Sejm  krajow y z okręu  w y
borczego  miast B rzeżany-Z łoczów  U chw alenie 
wniosku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
jed nego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego miast B och n ia -W a d ow ice . U chw ale
nie w niosku W y dzia łu  krajow ego

Spraw ozdanie W y dzia łu  kra jow ego o w yborze 
jed nego posła  na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego miast P od g órze -W ie liczk a . U chw ale
nie wniosku iVydziału krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  kra jow ego o w yborze
jed nego posła na Sejm  krajow y z okręgu  w y
borczego miast S an ok -K rosn o. U chw alenie 
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
jednego posła na Sejm  kra jow y z okręgu w y 
borczego Izby handlow ej i przem ysłow ej we 
Lw ow ie. U chw alenie w niosku  Y\ ydziału  kra
jow ego .

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
jednego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y
borczego Izby handlow ej i przem ysłow ej 
w K rakow ie. U chw alenie w niosku W y d zia łu  
krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
jed nego posła na Sejm  krajow y z okręgu w y 
borczego Izby handlow ej i przem ysłow ej w Bro
dach. U chwalenie wniosku W ydzia łu  krajow ego.

Sprawozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu bialskiego. U chw alenie wniosku 
W ydzia łu  k ia jow ego .

Spraw ozdanie W y d zia łu  kra jow ego o w yborze
posła r a Sejm  krajow y z kuryi gm in wiej
skich powiatu bocheńskiego U chw alenie w nios
ku W y d zia łu  krajow ego

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu brzeskiego. U chw alenie wniosku 
W y d zia łu  krajow ego

Sprawozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu brzeżańskiego. U chw alenie 
wniosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu brzozow skiego. U chw alenie 
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j-



skich powiatu chrzanow skiego. U chw alenie
w niosku W y dzia łu  krajowego.*

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na S ejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich pow iatu dąbrow skiego U chwalenie
w niosku W ydzia łu  krajowego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich pow iatu dobrom ilskiego. U chwalenie

, w niosku  W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła  na Sejm  k ra jow y  z kuryi gm in w iej-

* skich powiatu drohobyck iego. U chw alenie
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich pow iatu gorlickiego. U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw odanie W y d zia łu  krajow ego, o w yborze 
posła  na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich  powiatu gródeck iego U chw alenie w n io
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d z ia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu grybow skiego. U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  k ra jow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
posła na S e jm  krajow y z kuryi gm in  w ie j
skich pow iatu husiatyńskiego. Uchwalenie
w niosku W ydziału  krajow ego.

Spraw ozdan ie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich  powiatu jarosław skiego. U chw alenie
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze 
posła na S e jm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich  powiatu jasielsk iego U chw alenie w n io
sku W y d zia łu  krajow ego.

S praw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na S e jm  krajow y z kuryi gm in  wiej
skich  powiatu jaw orow sk iego. U chw alenie
w niosku  W y d zia łu  krajow ego.

S p iaw ozdan ie  W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła  na S e jm  krajow y z kuryi gm in wiej -
sk ich  pow iatu  kałuskiego. U chw alenie w nio 
sku W y d zia łu  krajowego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  kra jow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu kam ioneckiego. U chwalenie 
w niosku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła  na Sejm  kra jow y z kuryi gm in wiej 
skich  powiatu kolbuszow skiego. U chw alenie 
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

2. Posiedzenie z di

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
posła na Sejm  krajow y z kuryi gmin w iejskich  
powiatu krakow skiego. U chwalenie w niosku  
W y d zia łu  kra jow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze 
posła  na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu krośnieńskiego. U chw alenie 
w niosku W y d zia łu  kra jow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu lim anowskiego.. U chw alenie 
w niosku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu liskiego. U chw alenie w niosku  
W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y dzia łu  kra jow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich  powiatu lw ow skiego. U chw alenie w n io 
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  kra jow ego o w yborze
posła  na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu łańcuckiego, U chwalenie w n io
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o .wyborze
posła  na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej- 
w iejskich  pow iatu m ieleckiego. U chw alenie 
w niosku W ydzia łu  k ra jow ego.

Spraw ozdanie W y d z ia łu  krajow ego o w yborze 
posła na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu m ościskiego. U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j 
skich powiatu niskiego. U chw alenie w niosku 
W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d z ia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w ie j
skich  powiatu n ow osądeck iego. U chw alenie
wniosku W y d zia łu  kra jow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze 
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu now otarskiego. U chw alenie
wniosku W y dzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o  w yborze 
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu podhajeck iego. U chw alenie
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w ie j
skich powiatu raw skiego. U chw alenie w niosku 
W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  krajow ego o w yborze p o 
sła na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w iejsk ich
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powiatu rohatyńskiego. U chwalenie w niosku 
W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W ydzia łu  kra jow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kury i gm in wiej 
skich powiatu ropczyck iego. U chw alenie w n io
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze 
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu rzeszow skiego. U chw alenie
w niosku W y d z ia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu Sam borskiego. U chw alenie
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Sprawozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu skałackiego U chw alenie wnio
sku W ydzia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła  na Sejm  krajow y z kuryi gm in wiej
skich powiatu stanisławow skiego. Uchwalenie
w niosku W y d zia łu  kra jow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  kra jow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu stryjskiego. U chw alenie wniosku 
W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła  na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich  powiatu tarnobrzeskiego. U chw alenie 
w niosku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuty i gm in w ie j
skich powiatu tarnowskiego. U chwalenie w niosku 
W y d zia łu  krajow ego,

Spraw ozdanie W ydziału  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gmin w iej
skich  powiatu tłum ackiego. U chwalenie w n io 
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y % kuryi gm in w iej
skich  powiatu trem bow elskiego Uchwalenie 
w niosku  W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich  powiatu turczańskiego. U chw alenie w n io
sku W ydzia łu  krajow ego.

S praw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich  pow iatu w adow ick iego. U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu w ielick iego. U chwalenie w niosku 
W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu złoczow sk iego . U chw alenie w nio
sku W y d zia łu  k ia jow ego .

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu żółk iew skiego. U chw alenie w n io
sku W ydzia łu  krajow ego.

Sprawozdanie Wrydzia łu  krajow ego o w y b orze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich  powiatu żydaczow sk iego. U cw alem e w nio
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y dzia łu  krajow ego o w yborze
posła na Sejm  krajow y z kuryi gm in w iej
skich powiatu żyw ieck iego. U chw alenie w n io 
sku W y d zia łu  krajow ego.

Spraw ozdanie W y d zia łu  krajow ego o w yborze
jed n ego  posła na S e jm  krajow y z okręgu w y
borczeg o  miasta Jarosław ia. Uchwalenie w nio
sku W ydzia łu  kra jow ego.

Z łożen ie  przyrzeczenia  poselskiego przez zw ery
fikow anych  posłów .

W n iosek  nagły p. Zdzisław a T arnow skiego i tow , 
w spraw ie zapobieżenia  skutkom  klęsk  ele
m entarnych. U zasadnienie i załatw ienie wniosku.

W niosek nagły p. C ieleckiego i tow . w spraw ie 
zapobieżenia skutkom  klęsk e^rnentarnych. 
Uzasadnienie i załatw ienie wniosku.

W n iosek  nagły p. B ernadzikow skiego i tow, 
w sprawie zapobieżenia skutkom  klęsk e le 
m entarnych. U zasadnieniene, G łosy pp. w n io 
skodaw cy B androw skiego i ^Łapińskiego. Z a 
łatwienie w niosku

W niosek  nagły p. O leśnickiego i tow. w spra
wie zapobieżenia skutkom  klęsk e lem en tar
nych. Uzasadnienie G łosy  pp. w nioskodaw cy, 
Tym oteusza Starucha, i Sandulaka. Z a ła tw ie 
nie w nioskn.

W niosek  nagły p. K orola  i tow. w sprawie za 
pobieżenia skutkom  klęsk elem entarnych. 
U zasadnienienie. G łosy pp. w nioskodaw cy, 
M yroniuka, Tracza, K rysow atego, Senyka 
i Grłąbińskiego. Załatw ienie w niosku.

W n iosek  nagły p. Stapińskiego i tow . w  spra  
w ie wezw ania W y d zia łu  krajow ego do p rze
dłożenia  projektu ustawy w prow adzającej p o 
w szechne, równe, bezpośrednie i tajne praw o 
w yborcze do S ejm u . U zasadnienie nagłości 
przyczem  g łosy  pp. w nioskodaw cy, Lea, K o 
rola, O leśnickiego, Pin ińskiego, ponow nie w n io 
skodaw cy, odrzucenie nagłości w im iennem  
głosow aniu .

W n iosek  p. O leśnickiego i tow. w spraw ie 
zm iany statutu krajow ego i sejm ow ej ofrdy-
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tiacyi w yborczej na zasadzie pow szechnego 
praw a głosow ania.

W n iosek  p. K orola  i tow. w  sprawie zm iany 
s a utu krajow ego i sejm ow ej ordynacyi w y - 

orczej na zasadzie pow szechnego prawa g ło
sowania.

^  t ł o  ^ am a 1 ô w * w sPrawie zm iany
19. i 3 7 . statutu krajow ego. (R ozszerze 

nie zakresu  działania S e jm u ).

-W “ l08®k p. L ew ickiego i tow . w sprawie w y 
ż o w e g o  język a  w szkołach  śrtd n ich .

W n iosek  p. O leśnickiego i tow . w sprawie za 
wożenia w S try ju  gim nazyum  im . Cesarza 

* v r ia n ciszk a  Józefa I. z ruskim  język iem  w y
kładow ym .

W n iosek  p. K iw eluka i tow . w spraw ie za ło- 
zenia w  Sam borze gim nazyum  z ruskim ję 
zykiem  w ykładow y m.

W n iosek  p. Starucha T ym oteusza  i Iow. w spra
w ie założenia w  Brzeżanach gim nazyum  z ru
skim język iem  w ykładow ym .

W n iosek  p. M akucha i tow . w sprawie zm iany 
system u dw utypow ych  szkół ludow ych .

W niosek p. Stapińskiego i tow . w sprawie za 
prow adzenia przym usow ego ubezpieczenia  od 
ognia. 1

W n iosek  p. Tertila i tow . w sprawie ustawy
0 toku instancyi adm inistracyjnych  w Galicyi
1 o krajow ym  Trybunale adm inistracyjnym .

W n iosek  p Skarbka i tow . w sprawie sk róce 
nia okresu budow y przy [regulacyi Strwiąża 
i Dniestru.

W n iosek  p. Starucha Tym oteusza i tow w spra

wie odszkodow ania gm in za funkcye poru- 
czonego zakresu działania.

W n io se k  p. O leśnickiego i tow. w sprawie re
gulacyi rzeki T yśm ienicy w pow. d rohobyck im .

W n iosek  p. O leśnickiego i tow . w  sprawie 
zm iany £§. 4 1 . i 4 7 . krajowej •ustawy w o
dnej.

W n iosek  p, Dumki i tow. w sprawie zaopatrze
nia gm in w drzew o budulcow e i opałow e 
z lasów  państw ow ych.

W n iosek  p. K urow ca  i tow. w  sprawie p om ocy  
dla ludności w w ypasie i hodow li bydła  ro
gatego.

W n iosek  p. Skw arki i tow . w  sprawie za pro-, 
w adzenia instytucyi ubezpieczenia byd ła .

W n iosek  p. Kiweluka i tow . w  sprawie zm iany 
n iektórych  postanow ień kraj. ustawy z 15. 
listopada 1 8 7 4  Nr. 6 5 , norm ującej sprawę 
szupaśnictwa.

W n iosek  p. S od om ory  i tow . w spraw ie za p ro 
w adzenia przy pociągach osobow ych  IV. klasy 
i różnych  udogodnień  na kolejach  państw o
w ych.

W n iosek  p. Sandulaka i tow. w sprawie u w ol
nienia od podatku konsum cyjnego m ięsa z by 
dła dorzniętego w kon iecznych  w ypadkach.

W niosek  p. O leśnickiego i tow . w spraw ie 
zm iany n iektórych postanow ień kra j. ustawy 
o rybołostw ie z 3 1 . września. 1 8 8 7  Nr. 3 7 . 
Dz. u. kr.

Protest p. K orola  przeciw ko odczytaniu  w ję 
zyku polskim  w niosków  w niesionych  w j ę 
zyku ruskim .

P orządek  dzienny

(Początek posiedzenia o godzinie
Przewodniczący: JE. Stanisław hr. 

Badeni, Marszałek krajowy.
Ze strony c. k. Rządu : J. E. c. k. 

Namiestnik dr. Michał Bobrzyński. C. k.
iceprezydent Namiestnictwa Włodzi

mierz hr. Łoś, komisarz rządowy.
Sekretarze : pp. Urbański Mieczysław, 

asung Jan, Badeni Stanisław Henryk, 
Kiweluk Iwan.

Obecnych posłów 138.
. , Marszałek. Sejm w komplecie, po- 

816 Z j1116 .0 ŵmram* Protokół pierwszego 
posiedzenia złożony jest w biurze . mar- 
szaikowskiem do przejrzenia.

10. minut 24. przed południem).
Urlopów udzieliłem następującym 

posłom :
Kazimierzowi Badeniemu, z powodu 

ciężkiej choroby w rodzinie na dni 8, 
Stanisławowi hr. Tarnowskiemu z powo
du choroby na dni 8, p. Gotzowi na dni 
8, p. Stojałowskiemu na dni 5, Abraha- 
mowiczowi na dni 2, nadto zażądali 
dłuższych urlopów pp. Baworowski z po
wodu ciężkiej słabości na całą sesyę 
sejmową.

Rozprawa otwarta, czy żąda kto 
głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta, przystępujemy do 
głosowania, Kto jest za udzieleniem tego

5
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urlopu, zechce rękę podnieść. (Większość.) 
Jest udzielony.

P. Jan Szeptycki z powodu ciężkiej 
słabości prosi o urlop na czas nieogra
niczony.

Rozprawa otwarta, czy żąda kto 
głosu ? {Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta, przystępujemy do 
głosowania. Kto jest za udzieleniem tego 
urlopu, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 
Jest udzielony.

P. Czarkowski-Golejewski z powodu 
ciężkiej słabości prosi o urlop na 4 ty
godnie.

Rozprawa otwarta, czy żądi kto 
głosu? {Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta, przystępujemy do 
głosowania. Kto jest za udzieleniem tego 
urlopu, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 
Jest udzieloy.

J. E. P. Korytowski Witołd z po
wodu zajęć służbowych prosi o urlop do 
końca bieżącego miesiąca.

Rozprawa otwarta, czy żąda kto 
głosu ? {Nikt.) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta, przystępujemy do 
głosowania. Kto jest za udzieleniem tego 
urlopu, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 

NJest udzielony.
Proszę pana sekretarza o odczytanie 

spisu petycyi.
Sekretarz p. Urbański {czyta)'.

Spis petycyi, wniesionych po dzień
16. września 1908:

1.Ls. 95. Konwent Braci Miłosierdzia w 
Zebrzydowicach pp. Merunowicza o 
subwencyę — do komisyi budżeto
wej.

2. L. s. 96. Aniela Monsen, Alina 
Góyska, Marya Cichocka i tow. w 
Bolechowie, p. p. Merunowicza o 
przyznanie kobietom prawa wybor
czego — do komisyi administracyj
nej.

3. L. s. 97. Polskie Towarzystwo gim
nastyczne „Sokółu w Winnikach, p. 
p. Merunowicza o subwencyę na 
rok 1908 — do komisyi budżeto
wej.

4. L. s. 98. Towarzystwo „Pomoc 
Bratniau uczącej się młodzieży pol
skiej w Zakopanem, p. p. Merunowi
cza o zasiłek dla „Domu zdrowiau 
— do komisyi budżetowej,

5. L. s. 99. Wydział Rady powiatowej 
lwowskiej, p. p. Merunowicza w

~ sprawie ustanowienia c. k. Sądu po
wiatowego w Jaryczowie Nowym — 
do komisyi prawniczej,

6. L. s. 100. Eleonora Habel b. nau
czycielka robót ręcznych w Muszy
nie, pow. Nowy Sącz, p. p. Meruno
wicza o przyznanie emerytury lub 
daru z łaski — do komisyi budże
towej .

7. L. s. 101. Ludność okolicy Jaryczowa 
pow. Lwów, p. p. Merunowicza pro
si o ustanowienie c. k. Sądu powia
towego w Jaryczowie Nowym — do 
komisyi prawniczej,

8. L. s. 102. Gmina wyznaniowa izrae- 
licka w Tarnopolu, p. p. Michałow-

, skiego o subwencyę na szpital 
żydowski — do komisyi budżeto
wej.

9. L. s. 103. Komitet Towarzystwa 0- 
pieki nad internatem dla uczniów c. 
k. Seminaryum nauczycielskiego w 
Tarnopolu, p. p. Michałowskiego o 
subwencyę — do komisyi budżeto
wej.

10. L. s 104. Józefa Cypcer-Piasecka, 
dyrektorka teatru i recyt. poi. we 
Lwowie, p. p. Piłata o stały dar 
roczny i subwencyę na założenie 
szkoły deklamacyi polskiej — do ko
misyi budżetowej.

11. L. s. 105. Paulina Hordyńska, wdo
wa po nauczycielu ludowym w Sam
borze. p. p. Sozańskiego o stałą

ensyę dla jej dzieci — do komisyi 
udżetowej.

12. L. s. 106. Rada zawiadowcza Towa
rzystwa „Biblioteka słuchaczów pra- 
waw we Lwowie, p. p. St. Starzyń
skiego o subwencyę — do komisyi 
budżetowej.

13. L. s. 107. Zwierzchność gminna m. 
Bołszowiec, p. p. Onyszkiewicza o 
ustawowe zezwolenie na pobór opłat 
gminnych od napój ów spirytusowych 
i piwa — do komisyi administra
cyjnej.

14. L. s. 108. Gmina Brzegi, pp. Sozań
skiego w sprawie regulacyi rzeki 
Strwiąża — do komisyi wodnej.

15. L. s. 109. Wydział powiatowy w 
Samborze, p. p. Sozańskiego, popie
ra petycyę m. Buczacza o zmianę §.
24. ustawy o reprezentacyi powia
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towej — do komisy i administra
cyjnej.

16. L. s. 110. Wydział Towarzystwa 
polskiej Bursy ludowej w Sambo
rze, p. p. Sozańskiego o subwencyę 
— do komisyi budżetowej.

17. L. s. 111, Wydział powiatowy w 
Samborze, p. p. Sozańskiego w spra
wie kosztów budowy mostu na rzece 
Strwiążu w Czaplu — do komisyi 
drogowej.

18. L. s. 112. Polskie akademickie Sto
warzyszenie „Ogńiskou we Wiedniu, 
p. p. Głąbińskiego o subwencyę — 
do komisyi budżetowej.

19. L. s. 113. Słudzy krajowego szpitala 
powszechnego we Lwowie, p. p. 
Grłąbińskiego o zabezpieczenie bytu 
na starość i podwyższenie płacy — 
do komisyi budżetowej.

20. L. s. 114. Szymon Oth, c. k. sekre
tarz skarbowy w Nowym Sączu, p. p. 
Grłąbińskiego o uwolnienie go od 
ponoszenia kosztów leczenia jego 
żony w szpitalu św. Łazarza w 
Krakowie — do komisyi budżeto
wej.

21. L. s. 115. Komitet budowy kaplicy 
szkolnej w Nowym Sączu p. p. Grłą
bińskiego o zapomogę — do komisyi 
budżetowej,.

22. L. s. 116. Przypomnienie z urzędu, 
którem ekshibuje się petycye wnie
sione, p. p. Kędziora o zniesienie 
zobowiązań gmin do płacenia podat
ków bezpośrednich na utrzymanie 
nauczycieli a ustanowienie datku 
tego na 6%, a to gminy: Woli wa
dowskiej, Wadowic dolnych, Wado
wic górnych, Wam pierzowa, Suro
wa,, Dulczy małej, Tuszowa narodo
wego, Chrząstowa, Czermina, Trzcia- 
ny, Brnia Osuchowskiego, Kawęczy
na, Woli mileckiej, Goleszowa, Dul
czy wielkiej, Złotnik, Rzędzianowic, 
Sadkowej górnej, Glin wielkich, Pła
wy, Schoenengra, Górek, Borowj7, 
Wojsławia, Podleszan, Jam,Izdebisk 
1 Woli pławskiej, wszystkie powia
tu mieleckiego — do komisyi szkol
nej.

23. L. s. 117. Katarzyna Pogorzelska, 
wdowa po służącym Wydziału kra
jowego we Lwowie, p. p. Were- 
szczyńskiego o stały dar z łaski — 
do komisyi budżetowej.

24. L. s. 118. Irena Wieliczkowska w 
Dolinie, p. p. x. Andrzej a Szeptyckiego 
o stypendyum na dalsze kształcenie 
się w malarstwie — do komisyi bu
dżetowej.

25. L.£s. 119. Zarząd lwowskiego liceum 
muzycznego, p. p. Urbańskiego o 
subwencyę — do komisyi budżeto
wej.

26. L. s. 120. Marya Gerard Festenbur- 
gowa, wdowa po kontrolorze krajo
wego Zarządu sprzedaży soli we 
Lwowie, p. p. Jahla o dar z łaski 
— do komisyi budżetowej.

27. L. s. 121. Zarząd Koła T. S. L. w 
Żółkwi, p. p. Głąbińskiego o subwen
cyę na bursę — do komisyi budże
towej.

28. L. s. 122. Dyrekcya Towarzystwa 
pomocy naukowej we Lwowie, p. p. 
Głąbińskiego o subwencyę — do ko
misyi budżetowej.

29. L. s. 123. Marya Chmielowska, 
wdowa po c. k. zwyczajnym profe
sorze literatury polskiej we Lwowie, 
p .p. Głąbińskiego o dożywotni dar 
z łaski — do komisyi budżeto
wej.

30. L. s. 124. Wydział „Koła muzycz- 
negow we Lwowie, p. p. Głąbińskie
go o subwencyę — do komisyi bu
dżetowej.

31. L. s. 125. Stanisławowa hr. Wodzi- 
cka w Krakowie, p. p. Laskowskie
go o subwencyę dla „Domu pracya 
na Kazimierzu w Krakowie — do 
komisyi budżetowej.

32. L. s. 126. Zarząd szkoły męskiej 
im. św. Józefa we Lwowie, p. p. ks. 
Bilczewskiego o subwencyę — do 
komisyi budżetowej.

33. L. s. 127. Zakład sierót pod wezwa
niem św. Heleny we Lwowie, p. p. 
ks Bilczewskiego o subwencyę — 
do komisyi budżetowej.

34. L. s. 128. Zgromadzenie Sióstr Słu
żebnic Serca Jezusowego we Lwo
wie, p. p. ks. Bilczewskiego o sub
wencyę — do komisyi budżeto
wej,

35. L. s. 129. Siostra Marya Cherubina 
Jasińska w Krakowie, p. p. ks. Bil
czewskiego o udzielenie jej w dro
dze łaski odprawy po 23 latach 
służby nauczycielskiej — do komisyi 
sakolnej.
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36. L. s. 130. Michał Stetkiewicz, em. 
nauczyciel szkoły ludowej w Stani
sławowie, pp. Pinińskiego o szósty 
dodatek pięcioletni — do komisyi 
szkolnej.

37. L. s. 131. Zgromadzenie Służebnic 
Serca Jezusowego w Krakowie, p. p. 
ks. Pelczara o subwencyę — do ko
misyi budżetowej.

38. L. s. 132. Wydział pow. w Zbarażu 
p. p. Krysowatego o zmianę §. 24. 
o Reprezentacyach powiatowych —- 
do komisyi administracyjnej.

39. L. s. 133. Wydział powiatowy w Zba
rażu, p. p. K^sowatego o zmianę 
ustawy o Radach powiatowych itd.
— do komisyi administracyjnej.

40. L. s. 134. Reprezentacya miejska 
król. wolnego miasta Sokala, p. p. 
Wincentego Kraińskiego o przyję
cie kosztów utrzymania Jakóba i 
Anny Krauss recte Wurm na fun
dusz krajowy — do komisyi budże
towej.

41. L. s. 135. Wydział powiatowy w So
kalu, p. p. Wincentego Kraińskiego 
o zmianę §. 24. ustawy o Reprezen- 
tacyach powiatowych — do komisyi 
administracyj nej.

42. L. s. 136. Reprezentacya miejska 
w Tartakowie mieście, p. p. "Winc. 
Kraińskiego o przyznanie udziału 
z dochodu podatku osobisto-docho- 
dowego — do komisyi podatkowej.

43. L. s. 137. Reprezentacya miejska 
w Sokalu, p. p. Winc. Kraińskiego 
o przyznanie udziału z dochodu po
datku osobisto-dochodowego —■ do 
komisyi podatkowej.

44. L. s. 138. Jan Gofry k z Bełza, p. p. 
Winc. Kraińskiego o przyjęcie ko
sztów leczenia umysłowo chorej żo
ny Michaliny na fundusz krajowy
— do komisyi budżetowej.

45. L. s. 139. Wydział Rady powiato
wej we Lwowie, p. p. Merupowicza 
o podwyższenie subwencyr z 50% 
na 75% na drogi gminne — do ko
misyi drogowej.

46. L. s. 140. Ks. Jan Ciećkiewicz, 
Lwów, p. p. Jampolskiego o przy
znanie w drodze łaski zaopatrzenia 
z funduszu krajowego dla małole
tniego syna Aleksandra Ciećkiewicza 
sieroty po byłym nauczycielu kiero
wniku szkoły ludowej w Dzikowie 
starym — do komisyi szkolnej.

47. L. s. 141. Zwierzchność gminy 
Łowcza, p. p. Jampolskiego o uwol
nienie od prestacyi szkolnej — do 
komisyi szkolnej.

48. L. s. 142. Komitet wykonawczy 
Wiecu sekretarzy oraz urzędników 
kasowj^ch i policyjnych objętych 
ustawą z r. 1896, p. p. Jampolskie
go o unormowanie płac i stosunków 
służbowych — do komisyi admini
stracyjnej.

49. L. s. 143. Zofia Pomastko, wdowa 
po nauczycielu ludowym w Ułazo- 
wie p. Cieszanów, p. p. Jampolskie
go, prosi o dar z łaski — do komi
syi szkolnej.

50. L. s. 144. Reprezentacya miejska 
w Lubaczowie, p. p. Jampolskiego 
o przyznanie gminie udziału z do
chodu podatku osobisto-dochodowego 
— do komisyi podatkowej.

51. L. s. 145. Jan Kuczericzka, stały 
nauczyciel szkoły ludowej w Had- 
kach, p. p. Michałowskiego o przy
znanie mu pierwszego dodatku pię- 
ciolotniego w drodze ła sk i— do ko
misyi szkolnej.

52. L. s. 146. Antoni Cichoń, uczeń kon- 
serwatoryum w Krakowie, p. p. Mi
chałowskiego o stypendyum lub za
pomogę — do komisyi budżetowej.

53. L. s. 147. Mikołaj Finik, emeryto
wany nauczyciel szkoły ludowej, p. 
p. Michałowskiego o podwyższenie 
emerytury — do komisyi szkolnej.

54. L. s. 148. Stowarzyszenie katolickich 
robotników „Przyj aźńu w Tarno
polu, p. p. Michałowskiego o zasi
łek — do komisyi budżetowej.

55. L. s. 149. Wyższa służba krajowego 
szpitala powszechnego we Lwowie, 
p. p. Loewensteina o podwyższenie 
płacy oraz stabilizacyę — dô  komi
syi budżetowej.

56. L. s. 150. Koło T. S. L. im. Bernar
da Goldmana we Lwowie, p. p. Loe
wensteina o subwencyę na rok 1908 
—- do komisyi budżetowej.

57. L. s. 151. Redakcya Reformy sądo
wej we Lwowie, p. p. Loewensteina 
o subwencyę na dalsze wydawni
ctwo — do komisyi budżetowej.

58. L. s. 152. „Jad Charuzimu To warz. 
wzajemnej pomocy rękodzielników 
żydowskich w Jarosławiu, p. p. Loe
wensteina o subwencyę — do komi
syi budżetowej.
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59. L. s. 153. Włodzimira Wanda 2-ga 
imion Kiszelkówna, sierota po kan
celiście Wydziału krajowego we 
Lwowie, p. jo. Ciuchcińskiego o przy
znanie daru z łaski — do komisyi 
budżetowej.

60. L. s. 154. Zakład wychowania sierót 
izraelickich w Krakowie, p. p. Lan- 
daua o subwencyę — do komisyi 
budżetowej.

61. L. s. 155. Marya Kwiatkowska, wdo
wa po nauczycielu szkoły ludowej 
w Dębnikach — Kraków, p. p. Ada
ma o pensyę wgowią — do komisyi 
szkolnej.

62. L. s. 156. Łucya Żulińska Lwów, p. 
p. Adama o stypendyum w celu 
kształcenia się w teoryi i historyi 
muzyki w wyższych szkołach za 
granicą, — do komisyi budżetowej.

63. L. s. 157. Koło T. S. L. w Zatorze, 
p. p. Adama o subwencyę — do ko
misyi budżetowej.

64. L. s. 158. Jan Węgrzyn Lwów, p. p. 
Adama o zapomogę lub podwyższe
nie emerytury — do komisyi bu
dżetowej.

65. L. s. 159.ł Zakład opuszczonych 
dzieci F. Żurowskiej w Prądniku 
czerwonym, p. p. Jaworskiego o za
pomogę na kształcenie sił nauczy
cielskich — do komisyi budżeto
wej.

66. L. s. 160. Zakład opuszczonych 
dzieci F. Żurowskiej w Prądniku 
czerwonym, p. p. Jaworskiego o u- 
dzielenie subwencyi — do komisyi 
budżetowej.

67. L. g. 161. Zarząd główny Synagogi 
w Złoczowie, p. p. Schatzla o sub
wencyę — dc komisyi budżetowej.

68. L. s. 162. Właściciele will i letnicy 
miejscowości klimatycznej Jaremcza 
Mikuliczyna, Tatarowa, W  orochty 
1 Woronienki, p. p. Schatzla o rekon- 
strukcyę drogi z Tatarowa do Wo- 
rochty — do komisyi drogowej.
L. s. 163. Goldberg Róża, Brzeżany 
P- p. Schatzla o stypedyum na kształ
cenie się w malarstwie — do komi- 
syi budżetowei.

70 T .• s. 164. Wydział powiatowy w Gry
bowie, p. p.  Piłata o podwyższenie 
suowencyi na budowę drogi do Kry- 
nicy ___ komisyi drogowej.

71. L. s. 165. Wydział powiatowy w 
Brzeżanach p. p. Schatzla o założe
nie fabryki cementu we wschodniej 
części kraju — do komisyi przemy
słowej .

72. L. s. 166. Wydział powiatowy w 
Brzeżanach, p. p. Schatzla o zmianę 
§. 24. ustawy o reprezentacyi po
wiatowej — do komisyi administra
cyjnej.

73. L. s. 167. Ks. Antoni Podgórski, 
proboszcz obrządku łacińskiego i 
fundator zakładu dla matołków w 
Iwoniczu, p. p. Trzecieskiego o sub
wencyę — do komisyi sanitarnej 
i budżetowej.

74. L. s. 168. Rada powiatowa w Lisku 
p. p. Trzecieskiego o zmianę ustawy 
o Radach powiatowych z 12. sier
pnia 1866 — do komisyi administra
cyjnej.

75. L. s. 169. Wydział powiatowy w 
Grybowie, p. p. Piłata o subwencyę 
na cele drogowe — do komisyi dro
gowej.

76. L. s. 170. Filia pożarna lwowskiego 
Towarzystwa gimnastycznego „So- 
kółu w Romanowie, p. p. Oleśni
ckiego o zapomogę — do komisyi 
budżetowej.

77. L. s. 171. Felicya Żurowska, p. p. 
Jaworskiego o subwencyę dla za
kładu opuszczonych dzieci i sierót 
w Prądniku czerwonym — do ko
misyi budżetowej.

78. L. s. 172. Helena Strażyńska, wła
ścicielka gimnazyum żeńskiego z in
ternatem w Krakowie p. p. Jawor
skiego o subwencyę na gabinet fizy
kalny — do komisyi budżetowej.

79. Mary a Lisowska w Krakowie, p. p. 
Jaworskiego o podwyższenie pensyi 
wdowiej— do komisyi szkolnej.

80. L. s. 174. Komitet emerytowanych 
nauczycieli (Jeb.) całego kraju w Kra
kowie, p. p. Jaworskiego o podwyż
szenie emerytur, zaopatrzenie dla 
wdów i sierót po nauczycielach lu
dowych — do komisyi szkolnej.

81. L. s. 175. Helena Jordanowa, wdowa 
po śp. Henryku Jordanie w Krako
wie, p. -p. Jaworskiego o pensyę 
wdowią — do komisyi budżetowej.

82. L. s. 279. Szemańska Natalia, eme
rytowana nauczycielka, p. p. Winc. 
Kraińskiego o policzenie 2 lat i 1
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miesiąca do emerytury — do komisyi 
szkolnej.

83. L. s. 280. Zwierzchność gminy Swi- 
tarzów, p. p. Winc. Kraińskiegp, o 
przyjęcie kosztów utrzymania Mi
chaliny Makowskiej na fundusz kra
jow y — do komisyi budżetowej.

84. L. s. 281. Petrycki Stanisław, eme
rytowany nauczyciel — Kraków, o 
policzenie lat służby, p. p. Jawor
skiego — do komisyi szkolnej.

85. L. s. 282. Cześnikiewicz Stefan, emer. 
nauczyciel Kraków, p. p. Jaworskie
go o wystawienie dekretu nomina- 
cyjnego — do komisyi szkolnej.

86. L. s. 283. Akademia umiejętności 
w Krakowie, p. p. Jaworskiego o 
przyznanie subwencyi rocznej 6.000 
koron dla biblioteki polskiej w Pa
ryżu — do komisyi budżetowej.

87. L. s. 284. Towarzystwo Biblioteki 
słuchaczów Prawa Uniwersytetu w 
Krakowie t. p. o subwencyę—do ko
misyi budżetowej.
Marszałek. Proszę p. sekretarza o 

odczytanie treści wniesionej interpelacyi. 
Sekretarz p. St. H. Badeni (czyta:) 
Interpelacya p. Lea i towarzyszy 

w sprawie trwania sesyi sejmowej.
Marszałek. Interpelacya ta zaopa

trzona jest w dostateczną ilość podpisów, 
odstąpię ją panu komisarzowi rządowemu. 
Wpłynęły nadto wnioski nagłe i zwykłe, 
których odczytanie zarządzę przy końcu 
dzisiejszego posiedzenia.

Przystępujemy do porządku dzien
nego, w zastępstwie nieobecnego p. We- 
reszczyńskiego, referować będzie członek 
Wydz. kraj. p. Jahl.

Członek Wydziału kraj. p. Jahl. W y
soki Sejmie!

Mając zamiar przedstawić wnioski 
Wydziału krajowego na przedłożenie 
poszczególnych spraw rozmaitym komi
sy om, proszę przedewszystkiem o zade
cydowanie, jakie komisye mają być wy
brane i z ilu członków mają się składać. 
Imieniem Wydziału krajowego wnoszę na 
wybór następujących komisyi: admini
stracyjnej złożonej z 21 członków, reform 
agrarnych z 21, budżetowej z 25, banko
wej z 15, drogowej z 21, gminnej z 21, 
gospodarstwa krajowego z 21, górniczej 
z 15, kolejowej z 15, petycyjnej z 21, 
przemysłowej z 21, podatkowej z 15, 
prawniczej z 21, szkolnej z 21, solnej 
z 15, sanitarnej z 15, wodnej z 15 i dy
scyplinarnej z 6,

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu?

P. Leo. Proszę o głos.
Marszałek. P. Leo ma głos.
P. Leo. Wysoki Sejmie!
Z uwagi, że na porządku dziennym 

tej Izby stanie niezawodnie kwestya re
formy wyborczej, jako najważniejsza 
i zwłoki niecierpiąca sprawa polityki 
krajowej; z uwagi, że lewica demokra
tyczna już w najbliższym czasie złoży 
do laski marszałkowskiej merytoryczny 
wniosek, dążący do reformy wyborczej, 
któraby zabiezpieczając skutecznie naro
dowy nasz stan posiadania oparła ordy- 
nacyę wyborczą do sejmu na zasadzie 
powszechnego, równego, tajnego i bez
pośredniego głosowania ; ostatecznie z uwa
gi, że Sejm obecny jest w toku ukon
stytuowania się, a nie należy tej spo
sobności pominąć bez wyboru komisyi 
także dla tej tak ważnej, a aktualnej 
sprawy, wnoszę na wybór osobnej komi
syi dla reformy wyborczej, składającej 
się z 25 członków.

Dodam od siebie, że zgłoszone są 
już w tej sprawie wnioski nagłe, nadto 
wnioski zwykłe z innych, licznych klu
bów — sądzę więc, że dziś, skoro przy
stępujemy do wyboru wszystkich komisyi, 
będzie na miejscu wybrać również i ko
misy ę reformy wyborczej.

Marszałek. P. Leo zgłosił wniosek, 
będący uzupełnieniem do wniosków W y
działu krajowego. Poddam wprzód pod 
głosowanie wnioski Wydziału krajowego, 
co do wyboru wymienionych komisyi.

Rozprawa otwarta, czy żąda kto 
głosu? (Nilct) Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta, przystępujemy do 
głosowania. Kto przyjmuje te wnioski, 
zechce rękę podnieść. £ Większość.) Są przy- 
j ęte.

Poddam teraz pod głosowanie wnio
sek p. Lea.

Rozprawa otwarta, czy żąda kto 
głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie żąda, 
rozprawa zamknięta, przystępujemy do 
głosowania. Kto przyjmuje ten winosek, 
zechce rękę podnieść i Większość). Jest
przyjęty-

Przystępujemy do punktu pierwszego 
porządku dziennego :

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego z czynności urzędowych 
za czas od 1. września 1906 do końca 
marca 1908. (Al. I.)



Głos ma p. Jahl.
Członek Wydziału krajowego p. Jahl 

Wznoszę na odesłanie tego sprawozdania 
odnośnie do spr. biura prezydyalnego do 
kom. budżetowej, departamentu I do ko
misyi gminnej i szkolnej, Ii-go do komi
syi budżetowej, Iii-go do komisyi gospo
darstwa krajowego, IV-go do komisyi 
drogowej i kolejowej, Y-go do komisyi 
sanitarnej a Lep. VI do komisyi prawni
czej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość) 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie odnowienia król. zamku na Wawelu.
(Al. 2.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie powię
kszenia etatu urzędników oddziału ra
chunkowego i o petycyi aplikantów W y
działu krajowego. (Al. 3.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie utworze
nia w etacie technicznym Wydziału kra
jowego posady inżyniera architekty i po
sady inżyniera mechanika. (Al. 4.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie ustano
wienia w etacie konceptowym urzędników 
Wydziału krajowego posady wicesekre- 
tarza dla spraw rolniczych z równocze- 
snem zwinięciem posady adjunkta. (Al. 5).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie zrówna
nia płac adjunktów krajowych Archiwów 
aktów grodzkich i ziemskich we Lwowie 
1 Krakowie z płacami urzędników kon
ceptowych Wydziału krajowego. (Al. 6.)

. -Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o przekazanych mu 
przez Wys. Sejm petycyach. (Al. 7).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
> Sprawozdawca Członek Wydziału 

majowego p. Jahl wnoszę na przekazanie 
ych sprawozdań Komisyi budżetowej.

’ t Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
fcącm kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
me żąda, rozprawa zamknięta. Kto przyj-

6̂n ^^iesek, zechce rękę podnieść. 
{Większość). Jest przyjęty.

2. Posiedzenie z dr

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie zmiany §. 39. ustawy gminnej z
13. marca 1889. dz, u. kr. Nr. 24. i §.
38. ustawy gminnej z 3. lipca 1896. dz. 
u. kr. Nr. 51. (Al. 8).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na odesłanie 
tego sprawozdania do załatwienia do 
komisyi gminnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy dó głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. (Więk
szość). Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o krajo
wych funduszach pożyczkowych na bu
dowę koszar dla wojska za czas od 30. 
września 1906 do 1. marca 1908. (Al. 9).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sj3rawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na przekaza
nie tego sprawozdania komisyi admini- 
stracyj nej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie galicyjskiej Kasy oszczędności we 
Lwowie. (Al. 10).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos*
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na przekazanie 
tego sprawozdania komisyi bankowej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Xikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść, ( Więk
szość). Jest przyjęty:

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdanie Wydziału krajowego w przed
miocie przyłączenia sąsiednich gmin i ob
szarów dworskich do miasta Krakowa. 
(Al. 11).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie wyłą
czenia przysiółka Bielowice ze związku

ia 16. wrzenia 1908.
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gminy Dąbrówka niemiecka i przydzie
lenia do gminy Dąbrówka polska. (Al. 12).

Pierwsze czytanie sprawozdania 
Wydziału krajowego w przedmiocie utwo
rzenia z przysiółka Gody, należącego do 
związku gminy Kamionki małe powiatu 
kołomyj kiego, tudzież z rozparcelowanej 
części posiadłości dóbr tabularnych „Go
dyw samoistnej gminy administracyjnej 
pod naz-wą Gody. (Al. 13).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie utwo
rzenia z rozparcelowanych obszarów dwor
skich w Koniowie i Towarni samoistnej 
gminy administracyjnej pod nazwą Ja
gienka. (Al. 14).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego z projektem ustawy
0 utworzeniu z części gminy Krynica
1 części obszaru dworskiego Krynicy no
wej gminy administracyjnej pod nazwą

„Krynicy zdrój“ . (Al. 15).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie utwo
rzenia z gminy Laszki murowane dwóch 
samoistnych gmin administracyjnych pod 
nazwą „Laszki murowane miasteczko^ 
i „Laszki murowane wieśa (Al. 16).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego z projektem ustawy o 
wcieleniu gminy Podmajerz do gminy 
Stary Sącz. (Al. 17).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie utwo
rzenia z gminy Tyniowice-Chorzów dwóch 
odrębnych gmin administracyjnych. (Al. 
18).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie utworze
nia z rozparcelowanego obszaru dworskiego 
w Zagórzu samoistnej gminy administra
cyjnej pod nazwą „Medynia kańczudzkaw 
((Al. 19).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na przekaza- 
nie tych sprawozdań komisyi gminnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie zezwolenia Reprezentacyi jpowia- 
towejjw  Białej na zaciągnięcie imieniem

powiatu pożyczki w kwocie 318.400 R  na 
pokrycie połowy kosztów budowy szpita
la w Białej (Al. 20),

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie zezwole
nia Reprezentacyi powiatowej w Bochni 
na zaciągnięcie pożyczki w kwocie 150.000 
kor. na budowę dróg i mostów. (Al. 21).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie zezwo
lenia Reprezentacyi powiatowej* w Tarno
brzegu na udzielenie imieniem powiatu 
poręki dla pożyczki w kwocie 300.000 K 
zaciągnąć się mającej przez powiatową 
Kasę oszczędności w Tarnobrzegu. (Al. 
22).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na odesłanie 
tych sprawozdań do załatwienia do ko
misyi administracyjnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu. (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek,. zechce rękę podnieść. (Więk
szość). Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra- 
wozdańia Wydziału krajowego w przed
miocie czasowego uwolnienia nowych do
mów w m. Buczaczu od dodatków gmin
nych i powiatowych. (Al. 23).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na przekaza
nie tego sprawozdania komisyi podatko
wej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk- 
zzość). Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie prośby gminy Rozwadów o przy
jęcie na fundusz krajowy kosztów utrzy
mania Karola Szypuły w Rzeszowie w 
w czasie od 22. lutego 1895 do 30. kwiet
nia 1905 w kwocie 2.933 K  60 h. (Al. 
24).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w sprawie prośby gmi
ny Lubienie o przyjęcie na źundusz kra
jow y kosztów utrzymania Pawła Dumy
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w zakładzie dla nieuleczalny cli we Lwo
wie w kwocie 414 K  20 h. (Al. 25).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na przeka
zanie ty cli sprawozdań komisyi budżeto
wej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu. (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten̂  wniosek, zechce rękę podnieść. (Więk
szość). Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie ustawy kraj. z 1. grudnia 1889 
Ar. 71. Dz. u. kr. względnie z 22. czer
wca 1899 Nr. 81. Dz. u. kr. o wynagro
dzeniu za udzielanie nauki religii w szko
łach ludowych. (Al. 26). ^

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie petycyj 
nauczycieli i nauczycielek tudzież wdów 
po nauczycielach o policzenie w drodze 
*aski lat służby do emerytury i przyzna
nie emerytury, pensyi wdowiej, dodatków 
pięcioletnich itp. (Al. 27).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na odstąpienie 
tych sprawozdań komisyi szkolnej.

. Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
tyniosek, zechce rękę podnieść. (Większość).

przyjęty.
Następuje pierwsze czytanie sprawo

zdania Wydziału krajowego-w przedmio-
Petycyj gmin o uwolnienie, względnie

0 niżenie lub odpisanie zaległych presta-
°yj nauczycielskich. (Al. 28).

. Pierwsze czytanie sprawozdania W y- 
ziaiu krajowego w sprawie subwencyi 

na częściowe pokrycie kosztów budowy 
Akademickiegou we Lwowie.

(Al. 29).

. Pierwsze czytanie sprawozdania Wy- 
r^la ^ ki*ajowTego o zamknięciu rachun- 
^ ,W,™ ndacyi Stanisława hr. Skarbka za

1905. (Al. 30).

1 • ^ erwsze czytanie sprawozdania W y- 
ziafu krajowego o budżecie krajowym

na rok 1908. (Al. 31).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y

działu krajowego o budżecie krajowym 
na rok 1909. (Al. 32).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie zamknię
cia rachunków funduszu krajowego za 
rok 1906. (Al. 33).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o zamknięciu rachun
ku funduszów krajowych za rok 1907. 
(AL 34b

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę w zastępstwie 
Wydziału krajowego. Wysoki Sejm raczy 
te sprawozdania przekazać komisyi bu
dżetowej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, rozprawa zamknięta, przystępujemy 
do głosowania. Kto przyjmuje ten wniosek, 
zechce rękę podnieść. ( Większość). Jest 
przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego w przedmio
cie krajowycn zbiorników publicznych na 
ropę w Popielach pod Borysławiem.
(Al. 35).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę: Raczy Wysoki 
Sejm przekazać niniejsze sprawozdanie 
komisyi górniczej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przytmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego z czynności 
w zakresie przemysłu krajowego. (Al. 36).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na odesłanie te
go sprawozdania do komisyi przemy
słowej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego w przedmio

6
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cie poboru opłaty konsumcyjnej od piwa. 
(Al. 37).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wzdziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na odesłanie te
go sprawozdania do komisyi budżetowej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce podnieść rękę. {Większość) 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czatanie sprawo
zdania Wydziału krajowego w przedmio
cie spraw górniczych. (Al. 38.)

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na przekazanie 
tego sprawozdania komisyi górniczej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. (Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego o krajowej 
sprzedaży soli. (Al. 39).

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na przekazanie 
tego sprawozdania komisyi solnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. (Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego w przedmio
cie zmiany postępowania sądowego w spra
wach rolniczych. (Al. 40).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Piłat. Wnoszę w zastępstwie 
Wydziału krajowego na przekazanie tego 
sprawozdania komisyi prawniczej do za
łatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje teu 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo- 
-zdania Wydziału krajowego o krajowych 
zakładach naukowych rolniczych w Du- 
blanach tudzież o krajowych stacyach do
świadczalnych rolniczych w Dublanach i 
we Lwowie. (Al. 41).

Pierwsze czytanie sprawozdania Wy
działu krajowego o krajowej średniej szko
le rolniczej i folwarku w Czernichowie za 
rok 1906/7 i 1907/8. (Al. 42).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o krajowych niższych 
szkołach rolniczych w Bereźnicy, Horo- 
dence, Jagielnicy, Kobiernicach i Miłoci- 
nie. (Al. 43).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o krajowych zimowych 
szkołach rolniczych i o działalności nau
czycieli wędrownych. (Al. 44).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o krajowej szkole go
spodarstwa lasowego we Lwowie za rok 
szkolny 1906/7, (Al. 45).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o krajowej szkole ogro
dniczej w Tarnowie za r. szkolny 1906/7 
i 1907/8. (Al. 46).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o krajowym Zakładzie 
sadowniczym w Zaleszczykach, o popie
raniu sadownictwa w kraju i objęciu w 
zarząd kraju niższej szkoły ogrodni
czej na Wulce kapitańskiej. (Al. 47.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie wy
kształcenia kobiet w zakresie gospodar
stwa wiejskiego i domowego. (Al. 48).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego z czynności odnoszących 
się do podniesienia hodowli bydła w roku 
1906 i 1907. (Al. 49).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie podnie
sienia chowu koni. (Al. 50).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie podnie
sienia hodowli drobiu. (Al. 51).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego z czynności odnoszą
cych się do podniesienia mleczarstwa 
w kraju. (Al. 52).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o zarządzie krajowym 
składem publicznym, połączonym ze 
składem wolnym w Krakowie. (Al. 53).
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Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat, wnoszę na przekaza
nie tych sprawozdań komisyi gospodar
stwa kraj.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
me żąda, rozprawa zamknięta, przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten  ̂wniosek, zechce rękę podnieść (Więk
szość). Jest przyjęty.

. Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o klęskach elementar
nych w r .  1 9 0 8 . (Al. 54).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na przekaza
nie tego sprawozdania komisyi budże
towej .

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy d0 głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek zechce rękę podnieść ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o wło
ściach rentowych. (Al. 55).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca p. Piłat. Wnoszę na 

Przekazanie tego sprawozdania komisyi 
dla reform agrarnych.
, Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
ząda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystę
pujemy Jo głosowania. Kto przyjmnje 
eW wniosek, zechce rękę podnieść (Więk- 

SZosć). Jest przyjęty.

_Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krai owego o Banku 
krajowym. (Al. 56).

j . Pierwsze czytanie sprawozdania Wy- 
i. Z!a n krajowego w sprawie zmiany sta- 

1 u Banku krajowego. (Al. 57).

j  • y Pierwsze czytanie sprawozdania Wy- 
nata U aj OM(ego n wykonywaniu Patro- 

^ . nad spółkami oszczędności i poży-
i innemi spółkami rolniczemi. (Al. 58).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
, . ®Prawozdawca członek Wydziału
f * 0̂WeS0 P- Piłat. Wnoszę na odesłanie 
yc sprawozdań do komisyi bankowej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy

żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść (Więoszość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o inelio- 
racyach. (Al. 59).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na odesłanie 
tego sprawozdania do komisyi gospodar
stwa krajowego.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o regula- 
cyi rzek kanałowych. (Al. 60).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego o budowie dróg wod
nych (Al. 61).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w sprawie zmiany §.87. 
krajowej ustawy wodnej. (Al. 62).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na odesłanie 
tych sprawozdań do komisyi wodnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość;. 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o udziela
niu pożyczek bezprocentowych na osu
szanie i drenowanie gruntów. (Al. 63).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na odesłanie 
tego sprawozdania do komisyi gospodar
stwa krajowego.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
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wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie operacyi agrarnych. (Al. 64).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na odstąpie
nie tego sprawozdania komisy i dla reform 
agrarnych do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda głosu ? (Nikt). G dy nikt głosu nie 
żąda, rozprawa zamknięta, przystępujemy 
do głosowania. Kto przyjmuje ten wnio- 
sek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w sprawie 
przyznania daru z łaski Zofii Schultzo- 
wej, wdowie po dozorcy melioracyjnym. 
(Al. 65).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na odesłanie 
tego sprawozdania do komisyi budżeto
wej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Cfdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta przystępu
jem y do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. (Więszość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o krajo
wym kursie praktycznym dozorców dre
narskich. (Al. 66).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę na odesłanie 
tego sprawozdania do komisyi gospodar
stwa krajowego.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystę
pujemy do głosowania. Kto pi^ęjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść (Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie' spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie dalszego wyposażenia krajowego 
drogowego funduszu pożyczkowego. (Al. 

67>- Pierwsze czytanie sprawozdania 
Wydziału krajowego w przedmiocie po
większenia etatu Oddziału techniczno- 
drogowego Wydziału krajowego. (Al. 68.)

Pierwsze czytanie sprawozdania 
Wydziału krajowego o uregulowaniu po

borów krajowych konduktorów drogo
wych. (Al. 69.)

Pierwsze czytanie sprawozdania 
Wydziału krajowego w sprawie podwyż
szenia rocznej dotacyi na cele popierania 
budowy kolei niższorzędnych z 750.000 K 
na 900.000 K. (Al. 70J

Sprawozdawca p. Dąmbski ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału, 

krajowego p. Dąmbski. Wnoszę na przy
dzielenie tych sprawozdali komisyi bu
dżetowej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przj^ste- 
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w spra
wie udzielenia kolei lokalnej Piła-Ja
worzno pożyczki 70.000 K. (Al. 71.)

Sprawozdawca p. Dąmbski ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Dąmbski. Wnoszę na prze
kazanie tego sprawozdania komisyi kole
jowej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego z projek
tem ustawy, normującej stosunki prawne 
sezonowych robotników rolnych i leś
nych. (Al. 72.)

Sprawozdawca p. Dąmbski ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Dąmbski. AVnoszę na ode
słanie tego sprawozdania do komisyi go
spodarstwa krajowego do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. (Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego z czyn
ności w zakresie publicznego pośrednict
wa pracy za rok 1907. (Al. 73.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego z projektem ustawy
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zmieniającej organizacyę publicznego po
średnictwa pracy. (Al. 74 ).

Sprawozdawca p. Dąmbski ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Dąmbski. Wnoszę na prze
kazanie tych sprawozdań komisyi admi
nistracyjnej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
me żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowauia. Kto przyjmuje 
ten  ̂wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie preliminarza kosztów utrzymania 
urzędów pośrednictwa pracy w roku 1909.

Sprawozdawca p. Dąmbski ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Dąmbski. Wnoszę : Wysoki 
w jm  raczy to sprawozdanie, celem zała
twienia, przekazać komisyi budżetowej.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
ząda  ̂kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
êi\ /wni°se-k, zechce rękę podnieść. ( Więk

szość.) Jest przyjęty.
Następuje pierwsze czytanie spra

wozdania Wydziału krajowego w przed
miocie podwyższenia poborów dyrektorów 
°?u szpitali krajowych, we Lwowie i w
-Krakowie (Al. 76.)

. Pierwsze czytanie sprawozdania W y- 
Cziału krajowego o potrzebie zmiany 
f  atn posad i płac lekarzy i urzędników 
' raJ* zakładu dla obłąkańcach w Kulpar- 
kowie. (A|. 77.)

P^rwsze czytanie sprawozdania Wy- 
ziału krajowego w przedmiocie powięk

szenia  ̂etatu i podwyższenia poborów 
nrzę ników administracyjnych szpitali 
ga jow ych  we Lwowie i Krakowie. (Al.

. Pierwsze czytanie sprawozdania W y- 
a u krajowego w przedmiocie przy- 

nania służbie niższej krajowych szpitali 
6 wowie i Krakowie zaopatrzeń na 

^ 1̂ 7 9 ^ n êud°lności d° dalszej pracy.

°dos ^ rawozc*awca p. Onyszkiewicz ma

i '• ®l;)rawozdawca członek Wydziału 
jowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę:

Raczy Wysoki Sejm te sprawozdania 
przekazać do załatwienia komisyi budże
towej .

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda, kto głosu. (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda rozprawa zamknięta. Przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o budo
wie zakładu dla umysłowo chorych w 
Kobierzynie. (Al. 80.)

Sprawozdawca p. Onyszkiewicz ma
głos.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę : 
Raczy Wysoki Sejm przekazać to spra
wozdanie komisyi sanitarnej do zała
twienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przj^stę- 
pujemy do głosowawania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego z przed
łożeniem projektu ustawy krajowej normu
jącej płace emerytalne lekarzy okręgo
wych tudzież zaopatrzenie wdów i sie
rót po nich pozostałych. (Al. 81.)

Sprawozdawca p. Onyszkiewicz ma
głos.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę 
na odesłanie tego sprawozdania do ko
misyi administracyj nej.

Marszalek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu. (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania A\tydziału krajowego w spra
wie objęcia na własność kraju szpitala 
dla ubogich dzieci pod nazwą św. Zofii 
we Lwowie. (Al. 82.)

Sprawozdawca p. Onyszkiewicz ma
głos.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę na 
przekazanie tego sprawozdania komisyi 
budżetowej do załatwienia,
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Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego w spra
wie nadania nowo zbudowanemu szpita
lowi powiatowemu w Czortkowie chara
kteru szpitala powszechnego i publicz
nego. (Al. 83.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w sprawie nadania 
szpitalowi w Kosowie charakteru szpita
la powszechnego i publicznego. (Al. 84.)

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w sprawie rozszerzenia 
i ulepszeń szpitala w Stanisławowie. 
(Al. 85.)

Sprawozdawca p. Onyszkiewicz ma
głos.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę na 
przekazanie tych sprawozdań do załat
wienia komisyi sanitarnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie spra
wozdania Wydziału krajowego o zamknię
ciach rachunkowych galicyjskich fundu
szów propinacyjnych za rok 1907 i o 
preliminarzach tychże funduszów na rok 
1909. (Al. 86.)

W  zastępstwie nieobecnego sprawo
zdawcy p. Ochrymowicza ma głos p. 
Onyszkiewicz.

Sprawozdawca Członek Wydziału 
krajowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę na 
przekazanie tego sprawozdania komisyi 
budżetowej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego w przedmio
cie wydzielenia gminy Bełejowy wraz 
z obszarem dworskim z okręgu c. k. Są
du powiatowego w Bolechowie a przy

dzielenia do okręgu c. k. Sądu powiato
wego w Dolinie. (Aleg. 87).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie wydzie
lenia gminy Demeszkowce wraz z obsza
rem dworskim z okręgu c. k. Sądu powia
towego w Bursztynie a przydzielenia do 
okręgu c. k. Sądu powiatowego w Bołszo- 
wcach. (Aleg. 88).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedm ocie wydzie
lenia gminy Dryszczowa pow. Podhajce 
wraz z obszarem dworskim z okręgu c. k. 
Sądu powiatowego w Podhajcach a przy
dzielenia do okręgu o. k. Sądu powiato
wego w Bołszowcach. (Aleg. 89).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie wydzie
lenia gminy Krasna z powiatu Brzeżań- 
skiego i okręgu c. k. Sądu powiatowego 
w Kozowie a przydzielenia jej do powiatu 
politycznego i do okręgu sądowego w Zbo- 
rowie. (Aleg 90).

P. Onyszkiewicz ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału kra- 

jowego p. Onyszkiewicz. Wnoszę na prze
kazanie tych sprawozdań komisyi prawni
czej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego w przedmio
cie zezwolenia Reprezentacyi powiatowej 
w Wieliczce na przyjęcie imieniem po
wiatu gwarancyi czystego dochodu od 
części kapitału zakładowego kolei lokal
nej Wieliczka-Myślenice-Mszana dolna. 
(Aleg. 91).

Pierwsze czytanie sprawozdania W y
działu krajowego w przedmiocie zezwo
lenia Reprezentacyi powiatowej w My
ślenicach na przyjęcie imieniem powiatu 
gwarancyi czystego dochodu od części 
kapitału zakładowego kolei lokalnej W ie
liczka-Myślenice-Mszana dolna. (Aleg. 92).

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na przekaza- 
zanie tych sprawozdań komisyi admini
stracyjnej do załatwienia.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu



2. Posiedzenie z dnia i6. września 1908. 45

jem y do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. (Większość) 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału kraj owego •' z przedłoże
niem sprawozdania c. k. Rady szkolnej 
krajowej o stanie wychowania publicz
nego za rok 1906/7. (Aleg. 93). ^

Sprawozdawca p. Jahl mu głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. Wnoszę na odesłanie 
tego sprawozdania częścią do komisyi 
szkolnej częścią do przemysłowej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
Wniosek, zechce rękę podnieść. (Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje pierwsze czytanie sprawo
zdania Wydziału krajowego z projektem 
zmiany §. 47. krajowej ustawy wodnej.
(Aleg. 94).

Sprawozdawca poseł Piłat ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Piłat. Wnoszę w zastępstwie 
Wydziału krajowego. Wysoki Sejm raczy 
to sprawozdanie przekazać do załatwienia 
komisyi wodnej.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
Wniosek, zechce rękę podnieść (Większość). 
Jest przyjęty.

Następuje sprawozdanie Wydziału 
krajowego w przedmiocie zezwolenia Re- 
Prezentacfyi powiatowej w Brzeżanach na 
pobór w roku 1908 wyższych dodatków 
Powiatowych do podatków bezpośrednich.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Jahl ^Z ônek Wydziału krajowego p.

Ponieważ to sprawozdanie i następ- 
ne Ple jest drukowane, lecz leży przed 
nami w autografie, przeto po myśli §. 15. 
W W^ ° .  regulaminu wnoszę, by Sejm za- 
a wił je  bez poprzedniego drukowania, 
ozdawania i odsyłania do Komisyi.

, , Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
%<ia kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
16 ząda, rozprawa zamknięta, przystępu

jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
/Trr-°7 formalny, zechce rękę podnieść. 
I Hkszość). Jest przyięty. Głos ma spra- 
^ ozcW ca  członek \Vydź. kr. Jahl. ' 
i . Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. j ah, {cgyta:)

Sprawozdanie /

Wydziału krajowngo w przedmiocie ze
zwolenia Reprezentacyi powiatowej w 
Brzeżanach na pobór w r. 1908 wyższych 
dodatków powiatowych do podatków bez

pośrednich.

Wysoki Sejmie!
Sprawozdaniem z dnia 17. czerwca 

1908. 1. 2215 przedłożyd Wydział powia
towy w Brzeżanach Wydziałowi krajo
wemu budżety funduszów powiatowych 
na rok 1908., uchwalone na posiedzeniu 
Rady powiatowej dnia 25. stycznia 1908 r.

Budżety te były wyłożone poprzednio 
przez 14 dni do juzeglądu w myśl §. 30. 
ust. z 12. sierpnia 1866. dz. u. kr. Nr. 21 
i przeciwko nim nie wniesiono żadnych 
zarzutów.

Wykazują one:
I. Fundusz administracyjny :
wydatki 54.200 K.
dochody własne 12.100 K
niedobór 42.100 K.

na pokrycie którego pestanowiła Rada 
powiatowy nałożyć 17°/0 dodatków do 
podatków bezpośrednich, przypisanych w 
powiecie w kwocie około 250.000 kor.

II. Fundusz dróg gminnych :
wydatki 90.200 K..
dochody a) własne 5.000 K.
b) 18% ustawowy dodatek
do podatków bezpośrednich 46.000 K,
razem 51.000 K.
niedobór 39.200 K.

który postanowiono pokryć 15°|0 dodatka
mi do podatków bezpośrednich.

III. Fundusz dojazdów kolejowych:
wydatki 119.000 K. 
dochody 83.200 K. 
niedobór 35.800 K.

na pokrycie którego nałożono 15°|0 doda
tek do podatków bezpośrednich.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich wynosi łącznie 46% obok 
18% ustawowego dodatku na cele dro
gowe.

Wysokość dodatków powiatowych 
do podatków bezpośrednich wynosiła w 
ostatnich trzech latach:

W  roku 1905 20% obok ustawo
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wego dodatku 10°|9 na rzecz powiatowego 
funduszu dróg gminnych.

W  roku 1906 28“j0 obok ustawo-^
wego dopatku 10°jo na rzecz powiatowego 
funduszu dróg gminnych.

W  roku 1907 35°j0 obok ustawo
wego dodatku 10 °|0 na rzecz powiatowe
go funduszu dróg gminnych.

Wzrost stopy procentowej dodatków 
powiatowych na rok 1908 spowodowany 
został wstawieniem do budżetu w}rdatku 
na budowę mostów na drogach gminnych 
I klasy w kwocie 32.205 koron oraz na 
budowę dojazdów kolejowych w Brze- 
żanach, Hinowicach i Denysowie w kwocie 
108.130 Koron z powodu nowo budującej 
się kólei żelaznej Lwów-Podhajce-Brze- 
żany. Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych, przenoszących 40 proc. po
datków bezpośrednich nastąpić może po 
myśli §. 23. ustawy z 17. czerwca 1874. 
dz. u. kr. Nr. 51 na podstawie uchwały 
sejmowej i cesarskiego zezwolenia, zaś 
Wydział krajowy uznąje ze swej strony 
potrzebę zezwolenia na pobór wyższych 
dodatków, przeto w nosi:

Wysoki Sejm 
raczy uchwalić:

Reprezentacyi powiatowej w Brze- 
żanach zezwala się w myśl postanowień 
§. 23. ust. z d. 17. czerwca 1874. dz. u. 
kr. Nr. 51. pobierać w r. 1908 dodatki 
powiatowe w wysokości 46 proc. (słownie 
czterdzieści sześó) od państwowych po
datków bezpośrednich w powiecie przypi
sanych z wyłączeniem podatku osobisto- 
dochodowego a to obok 18 proc. dodatku 
na cele drogowe, przepisanego §. 12. 
ustawy z d. 10. grudnia 1907. dz. u. kr. 
Nr. 155.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jem y do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość.) 
Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę drugie czyta
nie tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt'.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
puj emy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( H i§k- 
szość.) Jest przyjęty.

Kto przyjmuje wniosek Wydziału 
krajowego w drugiem czytaniu, zechce

rękę podnieść. (Większość.) Jest przy
jm y-

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę przystąpienie 
do trzeciego czytania bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. (Więk
szość.) Jest przyjęty. Kto przyjmuje u- 
chwałę w trzeciem czytaniu, zechce rę
kę podnieść. (Większość.) Jest przyjęta.

Następuje sprawozdanie Wydziału 
krajowego w przedmiocie zezwolenia Re
prezentacyi powiatowej w Grybowie na 
pobór w r. 1908 wyższych dodatków po
wiatowych do podatków bezpośrednich.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl (czyta)'.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego w przedmiocie ze
zwolenia Reprezentacyi powiatowej w Gry
bowie na pobór w r. 1908 wyższych dodat
ków powiatowych do podatków bezpo

średnich.

Wysoki Sejmie !
Uchwałą z dnia 16. lutego 1907 ze

zwolił Wysoki Sejm Reprezentacyi po
wiatowej w Grybowie na pobór w roku
1907 na cele powiatu 48° () dodatku do 
podatków bezpośrednich, obok 10%  us â- 
wowego dodatku na rzecz powiatowego 
funduszu dróg gminnych.

Uchwała ta otrzymała Najwyższą 
sankcyę dnia 30. sierpnia 1907.

Sprawozdaniem z dnia 1. lutego
1908 1. 2.187 przedłożył Wydział powia
towy w Grybowie Wydziałowi krajowemu 
budżety funduszów powiatowych na rok 
1908, uchwalone na posiedzeniu Rady 
powiatowej dnia 19. listopada 1907.

Budżety te były wyłożone poprze
dnio przez 14 dni do przeglądu i prze
ciwko nim nie wniesiono żadnych za
rzutów.

Wykazują one:
I. Fundusz administracyjny: 

Wydatki 23.044 K.
Dochody 5.824 K
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Niedobór 17.220 K, na pokrycie któ
rego postanowiła Rada powiatowa nało- 
^Jc 21%  dodatek do podatków bezpo
średnich przypisanych w kwocie 83.866 
K 67 h. i

II. Fundusz drogowy :
Wydatki 81.464 K.
Dochody:
a) własne 18.314 K.
b) 18% ustawowy dodatek do po

datków bezpośrednich 14.760 K.
o) Spodziewana subwencya z fundu- 

duszów krajowych w myśl §. 15. ustawy 
 ̂ 10. grudnia 1907 Dz. u. kr. Nr. 15 

19.680 K.
Razem 52.754 K.
Niedobór 28.700 K, na którego po

krycie nałożono 35% dodatek do podat
ków bezpośrednich.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich wynosi łącznie 56 »0 obok 18 y0 
ustawowego dodatku na cele drogowe 
powiatu.

Wzrost stopy procentowej dodatków 
ua rok 1908 spowodowany został wsta
wieniem do budżetu funduszu drogowego 
ua budowę drogi jdowiatowej z Grybowa 
do Florynki większego wydatku o kwotę 
10.765 K 25 h. aniżeli w roku ubiegłym, 
oraz zwiększonymi wydatkami na konser- 
^ acyę dróg gminnych o kwotę oko
ło 5.000 K.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych przenoszących 40»/() podatków 
oozpośrednich nastąpić może po myśli §. 

ustawy z 17. czerwca 1874 Dz. u. kr. 
51 na podstawie uchwały sejmowej i 

oesarskiego zezwolenia, zaś Wydział 
rajow y uznaje ze swej strony potrzebę 
02wolenia powiatowi na pobór powyż- 
zy dodatków, przeto wnosi :

Wysoki Sejm raczy uchwalić : Re- 
zw Zi0nta(?yi powiatowej w Grybowie ze- 

a a się w myśl §. 23. ustawy z 17.
J r^ Ca 1874 Dz. u. kr. Nr. 51., pobierać 

tek*0 ę\ na cełe powiatu 56o/0, doda-
• podatków bezpośrednichi w po- 

dflfl 1̂6 PrzeP̂ sauych, z wyłączenem po- 
l g )( ^fobisto-dochodowego, a to obok 
neo-n ° a^bu na cele drogowe, przepisa- 
n 7 12. ustawy z 10. grudnia 1907

kr. Nr. 155.
^ arSzałek. Rozprawa otwarta, czy

nie żada° gł° SU? W ™ '- Gd^ » ikfc 
Pui emv ’/ OZP,rawa zamknięta, przystę-

y do głosowania. Kto przyjmuje

ten wniosek zechce rękę podnieść. (Więk
szość). Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl, Wnoszę drugie czy
tanie tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Roprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Ntkt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( W iększość). 
Jest przyjęty.

Kto przyjmuje wniosek Wydziału 
krajowego w drugiem czytaniu, zechce 
rękę podnieść. (Większość). Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę przystąpienie 
do trzeciego czytania bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. (Więk
szość). Jest przyjęty. Kto przyjmuje 
uchwałę w trzeciem czytaniu, zechce rękę 
podnieść. (Większość). Jest przyjęta.

Następuje sprawozdanie Wydziału 
krajowego w przedmiocie zezwolenia Re- 
prezentacyi powiatowej w Kolbuszowej 
na pobór w r. 1908 wyższych dodatków 
powiatowych do podatków bezpośrednich.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl (czyta).

Sprawozdanie

Wydziału krajowego w przedmiocie ze
zwolenia Reprezentacyi jDOwiatowej w 
Kolbuszowej na pobór w r. 1908 wyż
szych dodatków powiatowych do poda

tków bezpośrednich.

Wysoki Sejmie !
Sprawozdaniem z dnia 26. marca 

1908, L. 298 przedłożył Wydział powia
towy w Kolbuszowej Wydziałowi krajo
wemu budżety funduszów powiatowych 
na r. 1908 uchwalone na posiedzeniu 
Rady powiatowej dnia 26. marca 1908 r m

Budżety te były poprzednio w myśl 
§. 30 ustawy z dnia 12 sierpnia 1866 dż.
u. kr. Nr. 21. wyłożone przez 14 dni do 
przeglądu i przeciwko nim ńie wniesiono 
żadnych zarzutów.

Wykazują one :
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I. Fundusz administracyjny:
Wydatki 17.370 K 
dochody 3.026 K 
niedobór 14.344 K

na pokrycie którego postanowiła Rada 
powiatowa pobierać l l °/0 dodatków do 
podatków bezpośrednich w powiecie przy
pisanych w kwocie 138.796 K, a przyję
tych do obliczenia wydatności jednego 
halerza na podstawie trzechletniego prze
cięcia upływu dodatków w kwocie 130.400 
Koron.

II. Fundusz drogowy.
Wydatki 98-380 K 
dochody a) własne 12.750 K
b) 18°/0 dodatek dopopatkóww myśl 

§. 12. ust. z 10. grudnia 1907 dz. u. kr. 
Nr. 155. 23.472 K

c) spodziewana subwencya z fundu
szu krajowego na budowę drogi pow. 
Kolbuszowa - Przecław 6000 K, zaś drogi 
gm. Sokołów Łańcut 3000 K razem 9.000 K

razem 45.222 K 
niedobór 53.158 K

na którego pokrycie uchwalono 40% do
datków do podatków bezpośrednich.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich wynosi łącznie 51 %  oprócz 
18% ustawowego dodatku na cele dro
gowe.

Wysokość dodatków powiatowych do 
podatków bezpośrednich wynosiła w osta
tnich 3 latach a mianowicie:

W  roku 1905 28%
„ „ 1906 30%
„ „ 1907 40%

ebok 10°/6 ustawowego dodatku na rzecz 
powiatowego funduszu dróg gminnych.

Wzrost stopy procentewej dodatków 
powiatowych na rok 1908 został spowo
dowany wstawieniem do budżetu zwię
kszonych wydatków a mianowicie:

1) na budowę drogi gminnej Soko- 
łów-Łancut o 2000 K.

2) na utrzymanie dróg powiatowych 
i gminnych o kwotę 19.000 K.

3) na dotacyę dla miejscowych za
rządów drogowych na utrzymanie dróg 
gminnych II klasy o kwotę 14.332 K.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych, przenoszących 40% podatków 
bezpośrednich, nastąpić może po myśli

§. 23. nstawy z dnia 17. czerwca 1874
.dz. u. kr. Nr. 51. na podstawie uchwały
sejmowej i cesarskiego zezwolenia, zaś 
Wydział krajowy uznaje ze swej strony 
potrzebę zezwolenia powiatowi na pobór 
powyższych dodatkow przeto wnosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Reprezentacyi powiatowej w Kolbu

szowej zezwala się w myśl postanowień 
§. 23. ustawy z dnia 17. czerwca 1874
dz. u. kr. Nr. 51 pobierać w roku 1908
na cele powiatu dodatki powiatowe w wy
sokości 51°/0 (pięćdziesiąt jeden) od pań
stwowych podatków bezpośrednich, w po
wiecie przypisanych z wyłączeniem po
datku osobisto-dochodowego, a to oprócz 
18°/0 dodatku na cele drogowe, przepisa
nego §. 12. ustawy z dnia 10. grudnia 
1907. dz. u. kr. Nr. 155.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału kra- 
jowego p. Jahl. Wnoszę drugie czytanie 
tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty. Kto przyjmuje wniosek 
Wydziału krajowego w drugiem czytaniu, 
zechce rękę podnieść. (Większość). Jest 
przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału kra
jowego p. Jahl. Wnoszę przystąpienie do 
trzeciego czytania bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy dó głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty. Kto przyjmuje uchwałę w 
trzeciem czytaniu, zechce rękę podnieść, 
(Większość). Jest przyjęta.

Następuje sprawozdanie Wydziału 
krajowego w przedmiocie zezwolenia Re
prezentacyi powiatowej w Przemyślanach 
na pobór w r. 1908 wyższych dodatków 
powiatowych do podatków bezpośrednich.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego Jahl (czytaj
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Sprawozdanie Wydziału krajowego 
w przedmiocie zezwolenia Reprezentacyi 
powiatowej w Przemyślanach na pobór w 
r° u wyższych dodatków powiato
wych do podatków bezpośrednich.

Wysoki Sejmie!
Uchwałą dnia 1. marca 1907 r. ze

zwolił Wysoki Sejm Reprezentacyi powia- 
^ eJ w Przemyślanach pobierać w roku 
7 . * n& cele powiatu dodatki w ^wj^soko- 
sci 69°/0 podatków bezpośredich obok 10°/0 
ustawowego dodatku na rzecz powiatowe
go funduszu dróg gminnych.

Uchwała ta uzyskała Najwyższą 
sankcyę dnia 28. czerwca 1907.

Sprawozdaniem z dn. 1 lutego 1908
186 przedłożył Wydział powiatowy 

Wydziałowi krajowemu budżety fundu
szów powiatawych na rok 1908, uchwalo
no na posiedzeniu Rady powiatowej dnia
25. stycznia 1908.

. Budżety te były wyłożone poprze
dnio przez 14 dni do przeglądu i przeciw 

nie wniesiono żadnych zarzutów.
Wykazują one:
I. Fundusz administracyjny:

wydatki 26.490 K. 
dochody 1.560 K. 
niedobór 24.920 K.

na którego pokrycie uchwaliła Rada po
wiatowa nałożyć 14°/o dodatek do podat
ków bezpośrednich w powiecie przypisa
c h  w kwocie: 192.896 09 h.

II. Fundusz dróg powiatowych :
wydatki 37.630 K. 
dochody 250 K. 
niedobór 37.380 K.

tek kfqtÓreg° pokrycie nałożono 21°/0 doda- 
do podatków bezpośrednich.

■̂ I- Fundusz dojazdów kolejowych:
wydatki 67.340 K. 
dochody 62.000 K. 
niedobór 5.340 K.

^ ó r j postanowiono pokryć 3%  dodatkiem 
d0 Podatków bezpośrednich.

■W Fundusz dróg gminnych:
wydatki 107.721 K.
dochody:
a) własne 22.281 K. 

km* ustawowy dodatek do podat-
W bezpośrednich 32.040 K. -  54.321 K. 

medobór 53,400 K«

ila którego pokrycie nałożono 30° 0 doda
tek do podatków bezpośrednich.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bezpo
średnich wynosi łącznie 68°/0 obok 18°/0 
ustawowego dodatku na cele drogowe po
wiatu.

Wysoka stopa dodatków powiato
wych do podatków bezpośrednich na rok 
1908 została spowodowana nadmiernymi 
wydatkami, jakie powiat musi ponosić na 
budowę czterech dojazdów kolejowych 
przy budującej się kolei lokalnej Lwów- 
Przemyślany-Podhajce, na zapłacenie kwo
ty 6.370 K. tytułem części subskrybowa
nego kapitału w kwocie 140.000 Kor. na 
budowę powyższej kolei, ne budowę dro
gi gminnej I. klasy Jaktorów-Przemyśla- 
ny-Uniów w kwocie 6.700 Kor., tudzież 
drogi gm. I. klasy Pohorylec-Zahodów w 
kwocie 10.500 K.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych przenoszących 40°/9 podatków 
bezpośrednich nastąpić może po myśli 
§ 23 ustawy z 17. czerwca 1874 . D.z u. 
kr. Nr. 51 na podstawie uchwały sejmo
wej i cesarskiego zezwolenia a Wydział 
krajowy uznaje ze swej strony potrzebę 
zezwolenia powiatowi na pobór wyżej wy
mienionych dodatków, przeto wnosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Reprezentacyi powiatowej w Prze

myślanach zezwala się w myśl postano
wień § 23 ustawy z dn. 17. czerwca 1874 
dz. u. kr. Nr. 51 pobierać w roku 1908 
na cele powiatu dodatki powiatowe w wy
sokości 68°/0 od państwowych podatków 
bezpośrednich, w powiecie przypisanych, 
z w łączeniem podatku osobisto-dochodo- 
wego, a to obok 18°/0 dodatku na cele 
drogowe, przepisanego § 12 ustawy z dn.
10. grudnia 1907. Dz. u. kr. Nr. 155.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość). 
Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę drugie czy
tanie tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wmiosek, zechce rękę podnieść. (Większość). 
Jest przyjęty. Kto przyjmuje wniosek
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Wydziału krajowego w drugiem czytaniu, 
zechce rękę podnieść. {Większość). Jest 
przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę przystąpienie 
do trzeciego czytania bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( \Yiększość). 
Jest przyjęty. Kto przyjmuje uchwałę 
w trzeciem czytaniu, zechce rękę podnieść. 
(Większość). Jest przyjęta.

Następuje sprawozdanie Wydziału 
krajowego w przedmiocie zezwolenia Re
prezentacyi powiatowej w Starym Sam
borze na pobór w r. 1908 wyższych do
datków powiatowych do podatków bez 
pośrednich.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl (czyta)'.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego w przedmiocie ze
zwolenia Reprezentacyi powiatowej w 
Starym Samborze na pobór w roku 1908 
wyż&zych dodatków powiatowych do po

datków bezpośrednich.

Wysoki Sejmie!
Uchwałą z dnia 9. marca 1907 r. ze

zwolił Wysoki Sejm Reprezentacyi po
wiatowej w Starym Samborze pobierać 
w roku 1907 na cele powiatu BI°/0 doda
tek do podatków bezpośrednich obok 10°/0 
ustawowego dodatku na rzecz powiato
wego funduszu dróg gminnych.

Uchwala powyższa uzyskała Najwyż
szą-sankcyę dnia 28. czerwca 1907.

Sprawozdaniem z dnia 28. stycznia 
1908 1. 2.800 przedłożył Wydział powia
towy Wydziałowi krajowemu budżety 
funduszów powiatowych na rok 1908 u- 
chwalone na posiedzeniu Rady powiato
wej z dnia 28. stycznia 1908.

Budżety te były po myśli §. 30 u- 
stawy z dnie 12. sierpnia 1866 Dz. u. p. 
Nr. 21 poprzednio przez 14 dni wyłożone 
do przeglądu przez opodatkowanych 
i przeciwko nim nie wniesiono żadnych 
zarzutów.

Wykazują one:

I. Fundusz administracyjny;
wydatki 35.772 K 79 hal.
dochody 3.509 K 35 hal.
niedobór 32.772 K 44 hal.

na którego pokrycie uchwaliła Rada po
wiatowa nałożyć 33°/0 dodatek do podat
ków bezpośrednich w powiecie przypisa
nych w kwocie 106.730 K 13 h.

II. Fundusz drogowy.
wydatki 75.944 K 04 h.
dochody :
a) własne 17.300 K 78 h.
b) 18°/0 ustawowy dodatek do po

datków bezpośrednich w kwocie 17.598 K 
24 h.

c) spodziewana subwencya z fundu
szu krajowego w myśl §. 15. ustawy z 10. 
grudnia 1907 dz. u. kr. Nr. 15531.268 K. 
27 h.

razem 66.167 K 29 h.
niedobór 9.776 K 75 h.

który postanowiono pokryć 10%  dodatkiem 
do podatków bezpośrednich.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich wynosi łącznie 43°/0 obok 18% 
ustawowego dodatku na cele drogowe.

Wysoka stopa procentowa dodatków 
powiatowych na r. 1908 spowodowaną 
została przeważnie wstawieniem do bu
dżetu funduszu administracyjnego niedo
boru budżetowego z roku 1907 w kwocie 
3.669 K 22 h spowodowanego okoliczno
ścią, że dodatki powiatowe w roku 1907 
nie wpłynęły w preliminowanej wyso
kości.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych przenoszących 40% podatków 
bezpośrednich nastąpić może po myśli §. 23. 
ustawy z 17. czerwca 1874 dz. u. kr. 
Nr. 51 na podstawie uchwały Sejmowej 
i cesarskiego zezwolenia, zaś Wydział 
krajowy uznaje ze swej strony potrzebę 
zezwolenia powiatowi na pobór wyższych 
dodatków, przeto wnosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Reprezentacyi powiatowej w Starym 

Samborze zezwala się w myśl §. 23 u- 
stawy z dnia 17. czerwca 1874 dz. u. kr. 
Nr. 51 pobierać w r. 1908 na cele powia
tu 43o/0 dodatek do podatków bezpośre
dnich z wyłączeniem podatku osobisto- 
dochodowego, obok 18% podatku na cele 
drogowe, przepisanego §-fem 12. ustawy z
10. grudnia 1907 dz. u. kraj. Nr. 155.
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^arS2atek- Rozprawa otwarta, czy
^ d a  kt° głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu
mnp  ̂ a? ,rozPrawa zamknięta. Przystę-
fpri i §^oso wania. Kto przyj mnie
sm v7nT0S? zeckce r3kę podnieść. ( WięJc- Jest przyjęty.
Vvq* 8Prawozdawca członek Wydziału 
m*ô +We®0 P* ^ahl- Wnoszę drugie czyta- 
me tego wniosku bez czytania.
żarł ^ arszałek: Rozprawa otwarta, czy
nie 7  7 ° giosu?^  Gdy nikt głosu 

• 24da, rozprawa zamknięta. Przystę- 
i jemy do głosowania. Kto przyjmuje 

n, ?vni°sek, zechce rękę podnieść. (Więk-
sek^W ^  PrW ty- ■Kt;0 P o jm u je  wnio- 

. Wydziału krajowego w drugiem czyh
aniu, zechce rękę podnieść. ( Większość).
est Przyjęty.

. Sprawozdawca członek Wydziału 
raJoWeg0 p. Jahl. Wnoszę przystąpienie 
o trzeciego czytania bez czytania.

r. , Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
n  ̂ ^ Sł°sn? (Nikt). Gdy nikt głosu 

le ̂ żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
en wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk- 

ol°SCk Jest Przyjęty. Kto przyj pąuje u- 
i !•  ̂>W trzeciem czytaniu, zechce rękę 

podnieść. (Większość). Jest przyjęta.
. Następuje sprawozdanie Wydziału 

krajowego w przedmiocie zezwolenia Re
prezentacyi powiatowej w Tarnobrzegu 

pobór w r. 1908 wyższych dodatków 
Powiatowych do podatków bezpośrednich.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos. 
Sprawozdawca członek Wydziału 

P* Jahl {czyta).

Sprawozdanie^

^ d z ia łu  krajowego w przedmiocie ze- 
T eP'la Reprezentacyi powiatowej w
szy?h lZegU na Pobór W roku 1908 wyż“dodatków powiatowych do podat

ków bezpośrednich.

Wysoki Sejmie !

zezwoHłhM\i?ą Z dnia L marca 1907 r> 
wiatowei S16jm Reprezentacyi po-
1907 j  j larnobrzegu pobiorac w roku 
60°/ ^datki powiatowe w wysokości 
10o,° °f P°datków bezpośrednich obok
wiatowe7WT e8;° dodatku na rzecz P°-g° funduszu dróg gminnych.

°9 0zdaniem z 11. stycznia 1908 
°  /W i 17. stycznia 1908 1. 25 przed

łożył Wydział powiatowy w Tarnobrzegu 
Wydziałowi ksajowemu budżety fundu
szów powiatowych na rok 1908 uchwalo
ne na posiedzeniu Rady powiatowej dnia 
3. stycznia 1908.

Budżety te były wyłożone poprzed
nio przez dni 14 do przeglądu i przeciw 
nim nie wniesiono żadnych zarzutów.

Wykazują one:
I. Fundusz administracyjny:

wydatki 61.306 K. 
dochody własne 12.068 K. 
niedobór 49.238 K.

na pokrycie którego postanowiła Rada 
powiatowa nałożyć 32°/0 dodatków od po
datków bezpośrednich, przypisanych w 
powiecie w kwocie 153.800 K.

II. Fundusz drogowy:
wydatki 94.850 K 
dochody a) własne 19.444 K
b) 18v0 ustawowy dodatek do podat

ków bezpośrednich 27.699 K
Razem47.143 K 
niedobór 47.707 K

na którego pokrycie uchwaliła Rada po
wiatowa nałożyć 31»/0 dodatków do po
datków bezpośrednich.

Wzrost stopy procentowej dodatków 
powiatowych na rok 1908 spowodowany 
został wstawieniem do wydatków budże
tu funduszu administracyjnego niedoboru 
budżetowego z roku 1907 w kwocie 11.249 
K, oraz zwiększonymi kosztami utrzy
mania dróg w powiecie o kwotę 13.000 
Kor.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych przenoszących 40% podatków 
bezpośrednich nastąpić może po myśli §.
23. ustawy z 17. czerwca 1874 dz. u. kr. 
Nr. 51. na podstawie uchwały Sejmowej 
i cesarskiego zezwolenia a Wydział kra
jowy uznaje ze swej strony potrzebę ze
zwolenia powiatowi na pobór wyżej wy
mienionych dodatków, przeto wnosi: 

Wysoki Sejm raczy uchwalić; 
Reprezentacyi powiatowej w Tarno

brzegu zezwala się w myśl postanowień 
§. 23. ustawy z 17. czerwca 1874 dz. u. 
kr. Nr. 51. pobierać w r. 1908 na cele 
powiatu dodatki powiatowe w wysokości 
63% od państwowych podatków bezpo
średnich, w powiecie przypisanych, z wy
łączeniem podatku osobisto-dochodowego 
a to obok 18% dodatku na cele drogowe, 
przepisanego §. 12. ustawy z dnia 10. 
grudnia 1907 dz. u. kr. Nr. 155,
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Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu. (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę drugie czy
tanie tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? [Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Więk
szość.) Jest przyjęty. Kto przyjmuje 
wniosek Wydziału krajowego w drugiem 
czytaniu, zechce rękę podnieść. (Więk
szość.) Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę przystąpienie 
do trzeciego czytania bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu ? (Nikt.) Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( W ięk
szość.) Jest przyjęty. Kto przyjmuje 
uchwałę w trzeciem czytaniu, zechce rę
kę podnieść. (Większość.) Jest przyjęta.

Następuje sprawozdanie Wydziału 
krajowego w przedmiocie zezwolenia 
Reprezentacyi powiatowej w Tłumaczu 
na pobór w r. 1908 wyższych dodatków 
powiatowjmh do podatków bezpośrednich.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl (czyta):

Sprawozdanie

Wydziału krajowego w przedmiocie ze
zwolenia Reprezentacyi powiatowej w 
Tłumaczu na pobór w r. 1908 wyższych 
dodatków powiatowych do podatków 

bezpośrednich.

Wysoki Sejmie!
Uchwałą z dnia 1. marca 1907 roku 

zezwolił Wysoki Sejm Reprezentacyi po
wiatowej w Tłumaczu na pobór w roku 
1907 na cele powiatu dodatki powiatowe 
w wysokości 46% od państwowych po
datków bezpośrednich obok 10%  ustawo
wego dodatku na rzecz powiatowego 
funduszu dróg gminnych.

Sprawozdaniem z 18. grudnia 1907

r.U. 3086 przedłożył Wydział powiatowy 
w Tłumaczu Wydziałowi krajowemu bu
dżety funduszów powiatowymh na rok 
1908, uchwalone na posiedzeniu Rady 
powiatowej dnia 16. grudnia 1907. Bu
dżety te były wyłożone poprzednio przez 
dni 14-cie do przeglądu i przeciw nim 
nie wniesiono żadnych zarzutów.

Wykazują one:
I. we funduszu administracyjnym:
wydatki 43.579 K. 48 hal.
dochody 7.759 K. 74 hal.
niedobór 35.819 K. 74 hal.

na którego pokrycie postanowiła Rada 
powiatowa nałożyć 17% dodatków do po
datków bezpośrednich, przypisanych w 
kwocie 235.396 K.

II. Funduszu dróg gminnych :
wydatki 118.964 K.
dochody a) własne 7.265 K. b) 18 ‘/0 

ustawowy dodatek do podatków bezpośred
nich 37.926 K.

razem 45.191 K.
niepobór 73.773 K.

na którego pokrycie nałożono 32° 0 doda
tek powiatowy do podatków bezpośred- 
dnich.

III. Dochody funduszu Banku wło
ściańskiego pokrywają w zupełności wy
datki tego funduszu w kwocie 3.388 K. 
34 hal.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich wynosi łącznie 49% obok 18% 
ustawowego dodatku na cele drogowe 
powiatu

Wzrost stopy procentowej dodatków 
powiatowych na rok 1908 spowodowany 
został głównie wstawieniem wydatku
2.500 K. w funduszu administracyjnym 
na subwencjm. dla szkoły rolniczej i sa
downiczej w Tłumaczu, tudzież wstawie
niem do wydatków powiatowego fundu
szu dróg gminnych kwoty 1.800 K. na 
płacę trzeciego drogomistrza i kwoty
9.500 K na utrzymanie dróg nieszutro- 
wanych i dostawę materyałów budowla
nych, wreszcie zwiększeniem wydatków 
na płacę dróżników o 5000 K, na dosta
wę szutru i łamanie kamienia o 13.000 K 
i na budowę dróg o 4.500 K.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych, przenoszących 40% podat
ków bezpośrednich nastąpić może po my
śli §. 23 ust. z 17. czerwca 1874 dz. u. 
kr. Nr. 51. na podstawie uchwały sejmo-
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i cesarskiego zezwolenia, zaś W y
dział krajowy uznaje ze swej strony po
trzebę zezwolenia powiatowi na pobór 
wyższych dodatków, przeto w nosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Reprezentacyi powiatowej w Tłuma

czu zezwala się pobierać w r. 1908 na ce
le powiatu dodatki powiatowe w wyso
kości 49°/0 (czterdzieści dziewięć procent) 
°d państwowych podatków bezpośrednich 
w powiecie przypisanych z wyłączeniem 
podatku osobisto-dochodowego a to obok 
18% dodatku na cele drogowe, przepi
sanego 8. 12. ustawy z dnia 10. grudnia 
1907 Dz. u. kr. Nr. 155.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
Ple żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
^niosek, zechce rękę podnieść. ( Większość) 
Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału
krajowego p. Jahl. Wnoszę drugie czy
tanie tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu

żąda, rozprawa zamknięta. Przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
ten wniosek, zechce rękę podnieść. ( Wię- 
kzzość). Jest przyjęty.

Kto przyjmuje wniosek Wydziału 
krajowego w drugiem czytaniu, zechce 
r?kę podnieść. ( Większość). Jest przyjęty.

t Sprawozdawca członek Wydziału
krajowego p. Jahl. Wnoszę przystąpie- 
3aic do trzeciego czytania bez czytania.
, Marszałek. Rozprawa otwarta, czy
żr a kto głosu? (Nikt) Gdy nikt głosu
ni© żąda, rozprawa zamknięta, przystę
pujemy do głosowania. Kto przyjmuje 
,en ^niosek, zechce rękę podnieść. ( W/e- 

Jest przyjęty. Kto przyjmuje 
nwałę w trzeciem czytaniu, zechce rękę 

P° nieść. ( Większość). Jest przyjęta.
kra- U stępuje sprawozdanie Wydziału 

J°weg° w przedmiocie zezwolenia Re
na Zer^ cyi powiatowej w Wadowicach 
D o^ 0? 01* w r’ 1908 wyższych dodatków 

°wych do podatków bezpośrednich.
Sprawozdawca poseł Jahl ma głos. 

k Sprawozdawca Członek Wydziału

Sprawozdanie
fcwol Z1̂ u krajowego w przedmiocie ze- 

enia Reprezentacyi powiatowej w

Wadowicach na pobór w r. 1908. wyższych 
dodatków powiatowych do podatków bez

pośrednich.

Wysoki Sejmie!
Uchwałą dnia 2. marca 1907. r. ze

zwolił Wys. Sejm Reprezentacyi powia
towej w Wadowicach pobierać w. r. 1907. 
na pokrycie niedoborów budżetowych do
datki powiatowe do podatków bezpośre
dnich w wysokości 44% obok 10% usta
wowego dodatku na rzecz powiatowego 
funduszu dróg gminnych.

Uchwała ta uzyskała Najwyższą 
sankcyę 5-go sierpnia 1907.

Sprawozdaniem z 4. stycznia 1908 
1. 4527 przedłożył Wydział powiatowy 
Wydziałowi krajowemu budżety fundu
szów powiatowych na rok 1908, uchwalone 
na posiedzeniu Rady powiatowej dnia
21. grudnia 1907.

Budżety te po myśli §. 30. ustawy 
z 12. sierpnia 1866. dz. u. kr. Nr. 21. 
były wyłożone przez 14 dni do przeglądu 
i przeciwko nim nie wniesiono żadnych 
zarzutów.

Wykazują one:
I. Fundusz administracyjny:
Wydatki 47.083 K. 40 h.
Dochody 7.576 K  93 h
Niedobór 39.506 K. 47 h.

na pokrycie którego postanowiła Rada 
powiatowa nałożyć 17%-wy dodatek do 
podatków bezpośrednich.

II. Fundusz dróg powiatowych:
wydatki 27.616 K. 10 h.
dochody 4.377 K.
niedobór 23.239 K. 10 h.

na którego pokrycie nałożono 10o/0-owy 
dodatek do podatków bezpośrednich.

III. Fundusz dróg gminnych :
wydatki 92.100 K. 79 h.
dochody:
a) własne 6.571 K.
b) 18o/0 dodatek do podatków bez

pośrednich w myśl §. 12. ustawy z 10/12 
1907. Dz. u. kr. Nr. 155. 37.723 K. 32 h.

c) subweneya Wydziału krajowego 
na budowę drogi Andrychów-Zator 2.400 K.

d) subweneya rządowa na budowę 
drogi Wadowice-Osiek 5.900 K.

razem 52.594 K. 32 h.
niedobór 39.506 K 47 h. 

na pokrycie którego postanowiła Rada



fe4 2. Posiedzenie ż dnia 16. września 1908.

powiatowa nałożyć 17%-owy dodatek do 
podatków bezpośrednich.

Wysokość zatem uchwalonych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich wynosi łącznie 44o/0 obok 18% 
ustawowego dodatku na cele drogowe.

Przypisane podatki bezpośrednie we
dług wykazów c. k. Urzędów podatkowych 
wynosiły w roku 1906 w całym powiecie 
kwotę 262.133 K. 56 h.

Wpływ jednakże dodatków z osta
tnich trzech lat daje przeciętną wydatność 
1 halerza tylko 2.315 K. 43 h. Rada po- 
wiatoua, opierając się na tern, przyjęła 
do obliczenia dodatków na rok 1908 wy
datność 1 halerza na kwotę 2.323 K. 91 h.

Wysoka stopa procentowa dodatków 
powiatowych do podatków bezpośrednich 
na r. 1908 spowodowaną została nadmier
nymi wydatkami, jakie powiat ponosić 
musi na konserwacyę i budowlę dróg 
gminnych i powiatowych

W  szczególności ma być przeprowa
dzona budowa drogi gminnej Wadowice- 
Osiek kosztem 10.500 K., Andrychów- 
Zator kosztem 10.000 K., oraz Solcza-Le- 
sicze kosztem 2.323 K. 91 h.

Ponieważ nałożenie dodatków po
wiatowych przenoszących 40% podatków 
bezpośrednich nastąpić może po myśli 
§. 23. ustawy z 17. czerwca 1874. dz. u. 
kr. Nr. 51. na podstawie uchwały sejmo
wej i cesarskiego zezwolenia, zaś Wydział 
krajowy uznaje ze swej strony potrzebę 
zezwolenia powiatowi na pobór po
wyższych dodatków, przeto wnosi:

Wysoki Sejm 
raczy uchwalić:

Reprezentacyi powiatowej w Wado
wicach zezwala się w myśl postanowień 
§. 23. ustawy z 17. czerwca 1874. dz. u. 
kr. Nr. 51. pobierać w r. 1908 na cele 
powiatu dodatki powiatowe w wysokości 
44% (czterdzieście cztery) od państwo
wych podatków bezpośrednich w powiecie 
przypisanych z wyłączeniem podatku 
osobisto dochodowego a to obok 18% do
datku na cele drogowe, przepisanego 
§. 12. ustawy z 10. grudnia 1907. dz, u. 
kr. Nr. 155.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto* przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość) 
Jest przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę drugie czyta
nie tego wniosku bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta. Czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość) 
Jest przyjęty. Kto przyjmuje wniosek 
Wydziału krajowego w drugiem czytaniu, 
zechce rękę podnieść. (Większość). Jest 
Przyjęty.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl. Wnoszę przystąpienie 
do trzeciego czytania bez czytania.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść ( W iększość) 
Jest przyjęty. Kto przyjmuje uchwałę w 
trzeciem czytaniu, zechce rękę podnieść. 
(Większość). Jest przyjęta.

Zanim przystąpimy do sprawdzania 
wyborów, przedewszystkiem usuwam z 
porządku dziennego sprawdzanie wybo
rów w następujących czterech okręgach 
z kuryi gmin wiejskich: dolińskim, prze
myskim, sokalskim i zbarażkim. Te 4 o- 
kręgi usuwam z powodu wniesionych lub 
zapowiedzianych protestów.

Przy traktowaniu sprawdzania wy
borów mam zamiar postępować w ten spo
sób, o ile nikt się temu nie sprzeciwi: 
Będę jDrosił p. referenta, by odczytał o- 
kręg wyborczy i imię wybranego wzglę
dnie wybranych i jeżeli nikt z Panów 
głosu nie zażądą, będę uważał ten wybór 
za sprawdzony bez zarządzania głosowa
nia, nie chcąc trudzić Panów 105 razy po
dnoszeniem rąk. Jeżeli zaś kto zażąda 
głosu, otworzę dyskusyę a po ukończeniu 
dyskusyi zarządzę głosowanie.

Czy nikt nie sprzeciwia się temu 
sposobowi postępowania?

P. Korol. Proszu o hołos.
Marszałek. Głos ma p. Korol.
P. Korol. Ne sprotywlaju sia propo

zycji p. Marszałka, proszu łysz, szczoby 
pry podawaniu wyboriw buło podawane 
takoż czysło hołosiw, kotri upały na do- 
tycznoho kandydata.

Marszałek. Sądzę, że p. sprawozda
wca się do tego życzenia zastosuje. (W 
Izbie nikt się nie sprzeciwia temu postę
powaniu przy sprawdzaniu wyborów za-
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Proponowanemu przez Marszałka krajo
wego).

Sprawozdanie Wydziału krajowego 
9 Wyborze sześciu posłów na Sejm kra
jow y z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu krakowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos. 
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl. Wnoszę na ]3odstawie 
przedłożonych sprawozdań Wydziału kra
jowego, a mianowicie:

Sprawozdanie Wydziału krajowego 
0 Wyborze sześciu posłów na Sejm krajo
wy z okręgu wyborczego większych po- 
Sl&dłości byłego obwodu krakowskiego.

Wysoki Sejmie!
 ̂ Dnia 6. marca 1908 odbył się w Kra

kowie wybór sześciu posłów na Sejm kra
jowy z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu krakowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
Wyborze 268, głosowało zaś bądź osobi
ście,  ̂ bądź przez pełnomocników 195 wy
borców.

Absolutna większość w}rnosi 98.
Z tych otrzymali:
JE. Michał Bobrzyński 180 głosów. 
Karol Czecz 170 głosów.
Jan Grótz 189 głosów.
Władysław Leopold Jaworski 167 

głosów.
Józef Milewski 117 głosów.
JE. Antoni Wodzicki .L86 głosów. 
Dr. Stefan Skrzyński 112 głosów.

pn ^Wybrani zatem zostali: Jan Gotz 
kocimski, JE. Antoni hr. Wodzicki, JE. 

-yj; Michał Bobrzyński, Karol Czecz, Dr. 
H ^ - a w  Leopold Jaworski, Dr. Józef

pil
cv akta wyborcze świadczą, iż ak-
dii’ołWi orcza odbyła się w porządku W y- 

Zla’ł krajoWy wn0s i:

Wysoki Sejm raczy wybór pp.:
Jana Gótza Okocimskiego,
JE. Antoniego hr. Wodzickiego,

E. Dr. Michała Bobrzy nskiego, 
r°ła Czecza,

skiego^1*’ ^ adysława Leopolda Jawor

ka >̂ Z0]*?a Milewskiego
P siow z kuryi większych posiadłości

byłego obwodu krakowskiego, uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuj e sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większj^ch posiadłości byłego ob
wodu brzeżańskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie Wydziału krajowego 
o wyborze trzech posłów na Sejm krajo
wy z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu brzeżańskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6. marca 1908 odbył się w Brze- 

żanaoh wybór trzech posłów na Sejm kra
jowy z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu brzeżańskiego

Według urzędowego wykazu było u- 
prawnionych do głosowania przy tym wy
borze 134, głosowało zaś bądź osobiście, 
bądź przez pełnomocników 51 wyborców.

Absolutna większość wynosi 26.
Z tych otrzymali:
Aleksander Krzeczunowicz 45 gło-

sow,
Mieczysław Onyszkiewicz 42 głosów, 
Józef Wereszczyński 33 głosów, 
Józef Milewski 32 głosów.
Wybrani zatem zosh li:
Aleksander Krzeczunowicz, 
Mieczysław Onyszkiewicz,
Dr. Józef Wereszczyński.
Gdy akta wyborcze świadczą, iż ak- 

cya wyborcza odbyła się w porządku, W y
dział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p p .: 
Aleksandra Krzeczunowicza, 
Mieczysława Onyszkiewicza,
Dra Józefa Wereszczyńskiego

na posłów z kuryi większych posiadłości 
byłego obwodu brzeżańskiego, uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze trzech po
słów na Sejm krajowy z okręgu wyborcze
go większych osiadłości byłego obwodu 
czortkowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl- ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra* 

wego p. Jahl.
8
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Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 

obwodu czortkowskiego.

Wysoki Sejmie:

Dnia 6. marca 1908 odbył się w 
Czortkowie wybór trzech posłów na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego większych 
posiadłości byłego obwodu czortkowskiego. 
Według urzędowego wykazu było upraw
nionych do głosowania przy tym wyborze 
166, głosowało zaś bądź osobiście, bądź 
przez pełnomocników 85 wyborców.

Absolutna większość wynosi 43.
Z tych otrzymali: Władysław Czaj

kowski 11 gł.
Adam hr. Gołuchowski 70 gł.
Dr. 'Kornel Paygert 81 gł.
Kazimierz Horodyski 61 gł.
Jan Gromnicki 27 gł.
Wybrani zatem zostali: Adam hr. 

Gołuchowski,
Dr. Kornel Paygert,
Kazimierz Horodyski.
Gdy akta wyborcze świadczą, iż 

akcya wyborcza odbyła się w porząd
ku, Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p. 
Adama hr. Gołuchowskiego, Dr. Korne
la Paygerta, Kazimierza Horodyskiego 
na posłów z większych posiadłości byłego 
obwodu czortkowskiego, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze dwóch 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 
obwodu kołomyj skiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze dwóch 

osłów na Sejm krajowy z okręgu wy- 
orczego większych posiadłości byłego 

obwodu kołomyj skiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6. marca 1908 odbył się w Ko

łomyi wybór dwóch posłów na Sejm kra
jow y z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu kołomyj skiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy ty# 
wyborze 114, głosowało zaś bądź osobi' 
ście, bądź przez pełnomocników 46 wy" 
borców.

Absolutna większość wynosi 24.
Z tych otrzymali: Leszek Cień'

ski 44 gł.
Dr. Mikołaj Krzysztofowicz 45 gł.
Antoni Strzelbicki 3 gł.
Wybrani zatem zostali: Dr. Mikołaj
Krzysztofowicz,
Leszek Cieński.
Gdy akta wyborcze świadczą, iż 

akcya wyborcza odbyła się w poprządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p. Dr. 
Mikołaja Krzysztofowicza, i Leszka Cień- 
skiego na posłów z kuryi większych po
siadłości byłego obwodu kołomyj skiego, 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 
obwodu przemyskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału, 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 

obwodu przemyskiego.

Wysoki Sejmie !

Dnia 6. marca 1908 odbył się 
w Przemyślu wybór trzech posłów na 
Sejm krajowy z okręgu wyborczego więk
szych posiadłości byłego obwodu przemy
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 161, głosowało zaś bądź osobi
ście, bądź przez pełnomocników 75 wy
borców.

Absolutna większość wynosi 38.
Z tych otrzymali: JE. Jerzy ks 

Czartoryski 73 gł.
Dr. Władysław Kraiński 73 gł.
Dr. Włodzimierz Kozłowski 75. gł.
Dr. Ignacy Dembowski 2 gł.



i "Wybrani zatem zostali: JE. Jerzy
*s. Czartoryski,

Dr. Władysław Kraiński,
Dr. Włodzimierz Kozłowski.
Ponieważ ks. Jerzy Czartoryski pi

smem z dnia 11. marca br. mandat ten 
z ożył, przeto w dniu 2. kwietnia br. od- 

y się w Przemyślu w powyższem ciele 
wyborczem wybór uzupełniający.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 161, głosowało zaś bądź osobi
ście,  ̂ bądź przez pełnomocników 62 wy-

Wszystkie głosy padły na Dra Igna
cego Dembowskiego ; wybrany przeto zo
stał jednogłośnie posłem z tej kury i.

Ddy akta wyborcze świadczą, iż 
^kcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:
W i .Wysoki Sejm raczy wybór p. p. Dr.

. dysława Kraińskiego, Dr. Włodzi
mierza Kozłowskiego, Dr, Ignacego Dem- 

° W' Ŝ e?°. na posłów z kuryi większych 
posiadłości byłego obwodu przemyskiego, 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze dwóch 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 
obwodu rzeszowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
 ̂ Sprawozdawca Członek Wydziału 

bajowego p. Jahl.

2. Posiedzenie z dnia

Sprawozdanie

U d z ia łu  krajowego o wyborze dwóch 
Posłow na Sejm krajowy z okręgu wy- 

rczego większych posiadłości byłego 
obwodu rzeszowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6. marca 1908 odbył się w 

Rzeszowie wybór dwóch posłów na Sejm 
rajow y z okręgu wyborczego większych 

Posiadłości byłego obwodu rzeszowskiego.
u Według urzędowego wykazu było 

Prawnionych do głosowania przy^ tym 
bió -01*20 93. — głosowało zaś bądź oso- 
boj.01?’ bądź przez pełnomocników 36 wy- 

cow. —. Absolutna większość wynosi 19.
n . ^ łych otrzymali: Stanisław Jędrze- 

gjog1?2 głosów, Stanisław Dąmbski 35

Wybrani zatem zostali Stanisław 
Jędrzejowicz i Dr. Stanisław Dąmbski.

Gdy akta wyborcze świadczą, iż 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór pp. 
Stanisława Jędrzej owicza i Dr. Stanisława 
Dąmbskiego na posłów z kuryi większych 
posiadłości byłego obwodu rzeszowskiego, 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o w3̂ borze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większych posiadłości byłego obwo
du sanockiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 

obwodu sanockiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 6. marca 1908 odbył się w Sa

noku wybór trzech posłów na Sejm kra
jowy z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu sanockiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 188, głosowało zaś bądź oso
biście, bądź przez pełnomocników 64 wy
borców.

Z tych otrzymali: Kazimierz Las
kowski, Jan Trzecieski, Mieczysław Ur
bański, każdy po 64 głosów, wybrani 
przeto zostali jednogłośnie.

Gdy akta wyborcze świadczą, iż 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór pp. Ka
zimierza Laskowskiego, Jana Trzecie- 
skiego, Mieczysława Urbańskiego na po
słów z kuryi większych posiadłości by
łego obwodu sanockiego, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większych posiadłości byłego ob
wodu Samborskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
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Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

W ydzia łu  krajow ego o w yborze trzech 
posłów  na Sejm  kra jow y z okręgu w y
borczego w iększych  posiadłości by łego 

obw odu Samborskiego.

Wysoki Sejmie!

Dnia 6. marca 1908 odbył się w 
Samborze wybór trzech posłów na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego większych 
posiadłości byłego obwodu Samborskiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 112, głosowało zaś bądź oso
biście, bądź przez pełnomocników 69 wy
borców.

Absolutna większość wynosi 35. Z 
tych otrzymali: Dr. Tadeusz Skałkowski 
63 głosów,

Albin Rayski 59 głosów,
Stanisław Niezabitowski 47 głosów,
Stefan hr. Komorowski 38 głosów.
Wybrani zatem zostali: Dr. Tadeusz

Skałkowski,
Albin Rayski
Stanisław Niezabitowski. ^
Gdy akta wyborcze świadczą, iż 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór pp. Dr. 
Tadeusza Skałkowskiego, Albina Ray
skiego i Stanisława Niezabitowskiego na 
posłów z kuryi większych posiadłości by
łego obwodu Samborskiego, uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wybrze dwóch po
słów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większych posiadłości byłego ob
wodu stanisławowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze dwóch 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 

abwodu stanisławowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6-go marca 1908 odbył się w Sta

nisławowie wybór dwóch posłów na Sejm a 
krajowy większych posiadłości byłego N 
obwodu stanisławowskiego.

Według urzędowego wykazu było e 
uprawnionych do głosowania przy tym I 
wyborze 126, głosowało zaś bądź osobiście, I 
bądź przez pełnomocników 34 wyborców. 1

Z tych otrzymali: JE. Dr. Wojciech 
Dzieduszycki i Stanisław Brykczyński po 1 
34 głosów. ]

Wybrani zatem zostali jednogłośnie. 
Gdy akta wyborcze świadczą, iż akcya 
wyborcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi :

Wysoki Sejm raczy wybór pp. JE. 
D-ra Wojciecha hr. Dzieduszyckiego i Sta
nisława Brykczyńskiego na posłów z kuryi 
większych posiadłości byłego obwodu sta
nisławowskiego, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze dwóch 
posłów • na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 
obwodu stryj skiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze dwóch 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 

obwodu stryj skiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6-go marca 1908 odbył się w 

Stryju wybór dwóch posłów na Sejm kra
jowy z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu stryj skiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 91 głosowało zaś bądź osobiście, 
bądź przez pełnomocników 60 wyborców.

Absolutna większość wynosi 31.
Z tych otrzymali: Stanisław hr. Sta

dnicki 41 głosów,
Julian br. Brunicki 35 głosów,
Franciszek Rozwadowski 23 głosów,
Klemens hr. Dzieduszycki 22 głosów.
Wybrani zatem zostali; Stanisław 

hr. Stadnicki,
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wy 5°rcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

. , Wysoki Sejm raczy wybór p. p. Sta
nisława hr. Stadnickiego i Juliana br.

runiokieg0 na posłów z kuryi większych 
posiadłości byłego obwodu stryj skiego, 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
ydziału krajowego o wyborze trzech 

posłow na Sejm krajowy z okręgu wy- 
orczego większych posiadłości byłego 

okręgu tarnowskiego.
Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.

 ̂ Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl.

Julian br. Brunicki.
Ddy akta wyborcze świadczą, iż

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłow na Sejm krajow3̂ . z okręgu wy- 

orczego większych posiadłości byłego 
obwodu tarnowskiego.

Wysoki Sejmie!

. Unia 6. marca 1908 odbył się w Tar
nowie wybór trzech posłów na Sejm kra
jowy z okręgu W3̂ borczego większych 
Posiadłości byłego obwodu tarnowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
prawnionych do głosowania przy tym 

) jy ,orze 224, głosów zaś bądź osobiście, 
4dz przez pełnomocników 76 wyborców.

Dr. Jan Hupka, Józef Męcióski i Ste- 
Akowski otrzymali każdy po 75 gł. 

j rani zatem zostali posłami z tej kuryi.
ap Ddy akta wyborcze świadczą, iż 

wyborcza odbyła się w porządku, 
>c ^iał krajowy wnosi:

Jan Sejm raczy wybór p.p. Dr.
fana g r J ó z e f a  Męcińskiego i Ste- 
pg7 Akowskiego na posłów z kuryi wię- 

i Posiadłości byłego obwodu tar- 
“ o sk ieg o , uznać za walny.

i Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Pos/ ' 2 U kra:i°weg° 0 wyborze trzech 
bore°W, na Se-im kraJowy z okręgu wy- 

zego większych posiadłości byłego 
ob^odu tarnopolskiego

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
i . Sprawozdawca członek Wydziału 
bajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
W 3̂ działu krajowego o wyborze trzech po
słów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większych posiadłości byłego obwo

du, tarnopolskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6. marca 1908 odbył się w Tar

nopolu wybór trzech posłów na Sejm kra
jowy z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego obwodu Tarnopolskiego.

Według urzędowogo wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 151, głosowało zaś bądź osobi
ście, bądź przez pełnomocników 67 wy
borców.

Absolutna większość wynosi 34.
Z tych otrzymali: Juliusz hr. Kory- 

towski 60 głosów,
Michał Garapich 62 głosów,
Jan Vivien 51 głosów,
Bronisław Rozwadowski 26 głosów.
Wybrani zatem zostali:
Juliusz hr. Korytowski,
Michał Garapich,
Jan Yivien.
Gdy akta wyborcze świadczą, iż 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p. Ju
liusza Kmytowskiego, Michała Garapicha, 
Jana Viviena na posłów z kuryi więk
szych posiadłości byłego obwodu tarno
polskiego, uznać za ważny.

Marszałek. Następuj e sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego ob
wodu złoczowskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl wnosi:

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręu W3 bor- 
czego większych posiadłości byłego ob

wodu złoczowskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 6. marca 1908 odb3J się w Zło

czowie wybór trzech posłów na Sejm kra
jow y z okręgu wyborczego większych po
siadłości byłego oawodu złoczowskiego,
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Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 162, głosowało zaś bądź osobiście, 
bądź przez pełnomocników 71 wyborców.

Absolutna większość wynosi 36.
Z tych otrzymali: JE. Kazimierz hr. 

Badeni 68 gł.
Oskar Schnell 55 gł.
Władysław Gniewosz 32 gł.
Adam Tret er 29 gł.
Wincenty Gnoiński 24 gł.
Ludwik Kubala 5 gł.
Wybrani zatem zostali: JE. Kazi

mierz hr. Badeni i Oskar Schnell.
Celem wyboru trzeciego posła przy

stąpiono do drugiego głosowania ; głoso
wało 68 wyborców.

Absolutna większość wynosi 35.
Z tych otrzymali: Władysław Gnie

wosz 39 gł.
Adam Treter 29 gł.

W]
lw

Wybrany .zatem został Władysław 
Gniewosz.

Gdy akta wyborcze świadczą, iż
akcya wyborcza odbyła się w porządku,
Wydział krajowy wynosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p. JE.
. Kazimierza hr. Badeniego, Oskara Schnella 

i Władysława Gniewosza na posłów z ku
ryi większych posiadłości byłego ob
wodu złoczowskiego, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborzo trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większych posiadłości byłego ob
wodu żółkiewskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl wnosi:

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze trzech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego większych posiadłości byłego ob

wodu żółkiewskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 6. marca 1908 odbył się w Żół

kwi wybór trzech posłów na Sejm krajo
wy z okręgu wyborczego większych po
siadłości bjdego obwodu żółkiewskiego.

Według urzędowego wykazu było

uprawnionych do głosowania przy ty# 
wyborze 145, głosowaL zaś bądź osobiście 
bądź przez pełnomocników 90 wyborców W

Atsolutna większość wynosi 46.
Z tych otrzymali: Dr. Stanisław Sta' 

rzyński 84 głosów,
Andrzej ks. Lubomirski 74 głosów
Zdzisław Obertyński 73 głosów, ^
Kazimierz Wysocki 37 głosów,
Wybrani zatem zostali: Dr. Stani' 

sław Starzyński, Andrzej ks. Lubomirski 
i Zdzisław Obertyński. ^

Gdy akta wyborcze świadczą, iż pc 
akcya wyborcza odbyła się w porządkuj 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p» 
Dra Stanisława Starzyńskiego, Andrzeja 
ks. Lubomirskiego i Zdzisława Obertyń- Lr 
skiego na posłów z kuryi większych po- kr 
siadłości byłego obwodu żółkiewskiego, 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie u| 
Wydziału krajowego o wyborze jednego gv 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybór-ja 
czego większych posiadłości byłego ob- 17 
wodu lwowskiego. bc

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału ^  

krajowego p. Jah*.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego większych posiadłości byłego 

obwodu lwowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 6. marca 1908. odbył się we 

Lwowie wybór jednego posła na Sejm 
l^rajowy z okręgu wyborczego większych 
posiadłości byłego obwodu lwowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania przy tym 
wyborze 76, głosowało zaś bądź osobiście, 
bądź przez pełnomocników 36 wyborców.

Wszystkie głosy padły na J. E. 
Dawida Abrahamowicza, wybrany zatem 
został jednogłośnie posłem z tej kuryi*

Gdy akta wyborcze świadczą, iż 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór J. E t
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Dawida Abrahamowicza na posła z kuryi 
wię szych posiadłości byłego obwodu 
lwowskiego, uznać ważny
w  j Marszałek. Następuje sprawozdanie 

} y ziału krajowego o wyborze sześciu 
pos o w na Sejm krajowy z okrć(̂ n wy- 

^  borczego miasta Lwowa.
Sprawozdawca poseł Jahl ma głos. 
Sprawozdawca Członek Wydziału)Wj

krajowego p. Jahl wnosi :

ni-
ski Sprawozdanie

tu

y ziaJu krajowego o wyborze sześciu 
iz posłow na Sejm krajowy z okręgu wy- 

iU-i borczego miasta Lwowa.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908. odbył się we 

wowie wybór sześciu posłów na Sejm 
raJ ° w y  z okręgu wyborczego miasta 

Lwowa.
Według urzędcrWego wykazu było 

uprawnionych do głosowania w tym okrę
gu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi, 
r  Z °p iacauych podatków,

/.dyj wyborców. Głosowało 5.805 wy- 
orcow zatem absolutna większość wy

nosi 2.6o3.
^   ̂ Według protokołu głosowania otrzy-

Stanisław Ciuchciński 4.385 gł.
Dr. Natan Lowenstein 3.757 gł.
Dr. Stanisław Głąbiński 3.511 gł. 
Dr. Ernest Adam 2.451 gł.
Dr. Michał Grek 2.349 gł.
Dr. Tadeusz Rutowski 2.331 gł.
Dr. Roger br. Battaglia 2.317 gł. 
Józef Neuman 2.216 gł.
Dr. Ludomił German 1.751 gł.
Dr. Godzimir Małachowski 1.481 gł. 
Dr. Ludwik Rydygier 1.053 gł. 
Jozef Hudec 1.C45 gł.
Kornel Jaworski 708 gł.
Dr. Michał Wasung 535 gł.
3an Soleski 441 gł.
Mary a Dulębianka 54 gł. 
Rozstrzelonych 40 gł.
Wybra,ni zatem zostali:

• Stanisław Ciuchciński,
• Dr. Natan Lowenstein,
‘ Dr. Stanisław Głąbiński.

3 nn wyboru brakujących jeszcze
°dbyło się w dniu 4. marca 

’ (P°wt°rne głosowanie.

absoluwT1,0 fi'-U35 Wyb° Ś  Zat6mlia w iększosc wynosi 3.018.

tych otrzymali: Dr. Ernest Adam 
3.432 głosów,

Dr. Roger Battaglia 3.308 gł.
Dr. Tadeusz Rutowski 3.097 gł.
Józef Neuman 2.877 gł.
Dr. Michał Grek 2.639 gł.
Dr. Ludomił German 2.266 gł.
Rozstrzelonych 114 gł.
Przy powtórnem głosowaniu wybra

ni zatem zostali:
1. Dr. Ernest Adam,
2. Dr. Roger Battaglia,
3. Dr. Tadeusz Rutowski.
Gdy akta wyborcze świadczą, ze 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p. 
Stanisława Ciuchcińskiego, Dr. Natana 
Lówensteina, Dr. Stanisława Głąbińskie- 
go, Dr. Ernesta Adama, Dr. Rogera 
Battaglii, Dr. Tadeusza Rutowskiego na 
posłów z kuryi miasta Lwowa, uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze czterech 
posłów na Sejm krajow}r z okręgu wy
borczego miasta Krakowa.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl wnosi:

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze czterech 
posłów na Sejm krajowy z okręgu wy

borczego miasta Krakowa.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908. odbył się 

w Krakowie wybór czterech posłów na 
Sejm krajowy z okręgu wyborczego mia
sta Krakowa.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym 
okręgu tak z tytułu osobistej kwalifi
kacyi, jako też z tytułu opłacanych po
datków 9.812 wyborców.

Głosowało 4 540 wyborców, zatem 
absolutna większość wynosi 2.271.

Według protokołu głosowania otrzy
mali :

Dr. Juliusz Leo 4.022 gł.
Dr. Ernest Bandrowski 3.847 gł. 
Jan Kanty Federowicz 3.773 gł. 
Dr. Ignacy Landau 3.064 gł. 
Kazimierz Bartoszewicz 850 gł.



Dr.Franciszek Bujak 729 gł.
Adam Staszczyk 569 gł-.
Piotr Kosobucki 557 gł.
Reszta głosów rozstrzelona.
Wybrani zatem zostali: Dr. Juliusz

Leo,
Dr. Ernest Bandrowski,
Jan Kanty Federowicz,
Dr. Ignacy Landau.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. p. Dra 
Juliusza Lea, Dra Ernes ta Bandrowskie- 
go, Jana Kantego Federowicza, Dr. Igna
cego Landaua na posłów z kury i miasta 
Krakowa, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Przemyśla.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze jednego 

. posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miasta Przemyśla.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Prze

myślu wybór jednego posła na Sejm kra
jow y z okręgu wyborczego miasta Prze
myśla.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi, 
jakoteż z tytułu opłacanych podatków 
3096 wyborców.

Głosowało 1393 wyborców, zatem 
absolutna większość wynosi 697.

Według protokołu głosowania otrzy
mali :

Dr. Franciszek Doliński 1014 głosów
Dr. Leonard Tarnawski 378 głosów
Dr. Herman Lieberman 1 głos
Wybrany zatem został Dr. Franci

szek Doliński.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
W ydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Dr. Fran
ciszka Dolińskiego na posła z kuryi mia
sta Przemyśla, uznać za ważny.
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Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze 'jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Stanisławowa.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Stanisławowa.

Wysoki Sejmie !
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Sta

nisławowie wybór jednego posła na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego miasta Sta
nisławowa.

Według urzędowego wj7kazu było 
uprawnionych do głosowania w tym okrę
gu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi, ja 
koteż z tytułu opłacanych podatków 
3039 wyborców.

Głosowało 1207 wyborców, zatem 
absolutna większość wynosi 604.

Według protokołu głosowania otrzy
mali :

JE. Dr. Leon Biliński 920 głosów,
Antoni Zajączek 287 głosów.
Wybrany zatem został JE. Dr. Le

on Biliński.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku. 
Wydział krajowy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dr, 
Leona Bilińskiego na posła z kuryi mia
sta Stanisławowa, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jedne
go posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Tarnopola.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Tarnopola.
Wysoki Sejmie!

Dnia 2. marca 1908 odbył się w Tar

ia 16. ‘września 1908.
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nopolu wybór jednego posła na Sejm kra
jow y z okręgu wyborczego miasta Tarno
pola.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnion3rch do głosowania w t}Tm o- 
kręgu tak z tytułu osobistej k walifikacyi, 
jakoteż z tytułu opłacanych podatków 
2443 wyborców. Głosowało 482 wyborców* 
Wszystkie głosy padły na Emila Micha
łowskiego, wybrany zatem został jedno
głośnie.

Gdy akta wyborcze świadczą, że 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi :

Wysoki Sejm raczy wybór p. Emi
la Michałowskiego na posła z kuri mia
sta Tarnopola, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jedne
go posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Brody.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl. (czyta):

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Brody.
Wysoki Sejmie !

Dnia 2. marca 1908 odbył się wybór 
Jednego posła na Sejm krajowy z okrę
gu wyborczego miasta Brody.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi, 
jakoteż z tytułu opłacanych podatków 
882 wyborców.

Głosowało 477 wyborców, zatem ab
solutna większość wynosi 239.

Według protokołu głosowania otrzy
mali :

Oktaw Sala 411 głosów
Dr. Markus Braude 66 głosów.
Wybrany zatem został Oktaw Sala.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Okta
wa Sali na posła z kuryi miasta Brody 
Uznać za ważny.

Marszałek. Punkt 124. porządku 
dziennego chwilowo odraczam. Następuje

sprawozdanie W y działu krajowego o wy
borze jednego posła na Sejm krajowy 
z okręgu wyborcziego miaSta Droho1 
bycza.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Drohobycza.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Dro

hobyczu wybór jednego posła na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego miasta 
Drohobycza.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu tak z tytułu osobistej kwalihkacyi 
jakoteż z tytułu opłacanych podatków 
3464 wyborców.

Głosowało 1164 wyborców, zatem 
absolutna większość wynosi 583.

Według protokołu głosowania otrzy
mali :

Dr. Alfred Halban 910 głosów,
Dmytro Leśków 254 głosów.
Wybrany zatem został Dr. Alfred 

Halban.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dr. 
Alfreda Halbana na posła ^ kuryi miasta 
Drohobj^cza uznać za ważńy.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Białej.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Białej.
Wysoki Sejmie !

Dnia 2. marca 1908 odbył się w Białej
9



wybór jednego posła na Sejm krajowy z 
okręgu wyborczego miasta Białej.
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Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym okrę
gu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi ja 
koteż z tytułu opłacanych podatków 1201 
wyborców.

Głosowało 286 wyborców.
Wszystkie 286 głosy padły na Ka

rola Haempla wybrany zatem został je 
dnogłośnie posłem.

Gdy akta wyborcze świadczą, że 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Ka
rola Haempla na posła z kuryi miasta, 
Białej uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miasta Nowego Sącza.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Nowego Sącza.

Wysoki Sejmie!
D. 2. marca 1908 odbył się w Nowym 

Sączu wybór jednego posła na Sejm kra
jowy z okręgu wyborczego miasta No
wego Sącza. Według urzędowego wykazu 
było uprawnionych do głosowania w tym 
okręgu tak z tytułu osobistej kwalifika
cyi jakoteż z tytułu opłacanych podat
ków 1834 wy'borców.

Głosowało 1173 wyborców, zatem 
absolutna większość wynosi 587. Z tych 
otrzymali:

J. E. Dr. Witołd Korytowski 967 
głosów.

Feliks Ritter 206 głosów.
Wybrany zatem został JE. Dr. W i

tołd Korytowski.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór JE. dra 
Witolda Korytowskiego na posła z kuryi 
miasta Nowego Sącza uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego

posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Tarnowa.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Tarnowa.

Wysoki Sejmie!
Dnia. 2. marca 1908. odbył się w 

Tarnowie wybór jednego posła na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego miasta Tar
nowa.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi 
jakoteż z tytułu opłacanych podatków 
2.363 wyborców.

Głosowało 607 wyborców.
Wszystkie 607 głosów padło na Dr. 

Tadeusza Tertila.
Wybrany zatem został jednogłośnie 

posłem.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Tadeusza Tertila na posła z kuryi miasta 
Tarnowa uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego miasta Rzeszowa.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Rzeszowa.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Rze

szowie wybór jednego posła na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego miasta 
Rzeszowa.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o 
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kręgu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi
onm  ̂ z tytułu opłacanych podatków 
ÛUu wyborców.

Głosowało 573 wyborców.
. , Wszystkie głosy padły na Dra Sta

nisława Jabłońskiego.
Wybrany zatem został jednogłośnie
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

ukcya wyborcza odbyła się w porządku 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
.uisława Jabłońskiego na posła z kuryi 

miasta Rzeszowa uznać za ważny.
Marszałek. Następuje sprawozdanie 

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wyborcze
go miasta Stryja.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Stryja.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Stry

ju  wybór jednego posła na Sejm krajo
wy z okręgu wyborczego miasta Stryja.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi 
jakoteż z tytułu opłacanych podatków 
1682 wyborców.

Głosowało 925 wyborców zatem 
absolutna większość wynosi 463.
^   ̂ Wedle protokołu głosowania otrzy-

Dr. Filip Fruchtmann 666 głosów. 
Emilian Kołodnicki 240 głosów.
19 głosów rozstrzelonych.
Wybrany zatem został Dr. Filip

^ ch tm a n n .
Grdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
w ydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Dra Fi- 
lipa Fruchtmanna na posła z kuryi mia- 
sta Stryja uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego

posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miasta Kołomyi.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Kołomyji.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Ko

łomyi wybór jednego posła na Sejm kra
jow y z okręgu wyborczego miasta Koło
myi.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania z tytułu o- 
sobistej kwalifikacyi, jakoteż z tytułu 
opłacanych podatków 3538 wyborców.

Głosowało 1365 wyborców, zatem 
absolutna większość wynosi 683.

Według protokołu głosowania otrzy
mali :

Jan Kieski 1158 głosów.
Iwan Rakowski 123 gł.
Franciszek Weber 84 gł.
Wybrany zatem został Jan Kieski.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Jana 
Kleskiego na posła z kuryi miasta Koło
myi uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miast Brzeżany-Złoczów.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miast : Brzeżany-Złoczów.
t

Wysoki Sejmie !
Dnia 2. marca 1908 odbył się w 

Brzeżanach i Złoczowie wybór jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miast Brzeżany-Złoczów.



Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym 
okręgu tak z tytułu osobistej kwalifika- 
cyi jakoteż z tytułu opłacanych podat
ków 1916 wyborców. Głosowało 1070 wy
borców, zatem absolutna większość wy
nosi 536. Według protokołu głosowania 
otrzymali: Dr. Stanisław Schatzel 870
głosów ;

Stanisław Wiszniewski 92 głosów ;
Dr. Dmytro Lewicki 89 głosów ;
Rozstrzelonych głosów 19.
Wybrany zatem został: Dr. Stani

sław Schatzel.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
W ydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Dr. Sta
nisława Schatzla na posła z kury i miast 
Brzeżany-Złoczów uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miast Bochnia-Wado wice.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miast Bochnia-Wadowice.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w 

Bochni i w Wadowicach wybór jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miast Bochnia-Wadowice.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym 
okręgu tak z tytułu osobistej kwalifika- 
cyi, jakoteż z tytułu opłacanych po
datków 1267 wyborców. Głosowało 810 
wyborców.

Wszystkie 810 głosy padły na Dr. 
Ferdynanda Maissa, wybrany zatem zo
stał jednogłośnie posłem.

Gdy akta wyborcze świadczą, że 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy w nosi:

W3'soki Sejm raczy wybór p. Dr. 
Ferdynanda Maissa na posła z kury i 
miast Bochnia-Wadowice uznać za ważny.

66 2. Posiedzenie z dn

Marszałek. Następuje sprawozdanie u] 
Wydziału krajowego o wyborze jednego ol 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybór- C] 
czego miast Podgórze-Wieliczka. di

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos. w
Sprawozpawca członek Wydziału w 

krajowego p. Jahl.
n

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybór- r

czego miast Podgórze-Wieliczka.
a

Wysoki Sejmie! ^
Dnia 2. marca 1908. odbył się w 

Podgórzu i w Wieliczce wybór jednego  ̂
posła na Sejm krajowy z okręgu wybór- j 
cse.go miast Podgórze-Wieliczka.

Według urzędowego wykazu było ' 
uprawnionych do głosowania wr tym  ̂
okręgu tak z tytułu osobistej kwalifika- , 
cyi jakoteż z tytułu opłacanych po
datków 1495. wyborców. Głosowało 585 
wyborców.

Wszystkie 585 głosów padły na P. 
Francizzka Maryewskiego, wybrany za
tem został jednogłośnie posłem.

Gdy akta wyborcze świadczą, że 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Fran
ciszka Maryewskiego na posła z kury i 
miast Podgórze-Wieliczka uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego miast Sanok-Krosno.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

ia 16. września 19C8.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miast Sanok-Krosno.

Wysoki Sejmie!
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Sa

noku i Krośnie wybór jednego posła na 
Sejm krajowy z okręgu wyborczego miast 
Sanok-Krosno.

Według urzędowego wykazu było
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uprawnionych do głosowania w tym 
okręgu tak z tytułu osobistej kwalifika
cyi jako też z tytułu opłacanych po
datków^ 1406 wyborców. Głosowało 864 
wyborców, zatem absolutna większość 
wynosi 433. *

Według protokołu głosowania otrzy
mali: August Gorayski 685 głosów;

Władysław Smólski 176 głosów;
Jan Parfiński 3 głosy.
Wybrany zatem został: August Go

rayski.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

ąkcya^ wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Au
gusta Gorayskiego na posła z kuryi 
miast Sanok-Krosno, uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
nego Izby handlowej i przemysłowej we
Ewowie.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
 ̂ Sprawozdawca członek Wydziału

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego Izby handlowej i przemysłowej we 

Lwowie.

Wysoki Sejmie !
T Dnia 3. marca 1908 odbył się we 

Wowie wybór jednego posła na Sejm 
_rajow y z .okręgu wyborczego Izby han- 

°Wej i przemysłowej we Lwowie.
Według urzędowego wykazu było 

?PraWnionych do głosowania w tym o- 
vrSgu 40 wyborców.

Głosowało 33 wyborców.
Według protokołu głoswania otrzy- 

mal wszystkie głosy :
Dr. Henryk Kolischer, wybrany za- 

em został posłem z tej'kuryi.
Gdy akta wyborcze świadczą, że 

^ ° y a wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Henryka Kolischera na posła z Izby 
handlowej i przemysłowej we Lwowie 
Uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jedne
go posła na Sejm krajowy z okręgu wy
borczego Izby handlowej i przemysłowej 
w Krakowie. ■

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sej krajowy z okręgu wybor
czego Izby handlowej i przemysłowej 

w Krakowie.

Wysoki Sejmie !
Dnia 3. marca 1908 odbył się w 

Krakowie wybór jednego posła na Sejm 
krajowy z okręgu wyborczego Izby han
dlowej i przemysłowej w Krakowie.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu 37 wyborców.

Głosowało 29 wyborców.
Według protokołu głosowania otrzy

mał wszystkie głosy p. Józef Sare, wy
brany zatem został posłem z tej kuryi.

Gdy akta wyborcze świadczą, że 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi :

Wysoki Sejm raczy wybór p. Józe
fa Sarego na posła z Izby handlowej 
i przemysłowej w Krakowie uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybo
rczego Izby handlowej i przemysłowej 
w Brodach.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos. ^
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor
czego Izby handlowej i przemysłowej w 

Brodach.

Wysoki Sejmie !
Dnia 3. marca 1908 odbył się w 

Brodach wybór jednego posła na Sejm
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krajowy z okręgu wyborczego Izby han
dlowej i przemysłowej w Brodach.

Według urzędowego wykazu było 
uprawnionych do głosowania w tym o- 
kręgu 29 wyborców.

Głosowało 24 wyborców.
Według protokołu głosowania otrzy

mał wszystkie głosy Dr. Stanisław Rit- 
tel, wybrany zatem został posłem z tej 
kuryi.

Gdy akta wyborcze świadczą, że 
akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Stanisława Rittla na posła z Izby han
dlowej i przemysłowej w Brodach uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu bialskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p.  Jahl.
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Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z kuryi gmin

wiejskich powiatu bialskiego.

Wysoki Sejmie!

Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 
Białej wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu bial
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w t}rm okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 201.

Głosowało zaś 184 wyborców.
Absolutna większość 93 głosów.
Z tych otrzymali:
Ks. Stanisław Stojałowski 61 gł.
Dr. Stanisław Łazarski 47 gł.
Jan Gałuszka 29 gł.
Adolf Poniński 24 gł.
Jan Twardj^ 14 gł.
Franciszek Kramarczyk 6 gł.
Józef Kowalczyk 3 gł.
Gdy nikt nie uzyskał bezwzględnej 

większości głosów, przystąpiono do po
nownego głosowania.

Głosowało 182 wyborców — abso
lutna większość 92 głosów.

Z tego otrzymali:
Ks. Stanisław Stojałowski 86 gł.
Dr. Stanisław Łazarski 57 gł.
Jan Gałuszka 26 gł.
Adolf Poniński 11 gł.
Jan Twardy 2 gł.
Gdy i przy tern głosowaniu nikt 

absolutnej większości nie otrzymał, przy
stąpiono do wyboru ściślejszego między 
Ks. Stanisławem Stojałowskim a Dr. Sta
nisławem Łazarskim.

Głosowało 176 wyborców.
Absolutna większość 89 głosów.
Z tego otrzymał: Ks. Stanisław

Stojałowski 107 gł.
Dr. Stanisław Łazarski 69 gł.
Wybrany ^atem został: Ks. Stani

sław Stojałowski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Ks. Sta
nisława Stojałowskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu bialskiege uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu bocheńskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu bocheńskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Bochni wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu bocheń
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 223. Głosowało zaś 217 
wyborców.

Absolutna większość 109 głosów.
Z tych otrzymał: Dr. Antoni Gór

ski 156 gł.
Michał Rudnik 53 gł.
Reszta głosów rozstrzelona.
Wybrany zatem został Dr. Antoni 

Górski,
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Gdy akta świadczą, iż akcya wy
borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Antoniego ' Górskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu bocheńskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu brzeskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głoa.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu brzeskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Brzesku wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu brzeskiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 219.

Głosowało zaś 171 wyborców.
Absolutna większość 86.
Z tych otrzymali:
Dr. Szymon Bernadzikowski 167 

głosów,
Jan Gotz 4 głosy.
Wybrany zatem został Dr. Szymon 

Bernadzikowski, lekarz w Brzesku.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dr. 
Szymona Bernadzikowskiego na posła z 
kuryi gmin wiejskich powiatu brzeskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu brzeżańskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu brzeżańskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Brzeżanach wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu brze
żańskiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 168.

Głosowało zaś 128 wyborców.
Absolutna większość 65.
Z tych otrzymali:
Tymoteusz Staruch 116 głosów,
Prokop Grędzoła 10 głosów.
Dwa głosy rozstrzelone.
Wybrany został Tymoteusz Staruch.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku Wydział kra
jowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Tymo
teusza Starucha na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu brzeżańskiego uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu brzozowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu brzozowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Brzozowie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu Brzozow
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 167.

Głosowało zaś 163 wyborców.
Absolutna większość 82.
Z tych otrzymali:
Zdzisław Skrzyński 106 głosów,
Ks. Adam Wesoliński 49 głosów,
Piotr Madej 8 głosów.
Wybrany zatem został Zdzisław 

Skrzyński.
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Gdy akta świadczą, iż akcya wybor
cza odbyła się w porządku Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Zdzi
sława Skrzyńskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu brzozowskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu chrzanowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra- 

łowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu chrzanowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 21. lipca 1908 odbył się w 

Chrzanowie wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu chrza
nowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 200.

Głosowało zaś 180 wyborców.
Wszystkie głosy padły na Edwarda 

hr. Mycielskiego.
Wybrany zatem został jednogłośnie.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór, Edwarda 
hr. Mycielskiego na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu chrzamowskkiego uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu dąbrowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu dąbrowskiego.
Wysoki Sejm ie!

Dnia 25. lutego 1908 odbył się w

Dąbrowie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu dąbro
wskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 170.

Głosowało zaś 136 wyborców.
Absolutna większość 69.
Z tych otrzymał:
Jakób Bojko 128 gł.
8 głosów rozstrzelonych.
Wybrany zatem został Jakób Bojko.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm 
raczy wybór P. Jakóba Bojki na posła 
z kuryi gmin wiejskich powiatu dąbro
wskiego uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu dobromilskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu dobromilskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908. odbył się w 

Dobromilu wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu dobro
milskiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 151.

Głosowało zaś 144 wyborców.
Absolutna większość 73.
Z tych otrzymali:
Dr. Władysław Czaykowski 90 gł.
Grzegorz Cegliński 46 gł.
Reszta głosów rozstrzelona.
Wybrany zatem został Dr. Włady

sław Czaykowski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm 
raczy wybór P. Dr. Władysława Czay- 
kowskiego na posła z kuryi gmin wiej
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skich powiatu dobromilskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu drohobyckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu drohobyckiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Drohobyczu wybór posłana Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu droho
byckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 245.

Głosowało zaś 235 wj^borców.
Absolutna większość 118 głosów.
Z tych otrzymał:
Franciszek lir. Zamo}^ski 136 gł.
Dr. Julian Siokało 53 gł.
Jać Oleksowski 46 gł.
Wybrany zatem został Franciszek 

hr. Zamoyski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Fran
ciszka hr. Zamoyskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu drohobyckiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu gorlickiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jah!.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu gorlickiego.
Wysoki Sejmie!

Dnia 25. lutego 1908 odbył się w

Gorlicach wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu gorlickiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 181.

Głosowało zaś 170 wyborców.
Absolutna większość 86 głosów.
Z tych otrzymał:
Władysław Długosz 95 gł.
Aleksander Długosz 1 gł.
Stanisław Długosz 2 gł.
Długosz (bez imienia) 1 gł.
Wybrany zatem został Władysław 

Długosz.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
kraj owy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. W ła
dysława Długosza na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu* gorlickiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu gródeckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu gródeckiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się 

w Gródku Jagieł, wybór posła na Sejm 
krajowy z kuryi gmin wiejskich powiatu 
gródeckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 160. Głosowało zaś 153 wy
borców.

Absolutna większość 77 głosów.
Z tych otrzymał: Adolf br. Brunicki 

86 głosów;
Ks. Józef Folis 48 głosów ;
Iwan Rusyn 19 głosów.
Wybrany zatem został Adolf br. 

Brunicki.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy- . 

borcza odbyła się w porządku Wydział 
krajowy w nosi:
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Wysoki Sejm raczy wybór P. Adolfa 
br. Brnnickiego na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu gródeckiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu grybowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła 
na Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu grybowskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w Gry

bowie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu grybow
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 131. Głosowało zaś 106 
wyborców.

Absolutna większość 54.
Z tych otrzymali: Jan Cielhch 66

głosów ;
Stanisław Radzik 21 głosów ;
Jan Drozdziak 14 głosów;
Bolesław Długoszowski 5 głosów.
Wybrany zatem został Jan Cieluch.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Jana 
Cielucha na posła z kuryi gmin wiejskich 
powiatu grybowskiego uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin 'wiejskich 
powiatu husiatyńskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu husiatyńskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w Hu- 

siatynie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu husia
tyńskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 195. Głosowało zaś 193 
wyborców.

Absolutna większość 97.
Z tych otrzymali: Iwan Kiweluk 128

głosów ;
Adam hr. Gołuchowski 58 głosów ;
Iwan Dowhopoluk 7 głosów ;
Wybrany zatem został Iwan Kiwe

luk c. k. Sekretarz sądu w Kopyczyńcach.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Iwana 
Kiweluka na posła z kuryi gmin wiejskich 
powiatu husiatyńskiego uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu j arosławskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu jarosławskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w Ja

rosławiu wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu jarosław
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 231. Głosowało zaś 222 
wyborców.

Absolutna większość wynosi 112.
Z tych otrzymali: Ks. Witold Czar

toryski 182 głosów;
Wasyl Bigus 40 głosów.
Wybrany zatem został: Ks. Witold 

Czartoryski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:
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Wysoki Sejm raczy wybór Ks. W i
tolda Czartoryskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu jarosławskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu jasielskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze po

sła na Sejm krajowy z kuryi gmin wiej
skich powiatu jasielskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908. odbył się w 

Jaśle wybór posła jia Sejm krajowy z ku
ryi gmin wiejskich powiatu jasielskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 251, głosowało zaś 221 
wyborców. Absolutna większość 113.

Z tych otrzymali; Dr. Franciszek 
Stefczyk 168 głosów;

Wawrzyniec Drewniak 56 głosów ;
Wybrany zatem został Dr. Franci

szek Stefczyk.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dr. 
3tefczyka na posła z kuryi gmin wiej
skich pow‘atu jasielskiego uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu jaworowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu jaworowskiego.

Wysoki Sejm ie!
Dnia 25 lutego 1908, odbył się w 

Jaworowie wybór posła na Sejm krajowy

z kuryi gmin wiejskich powiatu jawo
rowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 178. Głosowało zaś 174 
wyborców. Absolutna większość 88.

Z tych otrzymali: Jan hr. Szeptycki 
132 głosów ;

Jan Zachajewicz 26 głosów;
Ks. Jan Hołowka 15 głosów;
Jan Nahaje w icz 1 głos.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Jana 
hr. Szeptyckiego na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu jaworowskiego uznać 
za ważny.

Marszałek Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu kałuskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu kałuskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Kałuszu wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu kałus
kiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 182. Głosowało zaś 174 
wyborców. Absolutna większość 88.

Z tych otrzymali: Dr. Jan Kuro- 
wiec 94 głosów ;

Iwan Konyk 57 głosów ;
Mieczysław Rybczyński 23 głosów.
Wybrany zatem został Dr. Jan Ku

ro wiec.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Jana 
Kurowca na posła z kuryi gmin wiej
skich powiatu kałuskiego uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie
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Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu kamioneckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu kamioneckiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Kamionce strumiłowej wybór posła nr 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu kamioneckiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 226.

Głosowało zaś 207 wyborców.
Absolutna większość 104.
Z tych otrzymali:
J. E. Stanisław hr. Badeni 144 

głosów.
Gabryel Mulkiewicz 56 głosów.
Jakób Szebec 7 głosów.
Wybrany zatem został J. E. Stani

sław hr. Badeni.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi :

Wysoki Sejm raczy wybór J. E. Sta
nisława hr. Badeniego na posła kuryi 
gmin wiejskich powiatu kamioneckiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu kolbuszowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu kolbuszowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w

Kolbuszowej wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu kol
buszowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 160.

Głosowało zaś 157 wyborców.
Absolutna większość 79.
Z tych otrzymali :
Janusz hr. Tyszkiewicz 97 głosów.
Antoni Paduch 60 głosów.
Wybrany zatem został Janusz hr 

Tyszkiewicz.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Pana Ja
nusza hr. Tyszkiewicza na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu kolbuszowskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Nsstępuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu krakowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowegn p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu krakowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Krakowie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu krakow
skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 200.

Głosowało zaś 185 wyborców.
Absolutna większość 93.
Z tych otrzymali:
Franciszek Ptak 110 głosów.
Ks. Andrzej Szponder 75 głosów.
Wybrany zatem został Franciszek

Ptak.
Gdy akta wyborcze świadczą, iż 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Fran
ciszka Ptaka na posła z kuryi gmin wiej
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skich powiatu krakowskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu krośnieńskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

*

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu krośnieńskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Krośnie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu krośnień
skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 174.

Głosowało zaś 133 wyborców.
Wszystkie głosy padły na JanaSta- 

pińskiego, wybrany zatem został jedno- 
śnie posłem z tej kuryi.

Gdy akta świadczą, iż akcya wy
borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P Jana 
Stapińskiego na posła z kuryi gmin wiej
skich powiatu krośnieńskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu limanowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu limanowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Limanowy wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu limanow
skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 177.

Głosowało zaś 168 wyborców.
Absolutna większość 85 głosów.
Z tych otrzymali:
Jan Marszałkowicz 81 głosów.
Wincenty Orzeł 56 głosów.
Jędrzej Wróbel 29 głosów.
Jan Mikołaj czuk 2 głosy.
Gdy żaden z kandydatów nie otrzy

mał absolutnej większości głosów, przy
stąpiono do powtórnego głosowania.

Głosowało 162 wyborców, absolutna 
większość 82 głosów.

Otrzymali:
Jan Marszałkowicz 100 głosów.
Wincenty Orzeł 62 głosów.
Wybrany zatem został Jan Marszał

kowicz.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Jana 
Marszałkowicza na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu limanowskiego uznać 
ze ważny'.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu liskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie*

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu liskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w Li

sku wybór posła na Sejm krajowy z ku
ryi gmin wiejskich powiatu liskiego.

W edług urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 257.

Głosowało zaś 242 wyborców.
Absolutna większość 122.
Z tych otrzymali:
Antoni Staruch 166 gł.
Gustaw Mauthne: 75 gł.
Józef Bar 1 głos.
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Wybrany zatem został Antoni (Sta
ruch.

Gdy akta świadczą, iż akcya wybor
cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. An
toniego Starucha na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu liskiego uznać za wa
żny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła 
na Sejm krajowy z kuryi gmin wiej
skich powiatu lwowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze po
sła na Sejm krajowy z kuryi gmin wiej

skich powiatu lwowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 276.

Głosowało zaś 269 wyborców.
Absolutna większość 135.
Z tych otrzymali:
Teotil Merunowicz 158 gł.
Dr. Eugeniusz Ozarkiewicz 77 gł.
Michał Chymka 34 gł.
Wybrany zatem został Teofil Meru

nowicz.
Gdy akta świadczą, że akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Teofila 
Merunowicza na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu lwowskiego uznać za 
ważny.

Marszalek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu łańcuckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła 
na Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu łańcuckiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Łańcucie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu Łańcu
ckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 290.

Głosowało zaś 275 wyborców.
Absolutna większość 138. *
Z tych otrzymali:
Bolesław Żardecki 191 głosów.
Wojciech Marek 84 głosów.
Wybranym zatem został Bolesław 

Żardecki.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Bole
sława Zardeckiego na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu łańcuckiego uznać za 
ważny.

Marszalek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu mieleckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego g. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu mieleckiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Mielcu wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu miele
ckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 169.

Głosowało zaś 158 wyborców.
Wszystkie głosy padły na Andrzeja 

Kędziora, wybrany zatem został jedno
głośnie posłem z tej kuryi.

Gdy akta świadczą, iż akcya wy
borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. An
drzeja Kędziora na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu mieleckiego uznać za 
ważny.
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Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu mościskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu Mościskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w Mo

ściskach wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu Mości
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 169.

Głosowało zaś 165 wyborców.
Absolutna większość 83 głosów.
Według protokołu głosowania otrzy

mał :
Zachar Skwarko 92 głosów.
Stanisław hr. Stanicki 73 głosów.
Wybrany zatem został Zachar 

Skwarko.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Zacha
ra Skwarki na posła z kuryi gmin wiej
skich powiatu Mościskiego uznać za wa
żny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu myślenickiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca Członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu Myślenickiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Myślennicach wybór posła na Sejm kra

jow y z kuryi gmin wiejskich powiatu 
Myślennickiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 182.

Głosowało zaś 175 wyborców.
Absolutna większość 88.
Z tych otrzymali:
Książe Kazimierz Lubomirski 126 

głosów.
Józef Rusin 49 głosów.
Wybrany zatem został Książe Ka

zimierz Lubomirski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
kraj owy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Księcia 
Kazimierza Lubomirskiego na posła z 
kuryi gmin wiejskich powiatu myśleni
ckiego uznać za ważny.

Marszałek. Nasępuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu niskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła 
na Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu niskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Nisku wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu niskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 137.

Głosowało zaś 127 wyborców
Absolutna większość 64.
Z tych otrzymali:
Jan Bis 63 głosów.
Dr. Klemens Kostheim 29 głosów.
Władysław Niemiec 21 głosów.
Walenty Całka 14 głosów.
Ponieważ nikt nie otrzymał abso

lutnej większości głosów, przystąpiono do 
powtórnego głosowania.

Głosowało 107 wyborców.
Absolutna większość 54,
Z tych otrzymali;
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Jan Bis 10B głosów.
Dr. Klemens Kostheim 2 głosy.
Wybrany zatem został Jan Bis.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Jana 
Bisa na posła z kuryi gmin wiejskich 
powiatu niskiego uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posłana 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu nowosądeckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła 
na Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu nowosandeckiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Nowym Sączu wybór posła na Sejm kra
jow y z kuryi gmin wiejskich powiatu 
nowosandeckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 255.

Głosowało zaś 228 wyborców.
Absolutna większość 115.
Według protokołu głosowania otrzy

mali: Wincenty Myjak 126 głosów;
Jan Potoczek 46 głosów;
Jan Słaby 28 głosów;
Jęzef Maciuszek 18 głosów;
W ojciech Szewczyk 10 głosów.
Wybrany zatem został Wincenty 

Myjak.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi.

Wysoki Sejm raczy wybór P. W in
centego Myjaka na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu nowosandeckiego uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu nowotarskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
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Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

W y  działu krajowego o wyborze 
posła na Sejm krajowy z kuryi gmin

wiejskich powiatu nowotarskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Nowym Targu wybór posła na Sejm kra
jow y z kuryi gmin wiejskich powiatu 
nowotarskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 170.

Głosowało zaś 152 wyborców.
Absolutna większość 77.
Z tych otrzymali:
Dr. Jan Bednarski 123 gł.
Aleksander Lgocki 8 gł.
Franciszek Gut 20 gł.
Dr. Szymon Przybyła 1 gł.
Wybrany zatem został Dr. Jan 

Bednarski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Dra 
Jana Bednarskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu nowotarskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu podhajeckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu podhajeckiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 2B. lutego 1908 odbył się w 

Podhajcach wybór posła ną Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu pod
hajeckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 178.

a 16. września 1908.
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Głosowało zaś 170 wyborców.
Absolutna większość 86.
Z tycli otrzymali : Michał Sadomora 

116 gł.
Julian Garlicki 52 gł.
Włodzimierz Kostecki 2 gł.
Wybrany zatem został Michał Sado

mora.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór P. Mi
chała Sodomory na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu podhajeckiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu rawsldego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu rawskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Rawie ruskiej wybór posła na Sejm kra
jow y z kuryi gmin. wiejskich powiatu 
rawskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 221.

Głosowało zaś 213 wyborców.
Ubsolutna większość 107.
Z tych otrzymali: Ks. Antoni Koł- 

paczkiewicz 149 gł.
Onufry Sołoducha 64 gł.
Wybrany zatem został Ks. antoni 

Kołpaczkiewicz.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Ks. An
toniego Kołpaczkiewicza na posła z ku
ryi gmin wiejskich powiatu rawskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na

Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu rohatyńskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o w borze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu rohatyńskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Rohatynie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu roha
tyńskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 225.

Głosowało zaś 218 wyborców.
Absolutna większość 110.
Z tych otrzymali : Dr. Konstanty

Lewichi 137 gł.
Klemens hr. Dzieduszycki 61 gł.
20 głosów rozstrzelonych.
Wybrany zatem został Dr. Konstan

ty Lewicki.
Gdy akta wyborcze świadczą, iż 

akcya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Konstantego Lewickiego na posła z ku
ryi gmin wiejskich powiatu rohatyńskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Sprawozdanie Wydziału 
krajowego o wyborze posła na Sejm kra
jow y z kuryi gmin wiejskich powiatu 
ropczyckiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sej krajowy z kuryi gmin wiejs: ich po

wiatu ropczyckiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Ropczycach wybór posła na Sejm kra
jow y z kuryi gmin wiejskich powiatu 
ropczyckiego.

U
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Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 170.

Głosowało zaś 157 wyborców.
Absolutna większość 79.
Z tych otrzymali: Michał Jedynak 

138 gł.
Jan Babicz 11 gł.
Ks. Paweł Sapecki 8 gł.
Wybrany zatem został Michał Je

dynak.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Mi
chała Jedynaka na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu ropczyckiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu rzeszowskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu rzeszowskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Rzeszowie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu rze
szowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu uprawnionych do głoso
wania 305.

Głosowało zaś 273 wyborców.
Absolutna większość 137.
Z tych otrzymali: Jan Wasung

174 gł.
Tomasz Szajer 70 gł.
Dr. Andrzej Głogoczowski 14 gł.
Wojciech Wiśniowski 13 gł.
2 głosy rozstrzelone.
Wybrany zatem został Jan W a

sung.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Jana 
Wasunga na posła z kuryi gmin wiej
skich powiatu rzeszowskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu Samborskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu Samborskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Samborze wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu Sambor
skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 182.

Głosowało zaś 163 wyborców.
Absolutna większość 82.
Z tych otrzymali: Feliks Sozański

114 gł.
Iwan Michaś 36 gł.
Stefan Pełechaty 13 gł.
Wybrany zatem został Feliks So- 

zaóski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi;

Wysoki Sejm raczy wybór p. Felik
sa Sozańskiego na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu Samborskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu skałackiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jah .

Sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gm.n wiejskich 

powiatu skałackiego.
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Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Skałacie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu skałac- 
kiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 201.

Głosowało zaś 200 wyborców.
Absolutna większość 101.
Z tych otrzymali: JE. Leon hr. Pi- 

niński 119 gł.
Józef Zadorożny 59 gł.
Teodor Gisowski 21 gł.
Andrzej Toporowski 1 gł.
Wybrany zatem został JE. Leon hr. 

Piniński.
Gdy ał ta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Leona 
hr. Pinińskiego na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu skałackiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu stanisławowskiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu stanisławowskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Stanisławowie wybór posła na Sejm kra
jow y z kuryi gmin wiejskich powiatu 
stanisławowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 218.

Głosowało zaś 215 wyborców. 
Absolutna większość 108 gł.
Z tych otrzymał: Łazarz Winniczuk 

69 gł.
Martyn Koroluk 37 gł.
Ks. Mikołaj Winnicki 49 gł.
Ks. Hieronim Barysz 38 gł.

Józef Huryk 2 gł.
Gdy nikt absolutnej większości nie 

otrzymał, przystąpiono do drugiego głoso
wania.

Głosowało 210 wyborców.
Absolutna większość 106 gł.
Z tego otrzymali: Ks. Mikołaj Win

nicki 47 gł.
Martyn Koroluk 83 gł.
Łazarz Winniczuk 72 gł,
Ks. Hieronim Barysz 8 gł.
Gdy i przy tern głosowaniu nikt nie 

otrzymał absolutnej większości, przystą
piono do ściślejszego wyboru pomiędzy 
Łazarzem Winniczukiem a Martynem 
Korolukiem.

Głosowało 209 wyborców.
Absolutna większość 105 gł.
Z tego otrzymał: Łazarz Winniczuk 

127 gł.
Martyn Koroluk 82 gł.
Wybrany zatem został Łazarz Win

niczuk.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Łaza
rza Winniczuka na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu stanisławowskiego u- 
znać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowjr z kuryi gmin wiejskich 
powiatu stryj skiego.

Sprawozdawca p. Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu stryj skiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Stryju wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu stryj skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 199.

Głosowało zaś 179 wyborców.
Absolutna większość 90.
Z tych otrzymali;
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Dr. Eugeniusz Oleśnicki 148 głosów
Grzegorz Skobłyk 31 głosów.
Wybrany zatem został Dr. Euge

niusz Oleśnicki.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Eugeniusza Oleśnickiego na posła z 'k u 
ryi gmin wiejskich powiatu stryjskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu tarnobrzeskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek W  udziału kra- 

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu tarnobrzeskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Tarnobrzegu wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu tar
nobrzeskiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 158.

Głosowało zaś 156 wyborców.
Po unieważnieniu przez komisyę 6 

głosów, pozostaje ważnych głosów 150.
Wszystkie te głosy otrzymał Zdzi

sław hr. Tarnowski.
Wybrany zatem został jednogłośnie 

posłem z tej kuryi.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki-Sejm raczy wybór p. Zdzi
sława hr. Tarnowskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu tarnobrzeskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu tarnowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

-  Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu tarnowskiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tj^m okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 169.

Głosowało zaś 154 wyborców.
Absolutna większość 78.
Z tych otrzymali:
Wincenty W itos^S głosów,
Ks. Dr. Michał Zyguliński 41 głos.,
Filip Włodek 14 głosów,
Stanisław Zaucha 1 głos.
Wybrany zatem został Wincenty 

Witos, rolnik w Wierzchosławicach.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbywała się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. W in
centego Witosa na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu tarnowskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu tłumackiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu tłumackiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Tłumaczu wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu tłu
mackiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okięgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 218.

Głosowało zaś 216 wyborców.
Absolutna większość 109.
Z tych otrzymali :
Dr. Jan Makuch 124 głosów,
Stanisław Bohdanowicz 89 głosów,
Jurko Bodnar 3 głosy.
Wybrany zatem został Dr. Iwan Ma

kuch.
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Gdy akta świadczą, iż akcya wybor
cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Jana Makucha na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu tłumackiego' uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu trembowelskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu trembowelskiego.

W 3̂ soki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Trembowli wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu trembo
welskiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wj^borczym uprawnionych do 
głosowania 160.

Głosowało zaś 156 wyborców.
Absolutna większość 79.
Z tych otrzymali:
Jerzy hr. Baworowski 103 głosów,
Ks. Iwan Wolański 53 głosów.
Wybrany zatem został Jerzy hr. Ba

worowski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y w nosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Jerze
go hr. Baworowskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu trembowelskiego 
uznać za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu turczańskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu turczańskiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Turce wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu turczań
skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 156.

Głosowało zaś 153 wyborców.
Absolutna większość 77.
Z tych otrzymali:
Dr. Józef Hanczakowski 124 głosów,
Iwan Pawluch 29 głosów.
Wybrany zatem został Dr. Józef 

Hanczakowski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku. Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Dra 
Józefa Hanczakowskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu turczańskiego li
znąć za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu wadowickiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu wadowickiego.
Wysoki Sejmie!

Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 
Wadowicach wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu wa
dowickiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania 251.

Głosowało zaś 202 wyborców.
Absolutna większość 102.
Z tych otrzymali:
Antoni Styła 106 głosów,
Jan Świerguła 91 głosów,
Franciszek Wenda 4 głosy,
Jan Szczyrbuła 1 głos.
Wybrany zatem został Antoni Styła, 

rolnik w Choczni.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Anto
niego Styły na posła z kuryi gmin wiej



skich powiatu wadowickiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po
wiatu wielickiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos*
Sprawozdawca członek Wydziału kra

jowego p. Jahl.
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Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu wielickiego.

Wysoki Sejmie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Wieliczce wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu wieli
ckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 263.

Głosowało zaś 216 wyborców.
Absolutna większość 109.
Z tych otrzymali:
Wiktor Skołyszewski 187 głosów.
Stanisław Słowik 18 głosów
Zygmunt Klemensiewicz 10 głosów
Michał Danielak 1 głos.
Wybrany zatem został Wiktor Sko

łyszewski.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi :

Wysoki Sejm raczy wybór p. W i
ktora Skołyszewskiego na posła z kuryi 
gmin wiejskich powiatu wielickiego uznać 
za ważny.

Marszałek, Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich po

wiatu złoczowskiego.
Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu złoczowskiego.
Wysoki Sejmie !

Dnia 25. lutego 1908 odbył się w

Złoczowie wybór posła na Sejm krajowy 
z kuryi gmin wiejskich powiatu złoczow
skiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 334.

Głosowało zaś 327 wyborców.
Absolutna większość 164.
Z tych otrzymali :
Henryk Weiser 182 gł.
Kindrat Zacharczuk 93 gł.
Michał Zahulski 52 gł.
Wybrany zatem został Henryk W ei

ser, właściciel dóbr i fabryki w Sassowie.
Gdy akta świadczą, iż akcya wybor

cza odbyła się w porządku, Wydział kra
jow y wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Hen
ryka Weisera na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu złoczowskiego uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wieskich po
wiatu żółkiewskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu żółkiewskiego.
Wysoki Sejmiej! $
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Żółkwi wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu żółkiew
skiego.

Według urzędowego wykazu było w 
tym okręgu wyborczym uprawnionych do 
głosowania ,199.

Głosowało zaś 187 wyborców.
Absolutna większość 94.
Z tych otrzymali :
Dr. Michał Korol 104 gł.
Jan Duczymiński 52 gł.
Danyło Mykiełyta 31 gł.
Wybrany zatem zostały Dr. Michał 

Korol, adwokat krajowy w Żółkwi.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. Drą 
Michała Korola na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu żółkiewskiego uznać 
za ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na

a 16. września 1908.
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Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 
powiatu żydaczowskiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu żydaczowskiego.

Wysoki Sejmie !
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Żydaczowie wybór posła na Sejm krajo
wy z kuryi gmin wiejskich powiatu ży
daczowskiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 153.

Głosowało zaś 142 wyborców.
Ubsolutna większość 72.
Z tych otrzymali:
Ks. Kornel Senyk 104 gł.
Wasyl Dubyk 28 gł.
Józef Strutyński 9 gł.
Wybrany zatem został ks. Kornel 

Senyk.
Gdy akta świadczą, iż akcya wy

borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór Ks. Kor
nela Senyka na posła z kuryi gmin wiej
skich powiatu żydaczowskiego uznać za 
ważny.

Marszałek. Następuje sprawozdanie 
Wydziału krajowego o wyborze posła na; 
Sejm krajowy z kuryi gmin więjskich 
powiatu żywieckiego.

Sprawozdawca poseł Jahl ma głos.
Sprawozdawca członek Wydziału 

krajowego p. Jahl.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze posła na 
Sejm krajowy z kuryi gmin wiejskich 

powiatu żywieckiego.

Wysoki Sejm ie!
Dnia 25. lutego 1908 odbył się w 

Żywcu wybór posła na Sejm krajowy z 
kuryi gmin wiejskich powiatu żywie
ckiego.

Według urzędowego wykazu było 
w tym okręgu wyborczym uprawnionych 
do głosowania 217.

Głosowało zaś 192 wyborców.
Absolutna większość 97.
Z tych otrzymali:
Wojciech Szwed 181 gł.
Jan Kubik 8 gł.
Wojciech Jakubiec 2 gł.
Edward Krupka 1 gł.
Wybrany zatem został Wojciech 

Szwed rolnik i naczelnik gminy w Pewli 
małej.

Gdy akta świadczą, iż akcya wy
borcza odbyła się w porządku, Wydział 
krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór p. W oj
ciecha Szweda na posła z kuryi gmin 
wiejskich powiatu żywieckiego uznać za 
ważny.

Marszalek. Powracamy teraz do 124 
punktu porządku dziennego, którym jest.

Sprawozdanie Wydziału krajowego 
o wyborze jednego posła na Sejm krajo
wy z okręgu wyborczego miasta Jaro
sławia.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Piłat ma głos.

Sprawozdawca członek Wydziału 
krajowego p. Piłat.

Sprawozdanie

Wydziału krajowego o wyborze jednego 
posła na Sejm krajowy z okręgu wybor

czego miasta Jarosławia,

Wysoki Sejmie !
Dnia 2. marca 1908 odbył się w Jaro

sławiu wybór jednego posłana Sejm krajo
wy z okręgu wyborczego miasta Jarosławia.

Według urzędowego wykazu było 
prawnionych do głosowania w tym okrę
gu tak z tytułu osobistej kwalifikacyi, 
jakoteż opłacanych podatków 14-17 wy
borców.

Głosowało 569 wyborców.
Wszyskie 569 głosów padły na Dr. 

Władysława Jahla — wybrany zatem zo
stał jednogłośnie.

Gdy akta wyborcze świadczą, iż ak- 
cya wyborcza odbyła się w porządku, 
Wydział krajowy wnosi:

Wysoki Sejm raczy wybór. p. Dr*

85
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Władysława Jahla na posła z kuryi mia
sta Jarosławia uznać za ważny.

Marszałek. Proszę tych Panów, któ
rzy uznają za ważny wybór tych wszyst
kich posłów, którzy dzisiaj zostali z try
buny odczytani, aby zechcieli rękę podnieść. 
(Większość). Wybory te są za ważne u- 
znane.

Przystąpię teraz do odebrania roty 
przyrzeczenia. Proszę pp. Sekretarzy o 
odczytanie roty przyrzeczenia w obydwu 
językach krajowych, następnie będę pro
sić tych Panów, których wybór został już 
sprawdzony, aby złożyli w moje ręce 
przyrzeczenie poselskie, przez podanie 
ręki.

Sekretarz p. Stanisław Henryk Ba- 
deni (czyta:)

.Rota przyrzeczenia.

Ja jako poseł krajowy dla Królestwa 
Galicyi i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem, przyrzekam niniej- 
szem w miejsce przysięgi Jego Cesarskiej 
i Królewskiej Apostolskiej Mości Cesa
rzowi wierność, posłuszeństwo, przestrze
gać ustaw i sumiennie wykonywać swoje 
obowiązki.

Sekretarz p. Kiweluk (czyta:)

Rota pryreczenia.

Ja, jako posoł krajewyj dla Koro- 
liwstwa Hały czyny i Wołodomyryi wraz 
z Wełykym Kniażestwom Krakiwskym, 
pryrikaju sym w misce prysiahy Jelio 
Cisarskomu i Koroliwskomu Wełyczestwu 
Cisarewy wirnist’, posłuch, pryderżuwaty 
sia zakoniw i sowistno wykonuwaty swoi 
obowiazky.

(Posłowie składają Marszałkowi przy
rzeczenie poselskie przez podanie ręki).

Marszałek. Obecnie przystępujemy 
do załatwienia wniosków* nagłych. Pierw
szym wnioskiem nagłym jest wniosek 
p. Zdzisława hr. Tarnowskiego w sprawie 
klęsk elementarnych. Dla uzasadnienia 
nagłości ma głos p. Tarnowski.

P. hr. Tarnowski. Wysoka Izbo!
Już nieraz słyszeliśmy w tej W y

sokiej Izbie głosy, wołające o pomoc z 
powodu klęsk elementarnych, które nie
stety zbyt często kraj nasz nawiedzają.

Ale nigdy jeszcze klęska elementarna

nie była tak ogólną i tak głęboko sięga
jącą w ustrój naszego rolnictwa i naszych 
gospodarstw, jak klęska tegoroczna. To 
też wołanie o pomoc nigdy nie było tak 
uzasadnionem i tak bardzo gwałtownem, 
jak dzisiaj.

Ogrom klęski skłania mnie, bym 
przedstawił Wysokiej Izbie sprawę akcyi 
ratunkowej przed wszystkiemi innemi 
sprawami, chociażby naj ważniej szemi, 
stojącemi na porządku dziennym, i to 
z gorącą prośbą, aby Wysoka Izba sprawę 
tę w jak najkrótszym czasie załatwić 
raczyła. Bo, proszę Panów, idzie jesień 
a pola nasze zabagnione, niezorane i nie- 
obsiane, zima zastanie wiele naszych go
spodarstw bez obsiewów ozimych i bez 
paszy dla inwentarza. Nieobsiane pola nie 
wydadzą naturalnie plonu na rok przyszły 
a inwentarz zagrożony głodem, za bezcen 
może pójść pod nóż. To też klęska tego
roczna nie ogranicza się do zniszczenia 
dorobku i plonów tegorocznych, tylko 
grozą swoją sięga do roku przyszłego i do 
lat następnych.

Tego, co przepadło w tym roku, 
żadna akcya ratunkowa już nam nie 
zwróci, ale uznając z całą wdzięcznością 
to, co JE. p. namiestnik na pierwszą 
wiadomość o klęsce już w tym kierunku 
zdziałał, starać się musimy o rozszerzenie 
energicznej akcyi, by nie dopuścić do 
masowej sprzedaży inwentarza i do przy
musowej sprzedaży ziemi, by nasze go
spodarstwa od pierwszej ratować ruiny.

Tak proszę Panów trzeba ratować 
nasze gospodarstwa, trzeba pomocy i to 
natychmiastowej. Ani chwili tracić nam 
nie wolno i dlatego pozwalam sobie 
zwrócić do Wysokiej Izby gorącę prośbą, 
aby mój wniosek uznała za nagły.

Marszałek. Czy w sprawie nagłości 
żąda kto głosu? (Nikt.) Kto uznaje ten 
wniosek za nagły, zechce rękę podnieść. 
(Dostateczna ilość.) Wniosek jest uznany 
za nagły. Pod względem formalnym ma 
głos p. Tarnowski.

P. hr. Tarnowski. Wysoka Izbo!
Nie chciałbym nużyć Wysokiej Izby 

wymienianiem szczegółów tej klęski, któ
rą wszyscy znamy czy to ze sprawozdań 
prasy, czy to z komunikatów Komitetu 
ratunkowego, zawiązanego przez JE. na
miestnika — czy ze sprawozdań Wydzia
łu krajowego a wreszcie z własnego do
świadczenia, bo wielu z nas na własnem 
mieniu odczuło skutki tej klęski.
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Ograniczam się tylko do przytocze
nia cyfry, którą wypośrodkowaliśmy w 
komitecie Towarzystwa rolniczego w Kra
kowie na przeszło 250 milionów koron 
w Galicyi zachodniej.

Śmiem twierdzić, że cyfra ta jest 
blizką prawdy, bo była ułożoną nadzwy
czaj sumiennie z nakładem wielkiego 
starania i z dat zbieranych na miejscu. 
Sądzę, że ta cyfra jako argument powin
na wystarczyć, a pomoc musi odpowia
dać rozmiarom klęski.

Od kraju tego roku nie powinniśmy 
żądać pomocy, bo jego budżet z powodu 
zmniejszonej siły podatkowej będzie osła
biony.

Sądzę, że powinniśmy zwrócić się 
do rządu w nadziej i, że zechce i potrafi 
jak przed kilkunastu laty w Tyrolu, zna- 
leśó środki dla złagodzenia tej klęski.

Ufam, że jeżeli Wysoka Izba ten 
wniosek uchwalić raczy a JE. p namie
stnik zechce go poprzeć u rządu central
nego, to rząd znajdzie środki, aby gospo
darstwa nasze od pewnej uchronić ruiny.

Pod względem formalnym proszę o 
odesłanie wniosku do komisyi budżetowej 
ze względu na to, że proponowane jesl 
odesłanie do tej komisyi przedłożenia 
Wydziału krajowego w tej sprawie.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu? (Nikt). Goy nikt głosn 
nie żąda, rozprawa zamknięta, przystępu- 
jemu do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek, zechce rękę podnieść. ( Większość) 
Jest przyjęty.

Następuje drugi wniosek nagły p. 
Cieleckiego, w sprawie klęsk elementar
nych.

Dla uzasadnienia nagłości ma głos 
p. Cielecki.

P. Cielecki. Wysoka Izbo!
Poprzedni już mówca, który posta

wił podobny wniosek, umotywował go 
dostatecznie, co do mnie powiem nadto, 
iż jest tern nagiejszy ten wniosek, skoro 
będziemy o tern silnie przekonani, że w 
bardzo wielu miejscowościach niema na
wet chleba, pożywienia dla tych ludzi.

Będąc prezesem Kółek Rolniczych, 
pozostając w styczności z ludem, i mając 
dokładne sprawozdania przesyłane przez 
naszych lustratorów i poszczególne kółka 
twierdzę, że klęska jest większa, aniżeli 
wynika z wykazu przez wysoki rząd nam 
przedłożonego. W przeszło 500 gminach

niema żadnych zapasów, żadnych środ
ków do życia; mąka, którą się robi z 
ziarna zrośniętego, jest niezdatna do u- 
pieczenia, do wygotowania czegokolwiek, 
wywołuje nieżyt żołądka.

Organizm ludzki nie odżywiony 
zdrową strawą, nie ma tej odporności, 
jaką mieć powinien, wskutek czego po
datny jest na wszelkie choroby nagminne. 
Naszym obowiązkiem jest dostarczyć tej 
ludności zdrowego pożywienia, nie mówię 
już o nasieniu wioseniiem, ale tutaj jest 
rzecz nagła, bo jeżeli nie dostarczymy 
zdrowego zboża, to możemy być pewni, 
iż choroby nagminne wnet się ukażą. —

Co się tyczy ziemniaków, to te w 
znacznej części zgniły i dają bądź w ca
łości bądź w znacznej mierze zgniłe, naj
gorsze pożywienie.

Gdy obecnie właśnie jest zbiór zie
mniaków w prowincyach sąsiednich, w 
Czechach i na Morawach, byłoby rzeczą 
bardzo pożądaną, ażeby rząd tam posta
rał się dla naszej ludności, tak ciężko 
klęską dotkniętej, o dostarczenie nasienia 
na wiosnę i na pokarm już obecnie. Nie- 
chcąc nużyć Panów mojem przemówie
niem, motywuję nagłość tego wniosku 
potrzebą nasienia na ziemniaki, a prze- 
dewszystkiem potrzebą dostarczenia dla 
tej ludności klęską dotkniętej pokarmu 
zdrowego, szczególnie wobec niebezpie
czeństwa cholery i innych nagminnych 
chorób, które po części już się ukazują.

Proszę tedy:
Wysoka Izba raczy nagłość mego 

wniosku uwzględnić.
Marszałek. Czy w sprawie nagłości 

żąda kto kto głosu? (Nikt). Kto uznaje 
nagłość, zechce rękę podnieść. (Dostate
czna ilość). Wniosek jest za nagły uzna
ny. Pod względem formalnym ma głos 
ten sam p. wnioskodawca.

P. Cielecki. Wysoka Izbo !
Klęska jest tak wielką, tak srogą, 

iż mam to silne przekonanie, że kraj 
absolutnie niema środków odpowiednich, 
ażeby tej klęsce zaradzić. Dlatego też 
wniosłem petycyę do Wysokiego Rządu, 
bo zdaje mi się, iż obowiązkiem jest 
Wysokiego Rządu przyjść z pomocą kra
jowi, skoro tak wielką został klęską na- 
wiedziony.

Już mój przedmówca hr. Tarnowski 
przedstawił, jak smutny jest obraz tych 
pól, zamulonych, nieoranych, pozbawio
nych wszelkiej uprawy i nasienia. Jest

12
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obowiązkiem rządu w tej krytycznej chwili, 
tej Gralicyi, która zawsze należała do 
najlojalniej szych prowincyi, która wszel
kie podatki na nią nałożone zawsze 
temu rządowi przyznawała i podatku 
krwi swych dzieci nie szczędziła, przyjść 
w tej ciężkiej chwili z wydatną pomocą, 
bo kraj nie jest w stanie zadość uczy
nić tym potrzebom, jakie okazują się 
rzeczywiste i nagłe.

Nie chcę Wys. Izby nużyć dłuższem

frzemówieniem — proszę, aby Wys. 
zba i mój wniosek, jak poprzednie ode

słać raczyła do komisyi budżetowej.
(BratOa).

Marszałek. Czy żąda kto głosu pod 
względem formalnym. (Nikt). Rozprawa 
zamknięta. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za odesłaniem wniosku p. Cie
leckiego do komisyi budżetowej, zechce 
rękę podnieść. ( Większość). Jest przyjęty.

Następnie zgłosił nagły wniosek p. 
Bernadzikowski, również w sprawie po
mocy z powodu klęsk elementarnych.

Celem uzasadnienia nagłości swego 
wniosku ma głos p. Bernadzikowski.

P. Bernadzikowski. Wysoka Izbo !
Korzystając z udzielonego mi głosu, 

pragnąłbym bodaj kilkoma słowy zazna
czyć, co mnie jako wnioskodawcę i mo
ich towarzyszy klubowych skłoniło, ażóby 
w formie wniosku nagłego zażądać od 
czynników kompetentnych przyjścia z 
pomocą ludności tak ciężką tegoroczną 
klęską dotkniętej. Jeśli to uczyniłem, to 
głównie dlatego, że może więcej odczu
wałem doniosłość tej klęski i więcej u- 
bolewam nad nieszczęściem, jakie kraj 
spotkało, od niejednego z szanownych 
panów, bo przybywam z powiatu, który 
jeśli nie najwięcej, to w każdym razie 
srogo został dotknięty klęską tego
roczną.

Uważam więc, że zaradzenie tej klę
sce musi być doraźne, nagłe i wydatne. 
Faktem bowiem jest, a stwierdziłem to 
na podstawie własnej autopsyi, że całe 
Powiśle powiatu brzeskiego i część jego 
południowa, przez którą przepływa Du
najec i jego drobne dopływy, zostały 
najwięcej dotknięte klęską obecną.

Skłoniła nas do nadania naszemu 
wnioskowi charekteru nagłości i ta oko
liczność, która już przez usta poprzednich 
mówców została dobitnie podniesioną — 
a my ją jeszcze z większym naciskiem 

odnieść musimy — t. j. zaradzenie bra- 
owi ziarna do zasiewów jesiennych, bra

kowi żywności dla inwentarza, i często

kroć brakowi środków do życia dla naj
uboższej ludności.

Spowodował nas do tego i ten mo
ment, że dotychczasowa pomoc ze strony 
Rządu centralnego jest wprost niewy
starczającą do załagodzenia następstw, 
jakiemi klęska tegoroczna grozi ludności 
rolniczej, że wiele robót trzeba doraźnie 
wykonać, ażeby uchronić biedną ludność 
od dalszych konsekwencyj, jakie ostatnia 
klęska sprowadziła. Wierzajcie mi Sza
nowni Panowie, że w dorzeczach Wisły 
mojego powiatu tysiące morgów stoi do
tąd jeszcze pod wodą i to najurodzaj
niejszej gleby. Obszary te należy konie
cznie i doraźnie odwodnić, ażeby je  u- 
czynić zdatnymi do dalszej uprawy. Po
trzeba również funduszów na doraźną 
naprawę wałów ochronnych, które zosta
ły ostatniemi powodziami popsute, ażeby 
zapobiedz ewentualnie dalszym wylewom 
i dalszej klęsce z tego powodu wyniknąć 
mogącej.

To są główne powody nagłości.
Mam to przekonanie, że jakkolwiek 

w meritum wniosku powiedziano, ażeby 
Wysoka Izba raczyła przekazać go W y
działowi krajowemu, jako komisyi do 
zbadania i przedłożenia sprawozdania, to 
jednak prosiłbym w myśl tego, co po
przedni wnioskodawcy oświadczyli, ażeby 
i ten wniosek był odstąpiony komisyi bu
dżetowej.

Upraszam tedy Wysoką Izbę, by 
zechciała i mój wniosek uznać za na-
gły-

( Brawa).
Marszałek. W  kwestyi nagłości żąda 

kto głosu ?
P. Bandrowski Proszę o głos.
Marszałek. P. Bandrowski ma głos.
P. Bandrowski. Wysoka Izbo !
Jako reprezentanci miast, które jak

kolwiek nie były bezpośrednio na stra
szną tegoroczną klęskę narażone, które 
jednak odczuwają jej wpływ i skutki w 
zastraszającej a z dniem każdym rosnącej 
drożyźnie w całym kraju — uważamy za 
nasz obowiązek poprzeć w całej pełni 
wszystkie wnioski nagłe, odnoszące się 
do klęski tegorocznej.

(Braica)
Uważamy to za nasz obowiązek z 

tego tytułu, że kwestye klęsk elementar
nych wiążą się z całym systemem zapo
biegania tym klęskom, który ogranicza 
się tylko do miast, a mimo to miasta, a 
szczególnie Kraków, z którego mam za
szczyt posłować, od bardzo wielu lat jest
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ciągle zagrożon}^ zalewami i często też 
bywa istotnie zalewany. Mimo wszelkich 
obietnic ze strony czynników powoła
nych, musimy skonstatować, że mamy do 
czynienia po większej części z dobremi 
chęciami, ale ostatecznie, że jak dawniej, 
tak i teraz wszystko zostało tak samo, a 
jak ostatnim razem, my nad Wisłą i Ru
dawą znaleźliśmy się pod wodą. I znowu 
do tej naturalnej nędzy naszej przyłączył 
się jeszcze jeden trądy cyonalny błąd 
nasz, t. j. zaniedbanie gospodarki w 
kraju przez czynniki do tego powo
łane.

Przypuszczamy tedy, że kwestya 
zapobieżenia skutkom klęski może da 
sposobność z jednej strony Wydziałowi 
krajowemu i czynnikom do tego powoła
nym, z drugiej strony Rządowi, który 
złożył już niejednokrotnie dowody, jak 
skutecznie może gdzieindziej tego rodzaj u 
klęskom zapobiedz — do przejrzenia i 
zrozumienia, że zniszczenie majątku kra
jowego łączy się bezpośrednio ze zni
szczeniem i ubytkiem majątku pań
stwa.

W  tej nadziej i i z tern przekona
niem oczekujemy rychłego załatwienia 
tych kwestyi i zerwania z systemem 
spychania nas na szary koniec — i dla
tego my wszyscy, tak samo, jak głoso
waliśmy za wszystkimi poprzednimi wnio
skami nagłymi, tak samo i za tym wnio
skiem głosować będziemy.

Marszałek. Czy żąda jeszcze kto 
głosu? (Nikt). Rozprawa nad nagłością zam
knięta. Kto uznaje wniosek za nagły, 
zechce rękę podnieść. (Olbrzymia więk
szość). Wniosek uznany za nagły.

Pod względem formalnym ma głos 
p. Bernadzikowski.

P. Bernadzikowski. Składając wczo- 
ra.j . °̂ laski marszałkowskiej wniosek 
mój i mojego klubu, z góry byłem prze
świadczony, że nie będę w tej sprawie 
odosobnionym, że podobne wnioski po
stawią i inne kluby tej W. Izby.

I  nie om yliłem  się, bo skutki tego
rocznej klęski są tak wielkie, że górują  
one ponad Avszystkiemi sprawam i doby 
dzisiejszej i skłaniają nas do w ydobycia  
jak^naj w iększych  zasiłków  od R ządu cen
tralnego dla ratowania ludności rolniczej.

Wniosek mój jest nieco odmiennej 
treści, niż poprzednie, bo z jednej strony 
zwracam się do Rządu centralnego, jako 
do tego czynnika, który w pierwszym

rzędzie ma obowiązek przyjść z pomocą 
ludności a z drugiej strony do Wydziału 
krajowego, by wedle możności i sił sta
rał się zaradzić następstwom klęski tego
rocznej. A uczyniłem to pod wpływem 
uczucia zgrozy na widok zniszczonych 
łanów i plonów, na widok zrujnowanych 
w wielu miejscowościach dróg i objek- 
tów komunikacyjnych, na widok biedne
go rolnika, ' zawiedzionego w swych na
dziejach i rozpaczającego nad nieszczę
ściem, jakie go spotkało, rolnika, który 
z rezygnacyą przestał się nawet zastana
wiać nad tern, jakie czeka go jutro.

Szan. Panowie ! Przy motywowaniu 
nagłości zaznaczyłem, że przybywam z 
powiatu brzeskiego, który bodaj że naj
więcej dotknęła klęska tego roczna. Jest 
faktem, że w północnej części tego po
wiatu, na Powiślu, na terenie dopływów 
Wisły i Uszwicy, tysiące morgów do 
dziś dnia stoją pod wodą i nie ma środ
ków, aby grunta te najurodzajniejsze w 
całym powiecie odwodnić i uczynić je  
zdolnymi do dalszej kultury. W  południo
wej i wschodniej części powiatu przez który 
przepływa w górnym biegu Uszwica i Du
najec wraz z rozlicznymi dopływami jak 
Zelina, Paleśnica, Siemichówka, tam w 
wielu miejscowościach widać formalną 
ruinę na polach i drogach przyległych. 
Ale to jest tylko częściowy obraz zni
szczenia.

Czego bowiem powodzie nie zni
szczyły tego dokazały w całym powiecie 
ciągłe ulewne deszcze.

Klęski tegoroczne, jak całkiem słu
sznie podniósł tu poseł miasta Krakowa 
nie dotykają tylko specyalnie rolników 
samych, ale one sięgają dalej, dotykają 
całe społeczeństwo, które się żywi owo
cami pracy rolnika.

I dlatego wszyscy ubolewać musimy 
nad klęską, która nas nawiedziła tego 
roku.

Zatrzymałem się w mojem przemó
wieniu nieco dłużej nad moim powiatem, 
który najlepiej poznałem, bo uważam 
go za prototyp tego, co się ujawnia w 
większej lub mniejszej mierze w kilku
dziesięciu powiatach hiaszego kraju.

Dlatego też to, co mówię o powie
cie brzeskim dotyczy się i reszty powia
tów naszego kraju.

Urzędowe daty sporządzone jeszcze 
w lipcu tj. po pierwszej klęsce powodzi 
wykazały, że ni mniej ni więcej, jak około 
4 miliony morgów zostało zniszczonych
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obecną klęską, co zrealizowane na pie
niądze przedstawi bardzo pokaźną cyfrę 
127 milionów koron straty w majątku 
narodowym.

Lecz cyfry są obecnie niedokładne, 
bo nie określają dokładnie ogromu klęski, 
jaka faktycznie spadła na nasz kraj, 
przez ciągłe dziś trwające ulewy.

Mimo to jednak musimy wziąć te 
cyfry jako urzędownie podane za pod
stawę naszego obliczenia i w granicach 
tych cyfr rozpatrzyć się w sytuacyi.

Podniesionem tu zostało przed chwi
lą przez jednego z szanownych mówców 
pod adresem JE. P. Namiestnika, że na 
pierwszą wieść o klęsce kraju przyszedł 
z pomocą nieszczęśliwej ludności posta
rawszy się u Rządu centralnego o fun
dusze.

Ale darujcie Szan. Panowie, jeżeli 
powiem, że zasiłki te nie stoją w żadnej 
proporcyi do tych strat, jakie poniosła 
ludność naszego kraju.

Jeżeli Rząd zrobił w pierwszej 
chwili to, co było jego obowiązkiem, tj. 
udzielił doraźnych zapomóg w kwocie 
bardzo znikomej, to zrobił to dlatego, bo 
czuł, że to należy uczynić choćby ze 
względów społecznych i fiskalnych, że 
należy produkującą ludność, jaką są nie
zawodnie nasi rolnicy, podtrzymać w jej 
egzystencyi.

Stosunek jednakże między rozmia
rami klęsk a zapomogą przez rząd udzie
loną jest nadzwyczaj rażący a okaże się 
on jeszcze bardziej rażącym, jeżeli poró
wnamy stanowisko obecne rządu ze sta
nowiskiem, jakie ten sam rząd zajął w 
r. 1882. w obec klęsk w Tyrolu.

Ten precedens, jaki mamy po klęsce 
tyrolskiej z r. 1882, musi nas dotknąć 
boleśnie, bo wiemy z dat statystycznych, 
że Tyrol, który posiada zarówno łąk jak 
i gruntów zdolnych pod uprawę zaledwie 
429.205 H, otrzymał od Rządu central
nego na doraźną pomoc tj. na zapomogę 
bezzwrotną i na roboty wodne ni mniej 
ni więcej tylko 3,165.000 K. Nadto wy
asygnował z funduszów państwowych 
tytułem bezprocentowej pożyczki dla 
spółek wodnych 3,000.000 K, którą ta 
pożyczka została w ciągu następnego 
roku odpisaną. Udzielił więc Rząd dla 
Tyrolu jako bezpowrotny zasiłek w łą
cznej kwocie 6,165.000 K, choć zaledwie 
200.C00 ha zostało dotkniętych powodzią. 
Nadto w latach następnych widział się

Rząd centrańy spowodowanym do przy
znania 13,000.000 K, na regulacyę rzek 
tyrolskich czyli, że kwota, wydana dla 
Tyrolu wynosiła 18,165.000 K.

A gdy w dwa lata później tj. 
w r. 1884 nawiedziła nasz kraj klęska 
powodzi, w skutek której zostało zala
nych i uszkodzonych przez wodę 400.000 
morgów, co przedstawiało 2772 miliona 
szkody, wówczas Rząd centralny przy
szedł nam z pomocą z kwotą zaledwie 
2Y2 milionów K.

Taki sam stosunek, o ile sobie przy
pominam, między klęską powodzi a zasił
kami' państwowymi zachodził i w la
tach 1904 i 1905.

A dziś czy jest inaczej ? Tak zniko
mo mała kwota została na zasiłki prze
znaczona, że rzeczywiście ubolewać na
leży nad tern, iż w tak krytycznym cza
sie nikt nie potrafi skłonić rządu central
nego, ażeby z większym zasiłkiem przy
szedł z pomocą.

Dziś, kiedyśmy się tu znaleźli w 
Wys. Izbie, zwracamy apel do Rządu 
jako tego, który jest w możności zara
dzić złemu, zwracamy się również i do 
kraju, który niestety nie rozporządza ta
kimi środkami, ażeby one mogły bodaj 
w drobnej części pomódz nieszczęśliwym 
rolnikom. Niech więc i biedny biednego 
wesprze, jeżeli cokolwiek więcej od niego 
posiada.

We wniosku przezemnie przedłożo
nym podałem dokładnie cele, na jakie na
leżałoby oddać uzyskany fundusz od rzą
du i określiłem cyfrę 15,000 000 K jako 
minimum tego, co mogłoby w rzeczywi
stości zadość uczynić najkonieczniejszym 
potrzebom, wynikłym wskutek tegorocz
nej klęski. A cele te są następujące:

Przedewszyskiem więc żądamy za
siłków bezzwrotnych na zakupno nasion 
potrzebnych do zasiewów jesiennych, a 
następnie i wiosennych, pasz dla bydła i 
środków żywności dla najuboższej ludno
ści, wreszcie bezprocentowej pożyczki dla 
wszystkich bez wyjątku rolników, których 
dotknęła klęska tegoroczna, a którzy po
życzki tej potrzebują.

Nadto uważam za rzecz nieodzowną 
i konieczną doraźne wykonanie robót 
ochronnych nad rzekami i odwodnienie 
gruntów.

Żądamy dalej bezzwrotnych zasił
ków państwowych dla powiatów i gmin 
na naprawę zepsutych dróg komunika
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cyjnych, żądamy zasiłków dla gmin na 
utrzymanie szkół, bo wiemy o tern, że 
brak dodatków do podatków, jaki się oka
że w tym i w najbliższym roku pozbawi 
te gminy możności spełnienia zadań okre
ślonych w preliminarzach rad szkolnych 
miejscowych.

Żądamy intenzywniejszego odpisania 
podatku gruntowego i wstrzymania egze- 
kucyi podatkowych, oraz przyspieszenia 
regulacyi rzek kanałowych i budowy sa
mych kanałów.

Są to proszę panów postulata, które 
nie są ani zbyt wygórowane, ani w nie
właściwą stronę skierowane. Przeciwnie 
uważamy, że ten kto zawinił, ten powi
nien naprawie zło, ażeby dać możność 
dźwignięcia się krajowi z ciężkiego klęs
ką spowodowanego położenia.

Rozumiem bardzo, że nieszczczęścia, 
jakie padły na nasz kraj, na nasze rol
nictwo wskutek długotrwających desz
czów, gradobicia i wylewów, nie dadzą 
się — rzecz oczywista — ująć w karby, 
ani ustawą żadną, ani też represaliami 
poskromić. Sądzę jednak, że była i jest 
możność w rękach naszych zmniejszyć 
rozmiary klęski.

Dlatego nie mogę tutaj pominąć je 
dnej uwagi i zapytać : co się stało z re- 
gulacyą naszych rzek?

Gdyby rząd i czynniki do tego po
wołane intenzywniej i natarczywiej były 
starały się o to, aby bodaj część rzek 
krajowych była należycie uregulowaną, 
bylibyśmy dziś w tern położeniu, że te 
klęski, jakie ciągłe deszcze i wylewy 
sprowadziły, byłyby o znaczny procent 
mniejsze, aniżeli nam je dziś statystyka 
rządowa przedstawia {Głosy. Bardzo słu
sznie).

Mam jeszcze jedną uwagę, jaka mi 
się na myśl nasuwa odnośnie do akcyi 
ratunkowej. A  mianowicie zauważyliśmy, 
że w obecnej akcyi ratunkowej pominięto 
j eden bardzo ważny sposób ratunku, to 
jest pominięto (nie wiem dlaczego) udzie
lanie odpowiednich zasiłków dla powiatów 
i gmin na poprawę komunikacyi, oraz na 
roboty przy naprawie dróg, celem dania 
zarobku dla mniej zamożnych.

Wszak sposoby te praktykowane do
tychczas, przynosiły wielki pożytek i dla 
powiatów i dla ludzi, którzy pracą rąk 
własnych chcieli zdobyć sobie odpowied
nie fundusze na zakupno zboża i paszy, 
tudzież na zakupno środków żywności.

Mam przekonanie, że zmiana ta na

stąpi a tylko dla braku funduszów nie 
zostały zasiłki na naprawę uszkodzonej 
komunikacyi powiatom udzielone.

Bo jest niezawodną rzeczą, a Pano
wie najgłębiej o tern są przekonani i prze
świadczeni, że powiaty znajdują się obe
cnie w położeniu bez wyjścia.

Dla przykładu podam cyfry z mego 
powiatu.

Powiat brzeski zamknął budżet te
goroczny deficytem około 30.000 koron, 
które były i są przeznaczone na konser- 
wacyę i dalszą budowę dróg w powiecie.

Całej tej kwoty Wydział krajowy 
nie mógł powiatowi wyasygnować, bo i 
w skarbie krajowym jest brak funduszów. 
Z dodatków, j akie miały wpłynąć w ostat- 
tnim kwartale w spodziewanej cyfrze około 
20.000 K, wpłynęło de facto zaledwie 
tylko 5.000 K.

Jeżeli Panowie uwzględnicie brak 
funduszów w Wydziałach powiatowych 
wobec zobowiązań na dostawę szutru i in
ne materyały drogowe, jeżeli uwzględni
cie Panowie, że wszystkie powiaty cierpią 
na brak gotówki, tak jak powiat brzeski, 
to zrozumiecie, że gospodarka w grani
cach budżetu jest w roku bieżącym abso
lutnie niemożliwą.

Dlatego też z całym naciskiem na
leży zażądać, aby powiaty otrzymały od
powiednią pomoc na naprawę dróg zepsu
tych tegorocznymi deszczami i powodzią.

Wiem dokładnie, że w moim powie
cie szkody wyrządzone przez deszcze i wy
lewy na drogach i w różnych obiektach 
komunikacyjnych obliczone zostały na 
około 80.000 K. Podobnie jest także i 
w innych powiatach, które wykazały po
trzebę większych lub mniejszych kwot, 
koniecznych do naprawy dróg komunika
cyjnych.

Klęski, jakie nawiedziły nasz kraj 
w latach 1904 i 1905, spowodowały to sa
mo, co się już i tego roku dzieje, tj. brak 
wpływu dodatków do podatków wskutek 
ich odpisania.

Jednem z następstw tego stanu rze* 
czy było, że poszczególne Rady szkolne 
miejscowe zostały prawie bez żadnych 
funduszów do zaspokojenia potrzeb obję
tych preliminarzem rocznym. Były wypa
dki w naszym powiecie, że dzieci i nau
czyciele w miesiącach zimowych poodmra- 
żali sobie ręce i uszy, bo nie było za co 
kupić drzewa, aby szkołę opalić.

Dlatego też z naciskiem tę okolicz
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ność podnosimy, że Radom szkolnym miej
scowym należy się zasiłek, aby ubytek 
spowodowany brakiem napływu dodatków 
do podatków w odpowiedni sposób wy
równać.

To są mniej więcej rzeczowe powody, 
jakie uważaliśmy za stosowne przytoczyć 
na uzasadnienie naszego wniosku i sądzę, 
że komisya budżetowa przy osądzaniu 
wniosku tego stanie na takiem stanowi
sku, że zadowolni nietylko przedstawicie]: 
tego ciała ustawodawczego, ale i ludność 
całego kraju.

Jakkolwiek w osnowie mego wniosku 
podałem, aby Wysoka Izba raczyła prze
kazać go do rozpatrzenia Wydziałowi krajo
wemu, jako Komisyi, z obowiązkiem przyj
ścia do Sejmu z odnośnem sprawozda
niem do dni siedmiu, to przecież wobec 
precedensu, że odesłano już 2 wnioski po
dobne do Komisyi budżetowej, dlatego i 
ja upraszam, aby Wysoka Izba raczyła 
przydzielić mój wniosek komisyi budże
towej.

(Brawa i oldashi).
Marszałek. Pod względem formalnym 

prosił o głos p. Stapiński. Udzielam mu 
głosu.

P. Stapiński. Wysoki Sejmie!
Wysłuchawszy z uwagą wszystkich 

przemówień i wszystkich wniosków w spra
wie nagłości i w sprawie merytorycznej, 
uważam za swój obowiązek już w tern 
stadyum sprawy kilka uwag dorzucić

Mianowicie chciałbym, aby Komisya 
budżetowa miała to w pamięci i na uwa
dze, że te cyfry statystyczne, które ze
brało Namiestnictwo, Rady powiatowe 
i inne czynniki nie stoją bodajby w ża
dnym stosunku do faktycznego stanu 
zniszczenia. Stwierdziłem bowiem osobi
ście w kilku powiatach, że przeważna 
część gmin pomimo zachęty i ze strony 
starosty i z mojej strony stanowczo od
mówiła obliczania, podawania cyfr i pro
szenia o jakąkolwiek zapomogę.

Już nieraz namawialiśmy gminy 
do tego, ale zawsze niestety ze skutkiem 
fataJnym. Tyle razy mitrężyły gminy swój 
czas, tyle razy narażały się, że tak po
wiem na śmiech i poniżenie w opinii lud
ności, że obecnie woj ci rozsądni dbający 
o swoją powagę w gminie wręcz odmawiają 
pomocy w tym względzie.

Tak np. w powiecie strzyżowskim 
byłem świadkiem, że 29 naczelników gmin

pomimo zachęty starosty odmówiło poda
nia cyfr klęsk elementarnych.

Dwóch wójtów w mojej obecności, 
kiedyśmy ich animowali, aby obliczyli 
szkody, stanowczo odpowiedziało, że mają 
już dość w tym kierunku doświadczenia 
i dalej ze sobą żartować nie pozwolą.

Chciałbym przeto, aby komisya 
budżetowa, przy stawianiu swoich żądań 
ten faktyczny stan rzeczy miała przed 
oczyma i ażeby do tego faktycznego 
stanu przymierzyła swoje wnioski.

Boć przecież nie godzi się dalej 
żartować z ludności, a nadto nie godzi 
się marnować pieniędzy na pomoc udzie
loną w czasie niestosownym i w tym kie
runku chciałbym kilka słów dorzucić.

Jeżeli się daje gminie mającej 500 
gospodarzy 5, 10 lub 15 cetnarów me
trycznych żyta na zasiew, to rezultat 
takiej akcyi może być dwojaki, tj. że 
albo się da zboże tylko kiku gospodarzom 
w dostatecznej ilości, albo się da wszyst
kim po garści.

Bo przecież absolutnie niemożliwą 
jest rzeczą i nie można się łudzić, aby 
15 cetnarami można obsiać 2000 morgów 
gruntu. Więc z góry się jmzypuszcza, że 
tylko 4 albo 5 gospodarzy dostanie zboże 
na zasiew, a wszyscy inni pozostaną bez 
pomocy, wskutek czego naraża się mężów 
zaufania na niesłychane przykrości, bo 
trudno jeżeli się chce mieć pewne 
prawdopodobieństwo pomocy i skute
czności tej pomocy, dawać po garści zboża. 
I wtedy wywołuje się na wsi uczucie 
niesprawiedliwości i niezadowolenia. I dla
tego pod względem społecznym tego ro
dzaju akcya jest nadzwyczaj niedosta
teczną a nawet wprost szkodliwą.

Dalej chodzi o to, aby ta pomoc 
była szybka. Bo słyszałem narzekania 
włościan, którzy mówili, że było kilka 
dni pogodnych, z których można było 
korzystać i obsiewać pola, cóż kiedy zboża 
jeszcze nie było. Czas więc został zmar
nowany.

P. Jedynak. Tak jest.
Potwierdza to siedzący tu obok 

p. Jedynak.
Chodzi więc o to, ażebyśmy się nie 

ośmieszyli wobec ludności, że przycho
dzimy do niej ze zbożem, kiedy już jest 
za późno, kiedy już obsiała pola plewami.

Jeszcze jedna uwaga. Prosiłbym aby 
komisya budżetowa pomimo tych wszyst
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kich admonicyi w jednym kierunku chciała 
odstąpić od tradycyi tego Wysokiego 
Sejmu, aby wzięła pod, uwagę w tym 
kierunku wypowiedziane zapatrywanie 
a nie wytrzymałość i równowagę budżetu. 
Bo według mego zdania budżet „krajowy 
niczem bardziej nie da się zachwiać, jak 
właśnie przez fałszywą gospodarkę. Dla
tego w interesie kraju leży, by zgroma
dzić wszystkie siły i zasoby, któreby 
gospodarkę rolną w kraju popchnęły na
przód.

Poza tern chciałbym, aby przy tej 
sposobności pokazało się, że w tej chwili 
ciężkiej, idziemy naprawdę z wydatną 
pomocą.

A pomocy potrzeba bardzo gwał
townie !

W  dyskusyi naszej klubowej wysłu
chaliśmy relacyi ze wszystkich powiatów 
i dowiedzieliśmy się, że wprost rozpacz 
ogarnia ludzi i bezradność — ludzie nie 
wiedzą co począć, nie staje im wprost 
koncepcyi. Jako przykład przytoczę fakt: 
Feliks Leszczyński, gospodarz na 64 
morgach gruntu w Potoku ad Krosno 
wniósł na ręce nasze petycyę, w której 
podaje, że pracując od dłuższego czasu 
niedoborem, zadłużył się na wszystkie 
strony. — Na Potok przeznaczonych zo
stało lo  cetnarów metrycznych zboża, 
z tego jednakowoż nic nie miał, bo kupić 
nie mógł nie mając kredytu — proszę 
więc sobie wyobrazić, że z tego powodu, 
jeśli gospodarz ten nie dostanie pomocy— 
64 morgów gruntu zostanie zmarnowanych 
dla krajowej kultury i gospodarstwa. A 
sądzę, że wypadków takich jest nie setki 
ale tysiące, i że komisya zechce ten stan 
uwzględnić.

I jeszcze jedno. My wiemy z oświad
czeń ministra skarbu, że rząd nie posta
wił sobie granic, dokąd chce i może pójść 
z pomocą — powiedział, że pójdzie tak, 
jak tego potrzeba będzie wymagała. 
Chciałbym, aby komisya zechciała istotnie 
z całą świadomością, że nie będziemy 
prosić, ale żądać, bo się nam należy — 
zechciała petycyę do ministerstwa skarbu 
postawić.

Marszałek. Czy żąda kto jeszcze 
pod względem formalnym głosu? (Nikt), 
Jeśli nikt, przystępujemy do głosowania. 
Kto się zgadza na odesłanie tego wniosku 
do komisyi budżetowej, zechce rękę pod
nieść. (Większość), Jest przyjęty.

Wpłynął jeszcze dalszy wniosek 
nagły p. Oleśnickiego w sprawie klęsk

elementarnych. Celem uzasadnienia na
głości głos ma p. Oleśnicki.

P. Oleśnicki. Wysokyj Sojme!
Po tak objemistych i dokładnych 

motywowaniach, jaki my tu czuły dla o- 
prawdania wneseń z inszych storin toji 
pałaty, ne połyszyłoś meni mnoho pid zhla- 
c om motywowania nahłosty dodaty. Toj 
sam fakt, szczo wsi stronnyctwa toji pa
łaty uznały za widpowidne z identyczny- 
my wneseniamy wj^stupyty, wże toj sam 
fakt, szczo reprezentanty mist, tu tak mo
że bezposeredno ne ditknenych uważały 
za widpowidne do akcyi toji sia pryłu- 
czyty, wse te świdczyt, szczo tut ne ma- 
jemo do diła z zwyczaj noju katastrofoju 
elementarnej u, szczo protywno majemo 
do diła z wełykym neszczastiem. kotre 
ditknuło ciłyj kraj i hrozyt ciłomu kra- 
jewy i wsim jeho warstwam dełeko sia- 
haj uczymy naślidkamy i widjemymy re- 
zultatamy.

(Głosy: słusznie!)
W  sprawozdaniu Wydiłu krajewoho 

jest enuncjacja, ko^ruśmo czuły w tij pa- 
łati a w kotrij ricz jest tak predstawłe- 
na, mowby ciłyj tiahar toho neszczastia 
upaw wykluczno na zachidni storony kra
ju. Ja ne pereczu, szczo zachidna storona 
kraju jest w wysokim stepeniu katastro
foju ditknena — se pry znaj u, ałe ricz ne 
zowsim tak sia maje, jak se predstawłe- 
no w sprawozdaniu, jak sia szyryt se w 
opinii i w prasi, mowby schidnia czast 
kraju tilko w neznacznij czasty katastro
foju zistała ditknena.

W  sprawozdaniu Wydiłu krajewoho 
zaczysłeno łysze 13 powitiw do toji kate- 
kategorji, kotra tilko do 25°/q wydatkiw 
na paszu i zbiże poterpiła. Dijstno maje 
sia ricz zowsim protywno: schidna Hały- 
czyna czerez katastrofy, doszczi, opady 
afmosferyczni w nad wy czaj nyj sposib zi
stała ditknena i upośliczena, szkody ti 
doriwnujut zowsim szkodam zachidnoj 
czasty kraju a pered chatoju ruskoho se- 
lanyna staje straszna mara nużdy i ho- 
łodu.

Zwidky pochodyt, szczo tak a ne i- 
naksze ricz sia predstawlaje? Muszu pi- 
dnesty i zaznaczyty, szczo pomymo bez- 
pereczno dobrych intencji prawytelstwa 
krajewoho, kotre akcju ratunkowu zai- 
nicijonowało, wse rozbywaje sia o men- 
sze dobri intencji czynnykiw miscewych, 
kotri do podawania relacji sut powołani.

(G łosy : „słuszniea !)
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Dla zilustrowania, jak sia traktuje 
w sprawozdaniu schidnu Hałyczanynu, po
dam odyn prymir. Czytaj emo w sprawo
zdaniu Wydiłu krajewoho o katastrof! e- 
lementarnij np. w powiti towmackim, de 
skazane jest „wydział powiatowy nie na
desłał dotychczas żadnego sprawozdania 
a więc przypuszczać należy, że powiat 
tłumacki klęskami elementarnemi nie zo
stał nawiedzony**. I tak Towmacz zaczy- 
słeno do tych powitiw, kotri wid niesz- 
czast elementarnych ne mnoho poterpiły. 
Tymczasom distaju relacji, kotri tak zwu- 
czat:

„Towmackyj powit nałeżyt do tych, 
szczo najhirsze poterpiły i to wid riżnych 
nieszczast, wid poweny, słoty, hradu a z 
wesnoju wid posuchy. Szkody wełycze- 
zni. Posucha weśniana zowsim znyszczy- 
ła paszu a zi zbiża hołowno jarynu. Sło
ta trewała z małymy pererwamy dwa 
misiaci. Zbiże zrosło majże wse, pasza 
zohnyła. Hrad w riżnych storonach poro- 
byw znaczni szkody a i moroz znyszczyw 
kukurydzu, kartoflu, fasolu i insze. W y
ły w Dnistra znyszczyw zowsim kilka seł: 
Dowhe, Petryłiw, Nowosiłku, Łypu, Nyżniw 
Antoniwku, a wczasty: Kutyska, Horyhlia- 
dy, Budzyń, Dełewu i Dołynu. Worona za
lała seła otynijszczyny tyśmennyczyny, a 
hołowno poterpiły: Worona, Krywotuły do- 
liszni, Krasyłiwka, Słobidka koło Od&iw, 
Odaji, Pszenycznyky, Chomiakiwka, Tyś- 
mennycia i Pidpeczary. Inszi seła wpra- 
wdi mensze poterpiły wid powenyj, ałe 
koły zważyty, szczo aż 5 bid nawistyło 
towmackyj powit, to budemo mały obraz 
rozpuky ludnosty, szczo wże nyni ne ma
je  kusnyka chliba włoży ty w rot, ne ma
je  szczo zasijaty i czym chudoby ho- 
duwaty**.

To je  obraz, kotroho eksponentom 
maje buty sprawozdanie Wydiłu kraje
woho, mistiacze w sobi relacyi a własty- 
wo brak relacyi Wydiłu powitowoho w To- 
wmaczy. Jesły tak czynnyky miscewi pony- 
majut swoji obowiazky, jesły z takym te- 
płoin widnosiat sia tam de nużda nyszczyt 
narid, kotroho ręczny kom buty powynni — 
jesły tohoroda kontrola neszczast elemen
tarnych maje misce, jak w tim odnim po
witi schidnoji Hałyczyny—to peredstawit 
sobi panowe, o skilko oprawdane jest twer- 
dżenie, szczo schidnia czast kraju ne po- 
terpiła wid neszczast elementarnych.

Maj emo, proszu paniw, daty i done- 
senia awtentyczni z powitu mostysko- 
ho, w sprawozdaniu czytaj emo, szczo tam 
„grad wyrządził nieznaczne szkody“ — 
tymczasom je  ciłyj rjad hromad j. pr.

Czerniw, "kotryj wnosyw podanie do sta
rostwa o ocinenie strat hradowych — sta
rostwo niczo nie zrobyło a widosłało hro- 
madu z kwitkom: toż eksponentom toho 
jest relacya, szczo „grad wyrządził nie- 
zaczne szkody**.

Tak panowe, z neznanych pryczyn 
traktuje sia schidniu czast kraju pry sza
cowaniu szkid i neszczast elementarnych. 
Otźe ja zabyrajuczy hołos, muszu peredo- 
wsim w imeny sej i ludnosty riszuczopro- 
tyw tomu zaprotestuwaty.

(Braica i oklaski z łato posłów niskich.)
Nechaj chotiaj tam, hde bida nas 

pecze, hde nużda zahladaje do chat, — 
nachaj chotiaj tam my maj emo raz ri- 
wnouprawnenie.

Toji riwnouprawnosty domahajemo 
sia peredowsim i dlatoho, jesły maje bu
ty besida o akcji ratunkowij, jesły do toj 
akcji maje sia potiahaty wsi czynnyky do 
toho pokłykani, zariwno skarb krajewyj 
jak i derżawnyj, jesły maj emo prytiah- 
nuty do sej i akcji, prąciu i simpatji ci- 
łoji suspilnosty, jesły ta akcya maje sia 
uspichom wińczaty, to musyt ona buty 
dopownena peredowsim dokładnym roz- 
ślidzeniem widnosyn ekonomicznych w po- 
witach wschidnoji Hałyczyny, a se roz- 
ślidżenie stanu riczy ne powynno buty 
nesprawedływe, szczoby ne stiahnuło na 
Sojm opra wdanych zamitiw parcjalno- 
sty i storonnyczosty.

Koły besida o naślidkach katastrof 
elementarnych wo wschidnij czasty kraju 
i koły maju nyni motywowaty nahłist 
moho wnesenia, kotre i moi peredbesi- 
dnyky wże dokładno umotywowały, to 
szcze odnu obstawynu muszu pidne- 
sty, imenno wełykyj brak paszi w pidhir- 
skich powitach wschidnoji Hałyczyny. 
Majemy ciłyj rjad powitiw pidhirskych 
położenych u stip Karpat, hde pasza i 
płekanie chudoby stanowyt hołownu ha- 
łuż, i koły selanynowy wid oj me sia mo- 
żnist płekania chudoby, rujnuje sia jeho 
materjalno a poneże win w naślidok bra
ku paszi musyt sprodaty swij statok ho- 
spodarskyj za nyższu cinu, to ne łysz na 
oden rik ałe na ciłyj rjad lit nyszczyt 
sia jeho samostijnist hospodarsku i byt 
jako rodyny a w kińcy takoż i syłu 
podatkowu toji odynyci hospodarskoji 
na szkodu skarbu derżawnoho i wsich 
skarbiw, na ricz kotrych dodatky z po- 
datkamy sut połuczeni.

Otże brak toji paszi oprawdaje takoż 
nahłist moho wnesenia. Nadchodyt osiń, 
toj czas, koły jesły ne podamo pomoczy
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rilnykowy, to win musyt prodaty wsio, 
szczo maje, za bezcin a na wesnu zista- 
ne z hospodara żebrakom, bo ne maje 
czym wesnnwaty i nawit ciłyj rik płodo- 
rodnych żnyw ne wystarczyt, szczoby cił- 
kowyto jeho hospodarski rany zahoity.

Dlatoho zasterihajuczy sobi szcze 
dalsze motywowanie pid wzhladom mery
torycznym, proszu o uchwalenie nahłosty.

{Brawo).
P. Staruch Tymoteusz. Proszu 

o hołos.
Marszałek. Głos ma p. Staruch Ty

moteusz.
P- Staruch Tymoteusz. Wy^okyj 

Sojme!
Elementarni neszczastia, kotri di- 

tknuły nasz kraj toho roku, można na- 
zwaty wełykoju katastrofoju. Ja pereji- 
żdżajuczy powity z kinciom łypnia i po
czątkom serpnia, toho roku, a imenno 
powit liskyj, sanockyj, sambirskyj, stryj- 
skyj, kałuskyj, rohatyńskyj i bereżańskyj, 
wydiwjem własnymy oczyma to stra
szne neszczastie, jake nas chłopiw ditknu- 
ło. Jesły sobi predstawymo hirski oko- 
łyci, hde toj bidnyj muźyk z toj chudo- 
byny żyje, i szczo sino, ta jeho nadija, 
zohnyło, a win ne maje czym chudobu 
wy żywy ty i musyt jej u utraty ty, tak 
szczo cina chudoby spała majże o 50°/0> 
doperwa budemo baczyI j  to straszne ne
szczastie, tuj u rozpuku bidnoho chłopa.

Szczo do bereżańskoho powitu spe
cjalno, to win zistaw pry wykazi tych 
elementarnych szkid ciłkowyto pomy- 
nenyj.

Ja riszuczo twerdżu, szczo w naszim 
kraju nema ani odnoho powitu, ani odno- 
ho seła, kotreby ne zistało ditknene toj u 
katastrofoju, nema najmenszoho zakutka; 
proszu sobi doperwa predstawyty naszu 
podilsku okołyciu, de bidnyj chłop z toji 
sołomyci musyt ne łysz chudobu wyży- 
wyty, ałe i chatu i dity okryty, szczoby 
ne pomerzły. Predstawte sobi, szczo to 
wsio pohnyło, szczo to bude za rozpuka, 
koły pryjde zyma. Panowe, tak straszna 
sudba stoit pered namy, szczo my bez 
riżnyci partyi i narodnosty powynni 
sia zastanowyty, jak tij bidi zaradyty. 
Selaństwo stoit nad propasteju i jesły 
my ne dopomożemo, to ono propade. 
Koły buła doroższa chudoba, żadały wsi 
pomoczy i kryczały, szczo miaso dorohe, 
ałe teper koły my w bidi, koły stoimo 
nąd ruinoju, widnoszu sia w imeny

wsich chłopiw do Sojmu: pomożit nam, 
bo my nad jmopasteju stoimo.

Bereżańskyj powit pid t}7m wzhladom 
nałeżyt takoż do neszczasływycli i jak 
raz w tim powiti ani starostwo ani rada 
powitowa ne troszczyt sia, szczoby nesty 
pomicz. Rady powitowoji w Bereżanack 
tak jakby ne buło, bilsza czast jeji 
człeniw wyjichała abo zrezyhnuwała, 
i wid 4 lit nema w nij ani kompletu 
ani urjadowania. Jaka tam buła kata
strofa, se czytafyśte w czasopysiach. 
Starosta nowyj ne znaje tamosznych 
obstawyn i ne cbocze sia miszat}^ tak 
jakby powynen w urjadowanie. Szczo 
bilsze, koły ja skłykaw wicze, szczoby 
zibraty daty szczo do szkid elementar
nych, starosta jak raz meni wicze zaka
zuje.. Ot i majete pomicz urjadowu! Moi 
Panowe, ja zibraw daty z 27 seł i sela- 
ny dekotri musiły sim myl na wicze 
ity, a starosta wicze zakazaw i ja musiw 
ich do ohorodu prywatnoho zapros.yt}^, 
bo w takij ważnij sprawi zamist pomo
czy, zakazuje sia porozumity selanam 
zi bwoim zastupnykom.

Moi panowe, nahłist wnesku moho 
wysokopoważanoho i dostojnoho peredbe- 
sidnyka jest z kożdoho wzhladu umoty
wowana. Ja pidnesu szcze, szczo ne łysz 
powit bereżańskyj ałe iynszi ditknuła 
seho roku katastrofa, jak az persze po
sucha — bo znajete Panowe, szczo na 
Podilu u nas wid 8 maja do 2 łypnia 
ani kropla doszc^u ne upała. Panowe 
z bilszoji posiłosty potwerdżut, szczo 
jak nema doszczu, to wsio zbiże zhyne. 
Na to prychodyt 1-ho i 2-ho łypnia mo- 
roz, kotryj znyszczyw kukurudzu, fasolu, 
hreczku i baraboli. Ja na właśni oczy 
wydiw se, kołym perejiżdżaw czreze 
okruhy bibreckyj, lwiwsk}g i inszi.

Jeszcze mały nadiju szczo doszcz 
perejde, szczo bude lipsza pohoda i po  ̂
prawyV sia, aż jak raz pryhodyt’ słota 
taka, szczo zbiże pozrostałoś na kołosi, 
selane ne mohły zibraty a t->, szczo zi- 
brały, pozrostało na kopach. Jiduczy 
w okołyci powita stryj skoho, baczywjem 
jak dałeko okom siahnuty, wsi pola za
lani tak, szczo żadnoho kołosia ne buło 
wydko. Ałe i nyni, ne łysz u wschidnij, 
ałe jak tu p. peredbesidnyky kazały, i u 
zachidnij Hałyczyni do teper stojat’ pola 
pid wodoju. Akcja iz storony prawytel- 
stwa u nas robyt’ sia — muszu skazaty — 
szablonowo. Ne obwyniaju tut p. Namist- 
nyka, bo z joho rozporjadżeń baczy wjem, 
szczo dijstno chotiwby szczoś zarjadyty,

13
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ałe my znajemo, jaka je nasza admini
stracja kraje w a, jak naszi urjadnyky po 
starostwach urjadujut’, szczo im ciłkom 
ne rozchodyło sia o te, cz y je  szkoda czy 
ni, łysz o te, szczoby toti wykazy na 
rozkaz p. Namiśtnyka predłożyty na czas. 
Za te w inczych sprawach, sut’ toti urjad
nyky ynszi, my znajemo w jakych, i ja 
se pry ynszyj nahodi nawedu.

Otże je  dokończę potribne, szczoby 
my nyni pry tak ważkij sprawi, de mi
liony obdertych i hołodnych ludej i ditej 
chłopskych i robitnyczych stoit’ pered 
namy, ne pośmiły jako reprezentan- 
ty toho bidnoho naroda, tak postupyty 
jak własty na prowincji. My musymo 
zastanowytyś i dijsno pryjty z pomczoju 
tomu naorodowy, bo jesły ne pryjdemo, 
to ne łysz narid toj, ałe ciłyj kraj utra- 
tyt’, bo ne bude podatnyka toho, kotryjby 
nas wsich uderżuwaw.

Dla toho ja pryłuczaju sia do wne- 
senia do wysoko dostojnoho peredbesi- 
dnyka i proszu, szczoby Wys. Sojm zwo- 
ływ łaskawo nahłist toho wnesenia 
uch wały ty.

(Głosy, Sławno.)
Marszałek. Głos ma p. Sandulak.
P. Sandulak. Wysokyj Sojme!
Poneże moji peredbesidnyky wże do

syt’ obszyrno obhoworyły te straszne po- 
łożenje nasałenja kraju, to pozwolu sobi 
jeszcze pryhadaty, szczo Hucuły, kotri 
zameszkujut’  ̂ hory i ne wydiat prawdy- 
woho zytia, jake^ powynen wydity kożdyj 
czołowik seho świta, szczo hirski storony, 
jak Żabie i storony wid uhorskoj hranyci: 
Jabłoniw, Worochta i ynszi, de Hucuły 
zameszkujut’ połonyny, ta zbyrajut sino 
dla dribnoji marżyny, sut’ teper widrizani 
kameralnym lisom wid swoich sinożatej 
i ne możut’ prywezty swoho sina do ko- 
fyby* Ja znaj u, jako selanyn, szczo żyj u 
miź tym selaństwom, szczo i mynuwszyj 
rik pry czyny w sia do toho, szcze mało 
urodyło sia, jak se buło w roci 1906, ko- 
ły selany majże na połowynu potratyły 
chudobu, ja  znaj u, szczo selane mały po 
kilka korow a szczo ne mohły wyhodo- 
waty i musiły prodaty. Otże treba po
moczy z toi pryczyny, szczo własne te- 

er selane  ̂ne możut swojei chudoby do- 
ormytyś i dobytyśia na ślidujuczu zymu, 

bo ne znaty, czym budut chudobu kor- 
niy^y* Znaj u selanyna, szczo kupy w ko
py ciu sina takoho, szczo szcze zwirjata 
ne dohryzły, za 30 koron, a ti hroszi mu
si w pożyczyty na wysokyj procent. I

chotiaj zakon zboroniaje braty na wyso
kyj procent, to win pożyczy w na procent 
wyższyj niż 2.5°/w, u bankiera, a potomu 
ne -mih dowhu zapłatyty.

Wysoka Pałato ! musymo na sim 
miscy zaradytj^ złomu i to dokończę za- 
radyty tomu selaństwu hirskomu, szczo 
meszkaje ponad rikamy. Riky Prut, Cze
remosz, JBystrycia, społokały wsi dobra 
toho selaństwa.

Chto ne wstyh pokłasty na horboku 
sina, to pryjszła rika Prut, Czeremosz, 
abo Bystrycia zabrała i ponesła do Du
naju, abo do Czornoho morja. Szczoż 
zrobyty ? Inszi posiłosty, jak dwirski, si 
mohut’ sobi daty radu. Ałe szczo si bid- 
ni Hucuły zroblat, czym zhodujut swoju 
marży nu i swoju rodynu ? Propade im 
marno !

Proszu otże, moji panowe, pryłuczy- 
ty sia do poperednych wneskodawciw, 
szczoby ochoronyty naszych Hucułiw wid 
tiażkoi pohybeły, szczoby toj selanyn 
mih syna wyhoduwaty choczby dla toho, 
szczoby mih daty derżawi oborońcia.

(Oklaski z łato posłów ruskich.)
Marszałek. Kto uznaje wniosek p. 

Oleśnickiego za nagły, zechce rękę pod
nieść. (Wszyscy.) Jest jednomyślnie uzna
nym za nagły.

Pod względem formalnym głos ma 
p. Oleśnicki.

P. Oleśnicki. W  merytorycznij cza- 
sty moho wnesenia, szczoby buła ozna
czona możływo najwyższa suma z u- 
wzhladneniem budżetowoj możnosty kra
ju, ne stoju w superecznosty z pohlada- 
my p. Stapińskoho, kotri wproczim podi- 
laju, szczo wzhlady budżetowi nas wia- 
zaty ne powynni, odnak dumaju, szczo 
postawłenje wnesenia na cyfry doperwa 
todi nastupyty może, koły hranyci, do 
utrymania kotrych uchwała komisji bu- 
dżetowoji je  koneczna, budut nam widomi. 
Dla toho zasterihaju sobi imenem towa- 
risziw postawienie sumy todi, koły taj a 
sprawa pryjde na poriadok dennyj Wys. 
Sojmu, iz sprawozdaniem komisji bu
dżetowoj i.

Wełyku wahu kładu na zawizwa- 
nie prawytelstwa o zbilszenie pomoczy 
derżawnoji. To szczo nyni majemo iz 
storony prawytelstwa, je  kapłeju w mor- 
ju, o minimalnist toj i sumy rozbywaty sia 
musiat' najkrasszi intencji sanacji.

Pidnoszono tut z ust kilkoch besid- 
nykiw sprawedływi zakydy, szczo prawy-
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telstwo umije buty daleko szczodrijsze 
tam, de chodyt o pomicz dla ynszych 
krajiw koronnych. Wskazuwano n. p. na 
Tyrol, a ja skazu, szczo Tyrol ne 
łysz wydatnu miljonowu pomicz w 1882 
r. oderżaw, ale szczo naślidkom powiny 
w Tyrolu w 1882 r. buło uregulowanie 
wsich rik tyrolskych w r. 1884 kotre zi- 
stało wid razu na pidstawi odnocilnoho 
planu perewedene w toj sposib, szczo 
podibni katastrofy w Tyrolu raz na wse 
unemożływyło. My ne nachodymo sia 
jeszcze w tim położeniu, szczoby śmy 
mohły na podobni wzhlady prawytelstwa 
czysłyty. Baczymo, szczo akcja regulacji 
rik kotra je  konecznym i hołownym 
czynnykom tam de ide o zapobiżenie 
powiniam i szkodam wodnym, szczo ta 
akcja jest u nas wedena cząstkowo do- 
rywóczno i nedokładno i w toj sposib, 
szczo w dekotrych powitach regulacja 
rik ne zmenszaje ałe zbilszaje nebezpeku 
powiny i tuj u powiń sprowadżuje.

Apelujuczy do prawytelstwa wideń- 
skoho o wydatnu pomicz dla rilnictwa 
hałyckoho ne zabuwajmo, szczo majemo 
do diła z prawytelstwom, kotre wże wy- 
wisyło swij prohramowyj prapor agrar- 
nyj i wże w mnoho słuczajach na ciii 
agrarni iz znacznijszoju pryjszło pomo- 
pomocziju i dumaj u szczo teper je  spo- 
sibnist zaapeluwaty do toho prawytelstwa, 
szczoby kaptowało agrarystiw ne łysz 
tam, de wzhlady polityczni toho wyma- 
hajut (dla hołosiw w parlamenti) ałe tam 
de dijsna nużda i nebezpeczeństwo dla 
toho stanu wydatnoji pomoczy wymahaje. 
W  kińcy ja  postawy w żadanie, szczoby 
z żadanoho pobilszenia pidmohy derżaw- 
noji utworyły fond zapomohowyj dla drib- 
nych rylnikiw.

Doteperisznoju akcjeju je  obniate 
tworenje zapomih i udilanie zapomih dla 
bilszych i serednych rilnyctw. Niczo pro- 
tyw tohone maju, odnak zamityty muszu, 
szczo bilsze jak tam, je potrebna toho 
roda pomicz w formi zapomohy i poży- 
czok bezprocentowych dla dribnoho ril- 
nyka, kotryj duże czasto je w . instytu
cjach finansowych zadowżenyj tak, szczo 
kredytu hipotecznoho ne distane a w 
kińcy kredyt hipotecznyj a tym mensze 
wekslowyj abo osobystyj toho roda, jeho 
z maj-etkowoho upoślidżenia ne wyratuje. 
Otże kładu jako hołownu toczku moho 
wnesenia i pidczerkuju z natyskom: 
tworenie fonda dla pożyczok bezprocen
towych dla dribnych rilnykiw kotri te
per pomoczy naj bilsze potrebujut.

Na tim kińczu i proszu moje wne- 
senie widosłaty do komisji budżetowoji.

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
pod względem formalnym żąda kto gło
su ? (Nikt). Gdy nikt głosu nie żąda, roz
prawa zamknięta. Kto się z tern zgadza, 
aby wniosek p. Oleśnickiego odesłać do 
komisyi budżetowej, zechce rękę podnieść. 
(Większość). Wniosek jest przyjęty.

Jest jeszcze naglący wniosek p. Ko
rola w sprawie klęsk elementarnych. Dla 
uzasadnienia nagłości ma głos p. Korol.

P. Korol. Zdaje sia meni, szczo ne 
zrobywbym dobroi przysłuhy sprawi, 
jesłybym chotiw jeszszce nawodyty pry- 
czyny, kotriby mały oprawdaty posta
wienie nahłoho wnesenia w tij sprawi. 
Doteperiszni uchwały Wysokoho Sojmu 
i wywody moich peredbesidny ki w, sut* naj- 
lipszym dokozom, szczo ta sprawa jest 
faktyczno nahłoju.

Zdaje sia meni, szczo nema nikoho 
w tij Wys. Pałati, kotryj by ne widczu- 
waw weły czyny hroziaczoj katastrofy 
majże ciłomu nasełeniu kraju, kotryjby 
ne widczuwaw toho, szczo tym pokryw- 
dżenym daty pomicz jest konecznostiju.

Uże Wydił krajewyj, prychodiaczy 
iz sprawozdaniem pered Wys. Sojm, daw 
nahladnyj dokaż, szczo taj a sprawa jest 
nahła, a jesły pomymo toho posypały ś 
wnesenia iz wsich storonnyctw toj Wys. 
Pałaty, to dumaj u, szczo wnesenia tii po
stawieni łysz dla toho, szczoby tij waż- 
nij sprawi nadaty tym bilszoj wahy.

Meni zdaje sia, szczo w takij spra
wi, kotra dotykaje ciłyj kraj, ne dosyt 
tilko hołosu Wydiłu krajewoho, ne do
syt’ hołosu predstawyteliw poodynokych 
klubiw, tut’ potribnyj jest hołos ciłoho 
Sojmu, predstawyteliw wsich pokrywdże- 
nych, szczoby tym sylnijszyj napir daty 
na ti czynnyky, kotri pokłykani nesty 
pomicz poszkodowanym.

Ja, Wysokyj Sojme, nę budu bawyty 
sia w cytowanie poodynokych cyfr, ani 
wykazowaty o skilko poodynoki powity po- 
terpiły muszu łysz zaznaczyty, szczo Wydił 
krajewyj sprawozdanie swoje oper na nedo- 
kładych sprawozdaniach czynnykiw powi- 
towych.

Muszu z natyskom pidnesty, szczo, 
jak uznaj u szczo zachidna Hałyczyna po- 
terpiła bilsze jak wschidna? to muszu ri-
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wnoczasno ząznaczyty, szczo i wsdiidni 
powity ne mensze potrebujut pomoczy, 
jak zachidni i pid tym zhladom czynnyky 
pokłykani do dochodzenia szkody w wschi- 
dnij czasty kraju, ne spownyły swoho obo
wiązku, jak w zachidnij. Dum aj u, szczo 
Wysoka Pałata, kotra uznała • nahłist’ 4 
poperednych wneseń, uznast’ takoż nahłist 
toho moho wnesenia.

Dlatoho kińczu i proszu o pryzna- 
nie nahłosty momu wneseniu.

Marszałek. Czy w sprawie nagłości 
żąda kto głosu?

P. Myroniuk-Zajaczuk. Proszu o ho-
łos !

Marszałek. Głos ma p. Myroniuk 
Zajaczuk.

P. Myroniuk-Zajaczuk. Wysokyj Soj-
m e !

Jako reprezentant kołomyj skoho o- 
kruha, ne mihbym pomynuty i ne wyka- 
zaty tych neszczast,-jaki nawistyły toj po
wit. Z ciłoji wschidnoji Hałyczyny powit 
kołomyjskyj jest najbilsze upoślidżenyj

Naszczastia, jak wże wykazały po- 
cztenni perebesidnyky sut’ straszni i mo
żna skazaty, szczo naszi selany ne do- 
derzut i zymy. Tymczasowa zapomoha, 
pereznaczena dla powita peczeniźyńskoho 
5000 K a dla kołomyj skoho 8000 K jest 
newystarczajucza. Powit peczeniżyńskyj, 
kotromu udiłeno 5000 K, pid wzhladom 
paszy czysłyt 11000 sztuk chudoby; 
szczoby toju chudobu pokormyty.

Taka dribna zapomoha ciłkom ne 
wystarczyt. Taj a pasza, kotra zistała zi- 
brana, jestnamułena i ne widpowidna do 
karmienia chudoby. A jak hospodar ne 
maje czym chudoby karmy ty, to sia chu
doba tym samym i hospodarstwo zny- 
szczyt.

Dla toho ja muszu horjaczo poper- 
ty wnesok p. Korola i prosyty W ysokyj 
Sojm, szczoby takoż prychyływ sia do 
toho wnesenia j zastanawlaw sia nad 
tym wneskom i hirskymy powitamy, kotri 
ne mensze sut ponyszczeni, jak ynnszi.

Marszałek. Czy żąda kto jeszcze 
głosu w sprawie nagłości?

P. Tracz. Proszu o hołos.
Marszałek. Głos ma p. Tracz.
P. Tracz. Wysokjg Sojme !
Peredbesidnyky moji wże wymowno 

predstawyły hrozu, jaka nad naszym kra- 
om zawysła, tak szczo ne choczu dalsze

toho wy wody ty i powtariaty toho, szczo 
wże buło skazano. Choczu tilko naprowa- 
dyty specjalni fakta z kosiwskoho po
wit u , kotryj maju tut czest’ zastu- 
paty.

W  kosiwskim powiti hroza może 
najbilsza w ciłij Hałyczyni, bo czoho 
ne wybyw hrad, to zabrała woda, a czo
ho ne zebrała woda, to wybyw hrad, 
zabrały riky, kotri wylały, porozbywały 
okołyczni hrunta, inanesły kaminia. Szczo
by sobi wyobrazyty, jak wyhladaje toto 
spustoszenie, to treba wydity.

Choczu jeszcze pidnesty, szczo i- 
menno w kosiwskim powiti najbilsze 
dast’ sia widczuwaty brak paszi. Łuhy, 
położeni na stokach rik, z początkom lita 
wy pały ła posucha, a koły piźnijsze pryj- 
szły doszczi, to stikajucza woda wymu- 
łyła trawu, a riky poroznosyły na pobe- 
rezni łuhy kaminie, i w toj sposib wsia 
pasza zistała w kosiwskim powiti zny- 
szczena. A pasza dla kosiwskoho powita 
je odnym z najważnij szych artykułiw, 
majże ciłym bohactwom Hucułiw, bo jak 
ne stanę dła chudoby paszi, tak musyfc 
nastupyty prodaż chudoby i zahalne ubid.- 
nenie ciłoho powitu. Z predstawłenych 
dokładom Wydiłu krajewoho sprawozdań, 
wydawaty sia może, szczo piśla dat*uria- 
dowych, szkoda w kosiwskim powiti wy- 
nosyt 494.800 tor. To otże chyba polaha- 
je  na pochybci, bo o skilko ja zasiahaw 
widomostyj u starostwi kosiwskim, to 
szkoda ponesena czerez zamulenie łuhiw, 
urwanie berehiw rik i czerez hrady, wy- 
nosyt 500.000 kor., a czerez ubytok pa
szi 600.000 kor., tak, szczo razom po- 
werch miliona koron, a i si wykazy sta
rostwa, zrobłeni w pospichu, ne widpo- 
widajut dijstnosty, bo szkody wsi sialia- 
jut dałeko w miliony koron.

Takoż w dorohach tak powitowychi 
jak hromadzkych, sut straszni szkody , 
toj dodatok 8°/07 kotryj W ydił powitowyt 
może daty na reperacju dorih, je wprosj 
w dekotrych słuczajach śmisznyj, n. p. 
w Chomczyni, de 5 mostiw woda zirwała 
i wsi dorofiy zrujnowała, a Wydił powi
to wyj da w 300 koron, a i z toho wypła- 
czeno hromadi łysze 146 koron, za kotri 
to hroszi liromada oczewydno nyczo zro
by ty ne może. Do toho szcze pokazuj eś, 
szczo i kukurudza dałeko ne dopyszet, 
tak szczo hrozyt kosiwskomu powitu 
wydmo hołodu.

Dlatoho ja w ciłosty pryłuczaju sia 
do wnesenia naszoho wysoko poważano-
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ho predsidatela i upraszaju jeho wnese- 
nie pryniaty za nahłe.

P. Krysowaty. Proszu o hołos.
Marszałek. P. Krysowaty ma głos.
P. Krysowaty. Zabyraju hołos jako 

reprezentant zbaraskoho powita, hde, jak 
sam znaj u z wydu, w sim roci ciłyj po- 
wit wełyki szkody nawistyły.

Zbaraskyj powit łeżyt nyźko, tam 
mnoho clołyn i nadijanoś bohato sina, bo 
zwyczajno je  z morga 4 do 6 kip sina, 
a tut w sim roci wsio zohnyło, i my, 
chłopy, kotri chudobu wypasaj em, w sim 
roci majże odnoi sztuky ne wyżywemo, 
poneże sino 'abo sia zrosło, abo zohnyło, 
abo zamułyłoś. Tak je  prymirom w Ko- 
szlakach, Tokach, tak w Biłozerci, Hołot- 
kô wi i proczych hromadach, de sutJ kra
śni pasowyska, a w tim roci wsio zny- 
szczene i propało zowsim.

Toż pryłuczajuś do wnesku Wysoko 
poważanoho pana posła Korola i proszu, 
szczoby komisja budżetowa bilszu sumu 
wyznaczyła na pidmohy z pryczyny ele- 
mentarnoho neszczastia.

Sekretarz p. Urbański. Wnoszę na 
zamknięcie dyskusyi.

Marszałek. Jest wniosek zamknięcia 
dyskusyi. Do głosu zapisany p. ks. Se- 
nyk. Czy żąda kto jeszcze głosu? (Nikt.) 
Gdy nikt głosu nie żąda, poddaję wnio
sek zamknięcia dyskusyi pod głosowanie. 
Kto się z tym wnioskiem zgadza, ze
chce rękę podnieść. ( Większość.). Jest przy
jmy-

Głos ma p. ks. Senyk.
P. ks. Senyk. Wysokyj Sojme!
Ja wże poślidnyj besidnyk szczo do 

nahłosty, niczoho ne dodam, tak jak tut 
nyczo dodaty sia ne dast’. Prykro meni 
odnak, szczo promawlajuczy perszyj raz 
w Wysokij pałati, muszu wy stup y ty z 
krytykoju. Znajemo bo, szczo sły padały 
doszczi w ciłoj Hałyczyni, to chotiaj ne 
buły wsiuda odnako hriznym neszczastiem, 
to wże padały i w żydacziwskiin powiti, 
kotroho ja tut stoĵ u reprezentantom. W 
naszim powiti, szczo prawda ne ma ta- 
kych wełykych szkid, ałe ne znaju, szczo 
dumaty, czytaj uczy relacju, wże nadru- 
kowanu, jaka tut je
(Mówca okazuje Spraw od zdanie Wydziału 
krajoioego o klęskach elemcntarn. w r. 1908).
— a ja pozwolu sobi jej u w połni pere- 
czytaty i piddaty pid osud Wysokoj Pa- 
łaty.

(Czyta.)

73. Zydaczów.
„Sianokosy wypadły średnio dobrze 

dużo siana woda zabrała, dlatego będą 
takie miejscowości, w których zabraknie 
paszy. Słota wyrządziła znaczne szkody, 
w szczególności żyto porosło prawie 
wszędzie. Jare zboża są lepsze, zwłaszcza 
owsy. Przymrozek z dnia 1. lipca w niż
szych położeniach uszkodził fasolę, proso, 
hreczkę, nawet ziamniaki. W  dniach 26. 
i 27. lipca wystąpiły z brzegów rzeki 
Dniestr, Swica i Stryj (No, ja  dumaj u, 
szczo dośt!) i pozalewały nadbrzeżne 
grunta przecież szkody z tego powodu 
nie są zbyt wielkie.

„W  ogólności powiat żydaczowski 
klęską we właściwem znaczeniu tego 
słowa dotknięty nie został, zbiory ma 
średnio dobre; dla niektórych gmin tego 
powiatu rok będzie ciężki do przebycia 
a zwłaszcza w wyżywieniu inwentarza, 
jednakże pomoc w tych miejscowościach 
nie jest konieczna^.

Moi Panowe! Jak możma szczoś po- 
dibnoho skazaty, a tym bilsze nadruko- 
waty, aby toto ludy czytały! To takyj 
ustup, po kotrimjabym nadijaw sia paru 
milioniw pidmohy — a tut, szczo ? Każe 
sia, szczo Stryj, Dnister i Swicza wystu- 
pyły z berehiw — ałe szkody ne sut we
ły k i! Ja jeśm z wełykym poszanowaniem 
dla własty, kotroj sam człenom zistaju, 
imenno dla Rady powitowoj, a!e je  hra- 
nycia, kotroj i własty ne wilno perekra- 
czaty. Ja jako czołowik i świaszczennyk, 
kotryj maje sia sowistju kermowaty, skry
ty kowawjem toje predłożenie i każu, szczo 
taka relacja stoit ne wozmożnoju.

Proszu dlatoho :
Sojm izwołyt pryłuczytyś do wsich 

poperednych wneskiw, a ja chotiw daty 
tut tilko ilustracju, jak sia pysze, a szczo 
sia w kraju dije.

Ja skińczyw.
Marszałek. Rozprawa zamknięta, kto 

przyjmuje nagłość wniosku, zechce rękę 
podnieść. ( Większość). Jest przyjęta.

Pod względem formalnym ma głos p. 
Korol.

Korol. Ja pozwolu sobi jeszcze kil
koma słowamy uzasadnyty potrebni po
stanowienia takoho wnesenia i konecznist 
pryjty w pomicz pokrywdżenym. Jesły 
my wsi uznajemo, szczo wsi majże ril- 
nyky naszoho kraju zistały czerez kata- 
strofu słoty tiażko ditkneni, to kożdyj 
z naś widczuwaje toje, szczo po prostu
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neszczastiem nazwaty treba toj rik dla 
toho, komu żestoka sud?ba kazała mesz- 
katy nad rikamy, abo hirskymy potokamy. 
Bo jesły słota sehoriczna wsim rilny- 
kam zabrała zbiże, paszu i odniała mo- 
żnist wykormłenia sebe i rodyny, to po 
krajnoj miri łysz}da im sia nadija, koły 
nebud’ wynahorodyty szkody, jaki poter- 
piły czerez sehoricznu słotu. Ałe tym 
meszkajuczym nad rikamy i taj a nadija 
odniata, bo riki zanesły urożajny pola 
kaminimy i szutrom, łuhy zminyły w ne- 
urożajni miscia, tak szczo tym ludiam 
ne ostało sia mym nyczo bilsze jakyj że- 
braczyj. Meni zdaje sia, szczo tut pry- 
czyny hołowno należałoby hladity w tim, 
szczo naszi riky do teper ne uregulo
wani. Ja jeśm pereświdczenyj, szczo je- 
słyby pokłykani czynnyky derżawni i kra- 
jewi buły społnyły wzliladom naszoho 
kraju swij obowiazok, jesły by buła pere- 
wedena i u nas regulacya rik, to toje ne- 
szczastje, chotiaj bułoby wełykie, ałe bu- 
łoby mnoho mensze i znośnijsze i kraj 
ne buwby jeho tak tiażko widczuw, 
jak seho roku.

Panowe ! Ja dumaju, szczo tut ne 
misce na rekryminacji, ne czas zastana- 
wlatyś nad tym, elito ponosyt wynu — no 
wżeż ne mohu ne zaznaczyty, szczo we- 
łyka czast’ witwiczalnosty za tii szkody 
spadaje na centralne prawytelstwo, kotre 
pid wzliladom regulacji rik nasz kraj 
wprost po macoszomu traktuje. Ałe czast’ 
wyny spaduje i na Sojm i na W ydił kra
je  wyj, kotri jako mistcewWczynnyky, po
kłykani do toho, szczoby pylnuwaty regu
lacji rik, za mało energiczno dobywały 
sia o regulacji, za mało apeluwały do 
własty centralnoji, aby spownyła swij obo
wiazok.

A ja dumaju, szczo wid wyny ne 
może buty wilne i Koło polskie wideńske, 
kotre maj uczy dwóch zastupnykiw wEa- 
di koronnij, stanowy t liołownu pid- 
poru kożdoczasnoho prawytelstwa. To 
Koło za mało wyzyskowało swoje domi
nuj ucze stanowyszcze w Widny w in- 
teresi kraju, szczoby wid prawytelstwa 
distaty fondy na regulacju rik hałyckymh.

Prawda, zakyne meni chtęś, szczo 
tam w Widny i Pusyny majut swoich 
zastupnykiw, ja maju takoż to szczastie, 
czy neszczastie buty człenom wideńskoho 
parlatemtu. Odnak koźdyj musyt pryzna- 
ty, szczo ta ruska reprezentacja tak ma
ła, ona maje tak mało wpływu na cen
tralne prawytelstwo, szczo jej i zadania 
ne znachodiat tam nałeżnoho posłuchu.

Dumajm, szczo jesłyb do pewnoi mi- 
ry w tij pekuczij sprawi Kolo polskie 
w Widny iszło z ruskoju reprezentacjeju 
i wspilno zrobyło natysk na prawytel
stwo, toby naszi riky wze dawno buły 
uregulowani i szkody, jaki szczo roku 
nanosiat wyływy, ne iszłyby w miliony 
abo i w miljardy, jak idut do teper. Du
maju, szczo w tim tiażkim neszczastiu, 
jake nawistyło seho roku nasz kraj, ne 
wilno nikomu sydity z założenymy ruka- 
my, szczo wsi pokłykani do toho powyn- 
ni podaty sobi ruky, szczoby nesty po- 
micz tym, kotri jej i potrebujut.

W  perszim rjadi tiażyt toj obowia
zok bezpereczno na centralnim prawy- 
telstwi, ałe i Wysokyj Sojm ne może sia 
uchyłyty wid toho obowiązku. Wysokyj 
Sojm, chotiaj jeho kasa uboha, ne powynen 
w tim tiażkim neszczastiu szczadyty a 
powynen daty tilko, skilko daty może.

Do centralnoho prawytelstwa po- 
wynni my zi wseju syłoju zaapeluwaty, 
boż centralne prawytelstwo obowiązane 
pryj ty nam z pomoezju tym bilsze, szczo 
preciii i nasz kraj miliony posyłaje do 
centralnoi kasy, a to centralne prawytel
stwo mymo toho, szczo zabyraje z na
szoho kraju miliony, ne poczuło sia do 
teper do obowiązku, szczoby tych milioniw 
udihyty tomu krajowy, szczoby win mili 
sia w tij tiażkij bidi zaratowaty.

Prawda, szczo sehoriczna słota na- 
wistyła ne łysz nasz kraj, ałe majże ciłu 
serednu Ewropu. ałe zdaje sia, szczo ża
den kraj ne widczów toho neszczastia tak 
tiażko, jak nasz kraj, kotryj jest isklucz- 
no krajom rilnyczym.

U nas nema fabryk, u nas nema 
promysłO. W  druhych krajach toj rilnyk 
maje lide zarobyty, bo pide do fabryky 
zarobyty a u nas ^myrno najłutszoj woli, 
toj rilnyk stoit bezradno, bo win nemaje 
hde zarobyty, pered nym stoit hołodowa 
smert jeho i jeho di tyj.

Kinczu nioji wywody w tim świa- 
tim pereświdczeniu, szczo Wysokyj Sojm 
sam widczuwaje wełyczynu toji katastro
fy i szczo komisja budżetowa ne bude 
sia dywyła na ubohi fondy krajewi, a 
pryjde pered Wysokyj Sojm z wnesenia- 
my, kotri bodaj w czasty mohłyby zapo- 
biczy tij weły kij katastrofi.

Kinczu i proszu o widosłanie moho 
wnesenia wraz z druhymy do komisyi 
budżetowoji.

Marszałek. Dla sprastowania fakty
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cznego zażądał głosn p. Głąbiński, udzie
lam mu głosu.

P. Głąb/ński. Wysoki Sejmie!
Ostatni mówca zarzucił Kołu pol

skiemu, że jego winą jest, iż rzeki gali
cyjskie nie zostały dotychczas uregulo
wane i że w dzisiejszem nieszczęściu nie 
mamy potrzebnych funduszów na zara
dzenie klęskom powodzi.

Otóż ja stwierdzić muszę, że właśnie 
Koło polskie od wielu lat czyniło i czyni 
starania w tym kierunku, ażeby uzyskać 
ustawę państwową i krajową, zapewnia
jącą regulacyę rzek i ochronę na przy
szłość przed takiemi nies: częściami, jakie 
nasz kraj tego roku dotknęły.

Zasługą Koła polskiego była nietyl- 
ko ustawa państwowa z r. 1901, ale także 
ustawa krajowa z r. 1907, która zapewnia 
krajowi przy regulacyi rzek kanałowych 
i karpackich bardzo znaczny udział w fun
duszach państwowych.

Także i obecnie, skoro tylko doszła 
wiadomość o strasznej klęsce, poczyniło 
prezydyum Koła polskiego usiłowania 
w tym celu, ażeby krajowi zapewnić fun
dusze niezbędne dla chwilowej pomocy.

Sądzę więc, że Kołu polskiemu nie 
można uczynić zarzutu, jakoby czegokol
wiek zaniedbano, co puwinno było w tym 
kierunku dla kraju uczynić.

Z drugiej strony jednak muszę za
znaczyć ze smutkiem, że Koło polskie 
w sprawach ekonomicznych, obchodzących 
obydwa narody ten kraj zamieszkujące, 
nie zawsze się cieszyło takiem poparciem 
reprezentantów poza Kołem polskiem sto
jących, na jakie zasługiwało.

(Brawa).
Mam przekonanie, że jeżeli i inni 

reprezentanci tego kraju równie skutecz
nie czynić będą zabiegi, jeżeli społem i 
solidarnie iść będą w takich sprawach 
z Kołem polskiem, to może w przyszłości 
nie będziemy mieli sposobności słyszeć 
podobnych skarg na Koło polskie, jakie 
tu dziś słyszeliśmy.

(Huczne brawa i oklaski).

Marszałek. Rozprawa otwarta, czy 
żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu 
nie żąda, rozprawa zamknięta. Przystępu
jemy do głosowania. Kto przyjmuje ten 
wniosek formalny p. Korola, zechce rękę 
podnieść. ( Większość). Jest przyjęty.

Jest jeszcze wniosek nagły p. Sta-

pińskiego w sprawie reformy wyborczej 
sejmowej.

Dla uzasadnienia nagłości wniosku 
ma głos p. Stapiński.

P. Stapiński. Wysoka Izbo !
Kilkakrotnie ze strony miarodajnych 

czynników zapewniano nas, członków 
Izby i kraj cały, że możemy być pewni 
rychłego przeprowadzenia reformy wy
borczej sejmowej.

Niestety zapewnienia te okazały się 
płonnymi. Skutek tego, mojem zdaniem, 
okazał się fatalny. Skoro mianowicie za
pewnienia z najwyższego miejsca w kraju 
dawane nie bywają dotrzymane, zachwie- 
wa się wiara w społeczeństwie w ważność 
tych oświadczeń a z drugiej strony po
dejrzy wa się tych, którzy i dziś w tej 
sprawie, przekonani o jej słuszności, wy
stępują na nowo z żądaniami.

Sądzę więc, że jest w interesie spo
łecznym, w interesie porządku i utrzy
mania zaufania do władz krajowych, 
ażeby czem rychlej się okazało, że rze
czywiście chcieliśmy dawniej przeprowa
dzić reformę wyborczą, że jednak to się 
nie udało, i że obecnie* skoro mamy czas 
po temu, myśl tę pragniemy urzeczy
wistnić.

Tylko w ten sposób możemy napra
wić błędy przeszłości i uwolnić społe
czeństwo od tej strasznej zmory, jaką 
jest brak zaufania dla zapewnień władz 
w kra j u.

To pierwszy powód, dlaczego uwa
żam tę sprawę za nagłą.

Cchciałbym, żeby JE. Namiestnik 
i JE. Marszałek jak najprędzej zostali 
uwolnieni od zarzutu i podejrzeń, że mimo 
zapewnień z ich strony widocznie jednak 
coś się stało, skoro oni nie potrafili do
prowadzić tej sprawy do skutku.

I to jest powód nagłości mego 
wniosku.

Drugi powód jest także bardzo do
niosły, a mianowicie ten, że nie możemy 
pozwolić na to, aby gruntowało się w 
kraju przekonanie, że tam we Wiedniu 
dają nam szersze prawa, że tam nas 
uznają za dojrzalszych, jednem słowem, 
że tam są lepsi dla nas aniżeli tu w kraju.

(Brawo.)
Od dawna jest rzeczą zdecydowaną 

i publicznie to obwieszczono, że wszystkie 
stronnictwa polskie są stronnictwami 
autonomicznemi.
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I rzeczywiście po wielu doświadcze
niach, jakie mamy tu w Austryi, każdy, 
kto zna strukturę parlamentu austryackie- 
go i władz centralnych, musi przyjść do 
przekonania, że naprawa naszych stosun
ków i wydźwignięcie kraju z niedoli, 
zadośćuczynienie tym wszystkim potrze
bom, jest w wysokim stopniu zależną od 
tego, byśmy tę naszą autonomię rozsze
rzyli jak najbardziej, abyśmy w tym 
Sejmie mogli jak najbardziej o sobie i o 
sprawach naszych decydować.

Jeżeli więc głosimy tę zasadę, to 
pswinniśmy sobie z tego zdać sprawę, że 
nie agitatorskimi frazesami, nie, że tak 
powiem, podstępną taktyką jednego 
stronnictwa przeciwko drugiemu, możemy 
dojśp do rozszerzenia autonomii.

Bo im dłużej ten nasz Sejm będzie 
zbudowany na uprzywilejowanej ordynacyi, 
im dłużej będzie trzymał te wielkie mi
lionowe rzesze zdała od tej Wysokiej 
Izby, tern bardziej upadać będzie wpływ 
i powaga tej Izby, tern bardziej będą się 
kierowały spojrzenia mas w kierunku 
rządu centralnego ze szkodą naszych 
podstawowych dążeń autonomicznych.

(Braica i oklaski).
Aby więc te szkody jak najbardziej 

zmniejszyć, powinniśmy skierować wzrok 
tych milionów ku tej Izbie i przekonać 
je, że tu w tym kraju mogą się spodzie
wać pomocy i uwzględnienia ich życzeń. 
I dlatego musimy przeprowadzić taką 
reformę wyborczą, któraby dała miejsce 
w tej Izbie wszystkim czynnikom w kraju.

(P. Bojko. Tak jest.)
Proszę Panów! Stan rzeczy jest 

obecnie taki, że właściwie nie wiemy, 
jaki będzie w tym roku okres naszego 
tu życia. Bo słyszeliśmy, że sesya ta 
ma być może skróconą, przeciwko czemu, 
oczywista rzecz, z całej siły musimy i tu 
i gdzie należy zaprotestować, bo nie mo
żemy pozwolić, aby ten krótki okres czasu 
pozostawiony przez rząd jeszcze skracali.

Ale faktem jest, że w tej chwili, 
niestety o ile mnie znaną jest sytuacya, 
nie możemy przewidzieć, jak długo tu 
będziemy obradować, i aby ten czas 
przedłużyć, potrzeba będzie jeszcze pe
wnych układów i porozumień.

I właśnie ten wzgląd, że okres na
szych prac jest niewiadomy, czyni tę 
sprawę pilną.

Bo nie możemy stąd wyjść bez po

wiedzenia ^przynajmniej społeczeństwu, 
czego się to społeczeństwo od tej Izby 
spodziewać może, nie możemy pozosta
wiać kraju na żer agitacyi, na żer twier
dzenia, że nie chcemy dać krajowi bez
pośredniego, powszechnego, równego, taj
nego prawa wyborczego.

Jestem bowiem przekonany, że 
większość tego Sejmu doszła już do prze
konania, że nie można dzielić społeczeń
stwa naszego na uprzywilejowanych i po
krzywdzonych.

Nie możemy stąd pójść, aby nie 
powiedzieć społeczeństwu, jak się ta 
sprawa przedstawia, i dlatego obowiązkiem 
naszym jest doprowadzić rzecz do tego 
stadyum, żebyśmy nawet po tej krótkiej 
sesyi koniecznie mogli pójść do domu z 
gotowym już projektem i z zapewnieniem, 
że najpóźniej w styczniu reforma dojdzie 
do skutku.

{Brawa i oklaski).
Ponieważ uważam, że wypracowanie 

tej ustawy w innej drodze jest prawie 
nie do pomyślenia, bo w komisyi, jak 
zwykle, wyłonią się rozmaite projekty 
i zaczną się krytyki i nie dojdzie się do 
ładu, przeto sądzę, że w pierwszym rzę
dzie do przedłożenia projektu powołaną 
jest ta magistratura, która jest wypływem 
całego Sejmu tj. Wydział krajowy, który 
ma nam substrat przygotować i przed
łożyć.

Dlatego jestem zdania, że należy 
polecić Wydziałowi krajowemu, by projekt 
reformy wyborczej wypracował i przed
łożył Wysokiej Izbie.

Z' tych tedy 4 względów, pomijając 
inne drobniejsze, proszę, by Wysoki. 
Sej m raczył uznać nagłość moj ego wniosku

Jeszcze raz tylko na zakończenie 
akcentuję, że sprawa jest pilną.

Panowie, usuńcie krzywdę, którą od
czuwa społeczeństwo a przynaj mniej 
większa część społeczeństwa, ta część 
społeczeństwa, która jest miarodajną dla 
układu stosunków. Bo jeźli się mówi, że 
nie wszystkim chłopom jest w głowie re
forma wyborcza, to ja  odpowiem, że ci 
właśnie chłopi nie są czynnikiem miaro
dajnym, bo nie ci są miarodajnymi, 
którzy się nie troszczą ani o swoje spra
wy i prawa, ani o prawa, społeczeństwa, 
ale ci, którzy się temi sprawami zajmują.

Sprawa jest pilną także dlatego, 
aby Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi 
z Wielkiem Księstwem Krakowskiem



zrehabilitował się po smutnych wypadkach 
przeszłości.

Z tych powodów proszę o przyjęcie 
nagłości mojego wniosku.

(Brawa i oklaski).
Marszałek. Czy żąda kto głosu co 

do nagłości?
P. Leo. Proszę o głos.
Marszałek. Co do nagłości głos ma 

p. Leo.
P. Leo. "Wysoka Izbo !
Sprawa reformy wyborczej była na

głą już na ostatnim Sejmie, nagłość tej 
sprawy uznały wszystkie czynniki po
ważne mające wpływ na tok życia pu
blicznego naszego kraju. Ubolewać żywo 
należy, że ta sprawa nie została załat
wiona merytorycznie z powodów różnego 
rodzaju a może i z powodu krótkości 
czasu nie można było na ostatniej sesyi 
uchwalić projektu reformy wyborczej, 
lecz wybrano nowy, przekazując mu jako 
pierwsze i najważniejsze zadanie, prze
prowadzenie reformy wyborczej.

Że zadanie to jest nagłe, świadczy 
z jednej strony nacisk opinii publicznej 
całego kraju, z drugiej zaś strony poło
żenie, w jakiem znalazła się jako re- 
prezentacya najwyższa władza autonomi
czna naszego kraju, która chce i musi 
mieć wpływ polityczny w państwie z 
chwilą i od chwili, kiedy parlament cen
tralny został wybrany na podstawie zre
formowanego prawa wyborczego.

Nie będę szeroko motywował poglą
du, zdaje mi się tak jasnego i tak prze
konywującego, że istnienie 2 ciał prawo
dawczych, do pewnego stojmia równo
rzędnych, jest niemożliwem, jeżeli jedno 
ciało, obejmujące całość państwa, oparte 
jest na powszechnem prawie głosowania, 
drugie zaś na przestarzałym systemie 
wyborczym, wyłącznie kuryalnym.

'Dlatego zdaje mi się, że przede- 
wszystkiem w interesie [ochrony i utrwa
lenia autonomii krajowej, następnie ze 
względów nadzwyczajnie doniosłych na
tury społecznej, ażeby kraj i społeczeń
stwo uspokoić i tę sprawę, która stała 
się jątrzącą raną od kilku lat na ciele spo- 
łecznem, załatwić, a tern samem już raz 
wyleczyć, jest, by nowy Sejm w jak naj
krótszym czasie sprawę reformy wybor
czej załatwił.

Sprawa ta bowiem, jak długo nie 
będzie załatwioną, ważnością swoją ciężyć

2. Posiedzenie z dr

będzie tak na pracach sejmowych, że 
spokojny tok prac sejmowych stanie się 
niemożliwym, umysły bowiem są tą spra« 
wą, jako najważniejszą, bardzo za
jęte.

Wskazać muszę nadto, iż inne sej
my krajowe już nas pod tym względem 
wyprzedziły.

Nie wchodzę w to, czy załatwienie 
reformy wyborczej w sejmach^ innych 
krajów koronnych zostało przeprowadzo
ne na zasadach takich, jakichbyśmy so
bie tu życzyli, ale faktem jest i ludność 
w kraju o tern wie, że cały szereg sej
mów krajowych posiada prawo wybor
cze, które wprawdzie nie jest jeszcze 
oparte na powszechnem, równem, tajnem 
i bezpośredniem prawie głosowania, ale 
różni się zasadniczo od dotychczasowego 
prawa kuryalnego i jest do pewnego 
stopnia zmodernizowane i zbliżone do te
go ideału, który stał się podstawą pra* 
wa wyborczego do parlamentu central
nego.

Z jednej więc strony dla ochrony 
interesów autonomicznych, z drugiej 
strony dla uspokojenia socyalnego w kra
ju, dalej dla podniesienia powagi i zna
czenia politycznego naszego Sejmu 
które nie mogą pozostać poza kra- 
jami zachodnimi Austryi, sądzę, że kwe
sty a reformy wyborczej jest nagłą i mu
si być jak najprędzej załatwioną.

Co się tyczy sposobu załatwienia, to 
naturalnie dążyć należy i musi się dążyć, 
a zaznaczyłem to już dziś, kiedy żądałem 
komisyi wyborczej, wyraźnie w moich 
motywach, by reformę przeprowadzono z 
zabezpieczeniem praw narodowych na
szych, to znaczy nie może być stosowaną 
ściśle formułka, która może w odmiennych 
stosunkach w innych państwach lub w 
innych krajach była odpowiedniejsza.

Jednak podstawą zasadniczą reformy 
musi być to, co zostało przyjęte jako 
podstawa reformy przed dwoma laty, 
kiedy parlament centralny uchwalał 
nowe prawo wyborcze dla parlamentu.

Nagłość muszę jeszcze uzasadnić 
tern, że niestety sesye sejmowe u nas są 
bardzo rzadkie i bardzo krótkie. Dziś 
wnieśliśmy zapytanie do J. E. p. Na
miestnika, ażeby złożył autorytatywne 
oświadczenie, czy sesya tegoroczna trwać 
będzie tak długo, jak przyrzekł rząd 
centralny Kołu polskiemu, t. j. co naj
mniej przez 6 tygodni do końca paździer
nika, czy beż z powodu delegacyi sesya 
Sejmu ma być skróconą.

U
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Niepewność zwoływania sesyi sej
mowych, niepewność co do długości trwa
nia sesyi jest momentem tak charaktery
stycznym w naszem życiu politycznem 
lat ostatnich i tak oddziaływa szkodliwie 
na najważniejsze kwestye polityczne i na 
cały tok naszego życia autonomicznego, 
że wzmocnienie powagi, znaczenia i 
wpływu sejmów krajowych jest rzeczą 
niezbędną, wręcz konieczną, jeżeli mamy 
się stać czynnikiem poważnym w pań
stwie, a narodowość nasza mieć należne 
jej poszanowanie.

Zastrzegając więc sobie ewentualne 
postawienie poprawki do wniosku tu 
zgłoszonego, zastrzegając dalej postawie
nie odrębnego projektu reformy wybor
czej opartego na zasadach tu wyłuszczo- 
nych — oświadczam imieniem stronnictwa 
i klubu, któremu przewodniczę, że głoso
wać będziemy za nagłością wniosku 
przez p. Stapińskiego postawionego.

Marszałek. Z kolei zapisany jest do 
głosu p. Korol. P. Korol ma głos.

P. Korol. Wysoka Pałato!
Ja jeśm toho pereświdczenia, szczo 

sprawa tak ważna jak reforma wyborcza 
ne może buty połahodżena dorohoju nahło- 
ho wnesenia, szczo do połahodżenia j ej i po- 
trebazriłoji rozwahy, pomymotoho hołosu- 
waty budemo za nahłosteju wnesenia p. 
Stapińskoho, bo ponymajemo to wnesenie 
nasze jako pryhadku, urgens dla Wy- 
diłu krajewoho, szczoby Wydił krajewyj 
sprawu tu wysokomu Sojmowy peredło- 
żyw. Zdaj et sia meni, szczo pid tym zhla
dom W ydił krajewyj ne budematy trud- 
nostej, bo wże w poperednij sesji sojmo- 
wij pryjszow z dotycznoju sprawoju pe- 
red Wysokyj Sojm, maje otże wsimater- 
jały potribni do pryhotowłenia reformy 
wyborczoji. Jeśm peręświdczenyj, szczo 
predłożeniem Wydiłu krajewoho zainic
ju je sia łysze akcju reformy, kotra bude 
poriszena w komisji dla reformy wybor
czoji, hde budut zastupłeni wsi storon- 
nyctwa wysokoji pałaty i budut mohły 
żadania swoji predstawyty.

Z tych pryczyn hołosuwaty budemo 
za nahłosteju wnesenia p* Stapińskoho.

Marszałek* Głos ma zapisany z ko
lei na liście mówców p. Oleśnicki.

P. Oleśnicki. Wysoka Pałato!
Suprotyw faktu, szczo wczera na 

wstupi toj i sesji sojmowoj, my w naszij 
deklaracji żadanie reformy wyborczoj 
postawyłyśmo ne tilko jako program, ałe

jako perworiadne, esencjonalne żadanie i 
suprotyw faktu, szczo my wnesły dneś 
hotowyj projekt reformy wyborczoj — 
dumaj u, szczo zwilnenyj jeśm wid doka- 
ziw, dlaczoho my za nahłosteju budemo 
hołosuwały.

Uważaj u sprawu siu za perworiadnu 
dla Sojmu, dla ciłoho kraju i wsich part- 
ji  — uważaju, szczo bez połahodżenia sij 
sprawy żadna ynsza sprawa połahodyty 
sia ne może. Odnak, jesły zabyraju ho- 
łos, to dlatoho, szczo choczu sia zastere- 
czy, szczoby pryniatiem nahłosty wnese
nia p. Stapińskoho ynszi zakonoprojekty 
na prywatnych osnowach, jaki wneseni 
zistały i budut, ne buły powzderżeni.

Dumaj u szczo ważnist i nahłist toj i 
sprawy wymahaje, szczoby wsi projekty 
w komisji reformy wyborczoji iszły z so- 
boju razom i paralelno i szczoby wnese- 
senie Wydiłu krajewoho, koły wpłynę do 
komisji reformy wyborczoj, znaj szło pry- 
hotowłenyj materjał i substrat.

I z tim zastereżeniem zajawlaju, 
szczo hołosuwaty budemo za nahłosteju.

Marszałek. Głos ma p. Piniński.
P. Piniński. Wysoki Sejm ie!
Proszę panów przyjąć zapewnienie, 

że i na prawicy uważamy kwestyę re
formy wyborczej za rzecz bardzo wielkiej 
doniosłości i za bardzo aktualną w tym 
Sejmie. Jesteśmy z pewnością za rozsze
rzeniem prawa głosowania, jesteśmy za 
tern, ażeby reformę ten Sejm, który się 
zebrał, w przyszłości odpowiednią dla 
stosunków w naszym kraju uchwalił. 
Jednakowoż sądzę, że jest rzeczą mylną 
z góry przesądzaś, jak to wniosek p. 
Stapińskiego przesądza, jak ta reforma 
ma opiewać.

Wniosek p. Stapińskiego mówi nie- 
tylko, że reforma ta ma nastąpić, ale z 
górjr całkiem dokładnie podaje, jak ma 
wyglądać, jaki wniosek Wydział krajoyy 
ma wnieść, a zatem jaki wniosek Sejm 
ma uchwalić, bez względu na to, żeSejm 
sam jest przedewszystkiem uprawniony 
do tego, ażeby nad szczegółami reformy 
wyborczej dokładnie się zastanowił.

Gdyby wniosek p. Stapińskiego o-* 
piewał i proponował, by sprawę reformy 
jako nagłą odesłać do komisyi reformy 
wyborczej, która ma się w tym celu ze-1 
brać, to wszyscy zgodzilibyśmy się na to 
bardzo dobrze — i sprawę tę odesłali.

I dziwię się, że p. Stapiński nie po
szedł na tę drogę, bo musi mi przyznać
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ża żadną miarą tego rodzaju obrad nie 
będziemy mieli w Sejmie, ażeby nad rze
czą tak ważną, jak reforma wyborcza, 
nie było obrad komisyjnych — sprzeci
wia się to regulaminowi, gdyż wszystkie 
ustawy i przedłożenia przejść muszą 
przez obrady komisyi. Miałażby tylko re
forma wyborcza być jedynym projektem, 
który ma Sejm uchwalić bez wszelkich 
obrad komisyi? Więc zwracam się do p. 
Stapińskiego, by tu nie wywoływał w 
sprawie formalnej konfliktów, których 
niema i zgodzili się wszyscy na to, by 
wniosek odesłać do komisyi, którą dziś 
ma się wybrać, bo na to wszyscy się 
zgodzili, a nad tern, z ilu członków ma 
się składać i kto do niej będzie należał, 
dziś się będziemy zastanawiali. Gdyby 
w ten sposób wniosek był sformułowany, 
to na to chętnie bym się zgodził, nato
miast za nagłością takiego wniosku, jaki 
postawił p. Stapiński, głosować nie mogę 
tem mniej za meritum, ponieważ nie mo
żna jej teraz z góry żadną miarą posta
nawiać, by Sejm dyktował prawa temu 
Sejmowi przyszłemu, jaka ma być treść.

Więc jeśliby wniosek nie został 
zmodyfikowany to, jakkolwiek jest mi to 
bardzo przykro i boleśnie — za nagłością 
głosować nie będę — chociaż co do me
ritum godzę się, ażeby komisya reformy 
została wybrana i ażeby Sejm tą sprawą 
się zajął.

(Oklaski na ławach prawicy.)
P. Stapiński . Proszę o głos.
Marszałek . Głos ma p. Stapiński.
P. Stapiński. Wysoki Sejmie!
Nie mogę uznać argumentów p. Pi- 

nińskiego z dwu względów. Po pierwsze: 
pojmuję, że między naszem stanowiskiem 
w sprawie reformy wyborczej i p. Piniń- 
skim istnieje różnica zapartywań — my 
stoimy na stanowisku, że kwestya rów
nego, bezpośredniego, powszechnego pra
wa głosowania do Sejmu jest dojrzałą 
i powinna być w jak najkrótszym czasie 
załatwioną. My dlatego uznajemy, że od
powiada to naszym przekonaniom, iżbyś- 
my już dziś merytorycznie wniosek mój 
uchwalili i przesądzając sprawę, to jest 
prawda, ale ja sobie wcale nie życzę i 
nie pragnę, ażeby Wydział krajowy z 
przedłożeniem innej treści przed Wysoki 
Sejm przychodził.

A wtedy jabym sądził, że gdyby 
JE. p. Piniński chciał ten zarzut tylko 
przeciw memu wnioskowi postawić, że 
jego przyjaciele polityczni nie są jeszcze

zdecydowani na to, jak to prawo wybor
cze ma wyglądać, że chcą się jeszcze 
nad tą sprawą w komisyi dla reformy 
wyborczej zastanowić, — to uważałbym 
taki wniosek z jego strony za racyo- 
nalny.

Ale dla mnie jest ta sprawa już 
rozstrzygnięta i my z naszego stanowi
ska nie dopuszczamy sami od siebie dy
skusyi nad tem, w którym kierunku ma 
pójść reforma wyborcza, bo myśmy to 
już rostrzygnęli, dla nas istnieje tylko 
wniosek wezwania Wydziału krajowego, 
żeby taką ustawę przedłożył. Zarzut pod 
względem formalnym, jakoby trakto
wanie wniosku po myśli tego, jaki ja  
postawiłem, było niedopuszczalne, i stało 
w sprzeczności z przepisami regulaminu, 
jest również nieuzasadniony. Nie żądamy 
przecież uchwalenia ustawy tylko wez
wania, żeby jakąś ustawę przedłożono; 
jestto więc nic więcej jak tylko wezwa
nie, żeby Wydział krajowy dał to, coby- 
śmy potem dó komisyi dla reformy wy
borczej odprowadzić mogli. Tu chodzi o 
przedłożenie o wniosek formalny, o dy
rektywę, a nie o ustawę, jesteśmy więc 
w zgodzie z naszą ustawą sejmową i 
dlatego tą drogą nie uda się Izbie, 
względnie JE. p. Pinińskiemu i jego 
przyjaciołom politycznym, że tak powiem, 
z matni wydostać.

Oczywista więc, że tego argumen
tu akceptować nie możemy.

Dalej sądzę, że jednak obawy JE. 
p. Pinińskiego i z tego względu są zby
teczne, że przecież powzięcie tej uchwały 
pod tym względem tylko załatwia sprawę 
że daje nam sposób dojścia nareszcie do 
rozprawiania nad reformą wyborczą z 
konkretną propozycyą w ręku, że pozato 
jednak uchwalając mój wniosek JE. p. 
Piniński i jego przyjaciele polityczni nie 
wychodzą.

Gdy nana Wydział krajowy to po
wszechne, bezpośrednie, tajne prawo gło
sowania przedłoży, to przejdzie ono do 
komisyi wyborczej i wtedy będą Panowie 
mieli sposobność przerabiać ten wniosek 
wedle swojego sposobu zapatrywania. Ale 
tymczasem niestety nie możemy zadość 
uczynić życzeniu JE. p. Pinińskiego, prze
ciwnie muszę za swoim wnioskiem ob
stawać, bo uważam go za jedyny sposób 
dojścia do ładu z reformą wyborczą. Pro
szę tedy o przyjęcie mego wniosku w 
pierwotnej formie.

Marszałek. Czy żąda jeszcze kto
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głosu? (Nikt). Gdy nikt głosu nie żąda, 
przystępujemy do głosowania.

Proszę Panów zająć miejsca.
P. Maryewski. Proszę o głos w spra

wie formalnej.
P. Jampolski. Proszę o głos również 

w sprawie formalnej.
Marszałek. W  sprawie formalnej ma 

głos p. Maryewski.
P. Maryewski. Wnoszę, żeby nad 

wnioskiem p. Stapińskiego głosowano 
imiennie.

Marszałek. Poddaję ten wniosek for
malny pod poparcie. Kto go popiera, zech
ce rękę podnieść. Dostatecznie poparty.

P. Jampolski. Zrzekam się głosu.
Marszałek. Przystępujemy tedy do 

imiennego głosowania nad wnioskiem na
głości. Proszę p. sekretarza odc/.ytać spis 
posłów. Ci Panowie, którzy są za nagło
ścią, zechcą powiedzieć „taku, ci którzy 
są przeciw nagłości, zechcą powiedzieć 
„nie“ .

(Sekretarz p. Urbański odczytuje listę 
posłów).

Za nagłością wniosku p. Stapińskie
go głosują następujący posłowie :

Adam, Bandrowski, Battaglia, Be
dnarski, Bernadzikowski, Bis, Bojko, Cie- 
luch, Cipser, Długosz, Doliński, Dumka, 
Federowicz, Głąbiński, Gniewos, Han- 
czakowski, Jabłoński, Jahl, Jampolski, 
Jedynak, Kędzior, Kiweluk, Kieski, Koł- 
paczkiewicz, Korol, Krężel, Krynicki, 
Krysowaty, Kurowiec, Landau, Leo, Le- 
wakowski, Lewicki, Loewenstein, Maiss, 
Makuch, Maryewski, Michałowski, Myro- 
niuk-Zajaczuk, Oleśnicki, Pastor, Ptak, 
Rittel, Sala, Sandulak, Sare, Schatzel, 
Senyk, Skarbek, Skołyszewski, Skwarko, 
Sodomora, Stapiński, Staruch Antnoi, Sta
ruch Tymoteusz, Stefczyk, Styła, Szwed, 
Tertil, Tracz, Wasung, Winniczuk, Witos, 
Zardecki.

Przeciw nagłości wniosku p. Stapiń
skiego głosują następujący posłowie:

Badeni Stanisław Henryk, Brunicki 
Julian, Brykczyński, Cieński Leszek, Cień- 
ski Tadeusz, Czaykowski, Czecz, Dąmb- 
ski, Dembowski, Dzieduszycki, Garapich, 
Głębocki, Gołuchowski, Gorayski, Górski, 
Haempel, Halban, Horodyski, Hupka, Ja
worski, Jędrzejowicz, Korytowski, Kraiń- 
ski Wincenty, Kraiński Władysław, Krze
czunowicz, Krzysztofowie^, Laskowski,

Lubomirskf Andrzej, Męciński, Milewski. 
Maysa, Mycielski Edward, Mycielski Sta
nisław, Niezabitowski, Obertynski, Pay- 
gert, Piłat, Piniński, Sapieha, Sękowski, 
Skałko wski, Skrzyński, Stadnicki, Sta
rzyński, Tarnowski Zdzisław, Teodorowicz 
Antoni, Trzecieski, Tyszkiewicz, Urbań
ski, Yiyien, Weiser, Wodzicki.

(Po głosoicaniu i obliczeniu głosóie).
Marszałek. Głosowało posłów 116, 

64 głosów było „takw, 52 „niea, wniosek 
przeto nie uzyskał 3/ 3 przeto nahłość nie 
została uznana.

Z powodu spóźnionej pory mam za
miar zamknąć posiedzenie. Zgłoszono je 
szcze kilkanaście wniosków, proszę p. se
kretarza o ich odczytanie.

Sekretarz p. Urbański (czyta) \
Wniosek nagły p. Oleśnickiego i tow. 

w sprawie zmiany statutu krajowego i 
sejmowej ordynacyi wyborczej na zasa
dzie powszechnego prawa głosowania.

Wniosek p. Korola i tow. w sprawie 
zmiany statutu krajowego i sejmowej or
dynacyi wyborczej na zasadzie powszech
nego prawa głosowania.

Wniosek p. Adama i tow. w spra
wie zmiany §§. 19 i 37. statutu krajo
wego (Rozszerzenie zakresu działania 
Sejmu).
^  Wniosek p. Lewickiego i tow. w
sprawie wykładowego języka w szkołach 
średnich.
\ j Wniosek p. Oleśnickiego i tow. w 
sprawie założenia w Stryju gimnazyum 
im. cesarza Franciszka Józefa I z ruskim 
językiem wykładowym.
\j Wniosek p. Kiweluka i tow. w
sprawie założenia w Samborze gimna
zyum z ruskim językiem wykładowym.
^  Wniosek p. Starucha Tymoteusza
i tow. w sprawie założenia w Brzeżanach 
gimnazyum z ruskim językiem wykłado
wym.

Wniosek p. Makucha i tow. w spra
wie zmiany systemu dwutypowych szkół 
ludowych.

Wniosek p. Stapińskiego w sprawie 
zaprowadzenia przymusowego ubezpie
czenia od ognia.

Wniosek p. Tertila i tow. w spra
wie ustawy o toku instancyi administra
cyjnych w Galicy i i o krajowym Trybu
nale administracyjnym,
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Wniosek p. Skarbka i to w. w spra
wie skrócenia okresu budowy przy regu- 
lacyi Strwiąża i Dniestru.

Wniosek p. Starucha Tymoteusza 
i tow. w sprawie odszkodowania gmin za 
funkcye poruczonego zakresu działania.

Wniosek p. Oleśnickiego i tow. w 
sprawie regulacyi rzeki Tyśmienicy w 
pow. Drohobyckim.

Wniosek p. Oleśnickiego i tow. w 
sprawie zmiany §§. 41. i 47. kraj. ustawy 
wodnej.

Wniosek p. Dumki i tow. w spra
wie zaopatrzenia gmin w drzewo budul
cowe i opałowe z lasów państwowych.

Wniosek p. Kurowca i tow. w spra
wie pomocy dla ludności w wypasie i ho
dowli bydła rogatego.

Wniosek p. Skwarki i tow. w spra
wie zaprowadzenia instytucyi ubezpie
czenia bydła.

Wniosek p. Kiweluka i tow. w spra
wie zmiany niektórych postanowień kraj. 
ustawy z 15. listopada 1874 Nr. 65. nor
mującej sprawę szupaśnictwa.

Wniosek p. Sodomory i Tow. w 
sprawie zaprowadzenia przy pociągach 
osobowych IY. klasy i różnych udogo
dnień na kolejach państwowych.

Wniosek p. Sandulaka i tow. w spra
wie uwolnienia od podatku konsumcyjne- 
go mięsa z bydła dorżniętego w konie
cznych wTypadkach.

Wniosek p. Oleśnickiego i tow. w 
sprawie zmiany niektórych postanowień 
kraj. ustawy o rybołostwie z 31. września 
1887 Nr. 37 Dz. u. kr.

P. Korol. Proszu o hołos pid wzhla- 
dom formalnym.

Marszałek. Zanim udzielę głosu p. 
Korolowi, niech Panowie jeszcze pozwolą, 
że powiem, co się z tymi wnioskami sta
nie. Zostaną one umieszczone na po
rządku dziennym jednego z najbliższych 
posiedzeń.

Zostały jeszcze 2 wnioski nagłe pp. 
Szweda i Battaglii, które będą umieszczo
ne przed przystąpieniem do porządku 
dziennego jutrzejszego posiedzenia.

Głos ma p. Korol.
P. Korol. Prosywjem o hołos z toji 

pryczyny, szczo na nynisznym zasidaniu 
zajszła no wist nebuwała, imenno, szczo

wnesenia ruskych posłiw żistały widczy- 
tani po polski.

Meni sia zdaje, szczo no wyj rehula- 
min ne chotiw i ne maw na ciły widobra- 
ty ruskym posłam to prawo, kotre do te, 
per mały. Buła praktyka w Sojmi, 
szczo ruski wnesenia buły czytani czerez 
ruskoho sekretara i po ruski. Perszyj raz 
teper czytano wnesenia po polski. Ja pro- 
tyw tomu kategoryczno protestuj u a 
uważaj uczy to łysz za oszybku, proszu 
Jeho Ekscelenciju p. Marszałka, szczoby 
podibni oszybky ne powtariałyś.

Marszałek. Życzenie p. Korola jest 
słusne i stani mu się zadość.

Następne posiedzenie jutro we 
czwartek dnia 17. września 1908 o godz 
10 rano z następującym porządkiem 
dziennym :

1. Wybór 4 sekretarzy, 4 kwesto
rów, 12 rewidentów.

2. Wybór komisyi: administracyjnej 
z 21 członków, wybór komisyi bankowej 
z 15 członków; wybór komisyi budże
towej z 25 członków; wybór komisyi 
drogowej z 21 członków; wybór komisyi 
gminnej z 21 członków ; wybór komisyi 
gospodarstwa krajowego z 21 członków; 
wybór komisyi górniczej z 16 członków; 
wybór komisyi kolejowej z 15 członków 
wybór komisyi petycyjnej z 21 członków ; 
wybór komisyi podatkowej z 15 członków ; 
wybór komisyi prawniczej z 15członków; 
wybór komisyi przemysłowej z 15 człon
ków ; wybór komisyi reform agrarnych 
z 21 członków; wybór komisyi reformy 
wyborczej z 25 członków; wybór komisyi 
sanitarnej z 15 członków; wybór komi
syi solnej z 15 członków; wybór komisyi 
szkolnej z 21 członków; wybór komisyi 
wodnej z 15 członków ; wybór komisyi 
dyscyplinarnej z 6 członków.

3. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia Repre
zentacyi powiatowej w Gródku jagielloń
skim na pobór w r. 1908 wyższych do
datków powiatowych do podatków bez
pośrednich.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

4. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Andrychów powiat Wadowice na pobór 
podwyższonych opłat gminnych od napo
jów  spirytusowych piwa i miodu.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
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5. ;Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
m, Buczacza na pobór podwyższonych 
opłat gminnych od napojów spirytuso
wych i piwa.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

6. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Chorostków (pow. Husiatyn) na pobór o- 
płat gminnych od napojów spirytusowych 
i piwa.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
7. Sprawozdanie Wydziału krajo

wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Cieszanów (pow. Cieszanów) na pobór 
opłat gminnych od napojów spirytusowych, 
piwa, miodu, wiśniaku i maliniaku.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
8. Sprawozdanie Wydziału krajo

wego. w przedmiocie zezwolenia gminie 
Jodłowa (powiat Pilzno) na pobór o- 
płat gminnych od napojów spirytuso
wych, piwa i miodu.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
9. Sprawozdanie Wydziału krajo

wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
m. Kolbuszowej na pobór opłat gminnych 
od napojów spirytusowych, piwa i miodu 
po koniec roku 1910.

Sprawozdawca poseł Wereszczymski.
10. Sprawozdanie Wydziału krajo

wego w przedmiocie . zezwolenia gminie 
Krościenko (pow. Nowy Targ) na pobór 
podwyższonych opłat od napojów spiry
tusowych piwa i miodu.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

11. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Przemyślany na pobór opłat gminnych 
od napojów spirytusowych, piwa, miodu, 
maliniaku, wiśniaku, poziomczaku i wina.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.
12. Sprawozdanie Wydziału krajo

wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Sędziszów (pow. Ropczyce) na pobór 
opłat gminnych od napojów spirytuso
wych piwa, miodu, wiśniaku, dereniaku 
i maliniaku.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

13. Sprawozdanie Wydziału krajo
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wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
m. Zatora i przyłączonym do niej obsza
rom dworskim i przedmieściu Blech na 
pobór opłat gminnych od napojów spirytu
sowych, piwa, miodu, maliniaku i wiśniaku.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

14. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Żołyni miastu (powiat Łańcut) na pobór Ą 
opłat gminnych od trunków spirytuso
wych, piwa i miodu

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

15. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zaliczenia gminy 
Kopyczyńce do miejscowości podlega
jących ustawie gminnej z 3. lipca 1896 
Dz. u. kr. Nr. 51.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

16. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zmiany ustawy 
z dnia 10. kwietnia 1900. Nr. 44. Dz.
u. kr. zezwalającej gminie król. stoł. 
m. Krakowa na pobór na rzecz funduszu ' 
ubogich tegoż miasta opłaty gmmnej
od wkładek totalizatora przy wyścigach ł  
konnych w Krakowie.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

17. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego o udzielenie obszarowi dworskiemu 
w Wocniowie koncesyi do pobierania o- 
płat mytniczych od przewozu przez rzekę 
Stryj w Wołcniowie.

Sprawozdawca poseł Dąmbski.

18. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Jordanów (powiat Myślenice) na pobór 
opłaty gminnej od psów.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

19. Sprawozdanie Wydziału kraj o- 
wego w przedmiocie zezwolenia gminie ”  
Posada sanocka na pobór opłaty gmin
nej od psów.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

20. Sprawozdawie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Rymanów na pobór opłaty gminnej od 
psów.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

i
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21. Sprawozdanie Wydziału krajo
wego w przedmiocie zezwolenia gminie 
Tarnobrzeg na pobór opłaty gminnej od 
psów.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński.

Następne posiedzenie zatem jutro 
o godz. 10. rano.

Posiedzenie zamykam.

Koniec posiedzenia o godz 2. po popołudniu.




